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نسخه  همتی برای 
بنگاه  داری بانک ها

در گفتگو با کارشناسان بررسی شد

5

وسی    افسانـه توسعه  ر
نگاه به شرق و تاکید بر توسعه روابط با همسایه شمالی یعنی 
روسیه برای رفع مسائل گازی ایران، به نظر می رسد سیاستی 
شکست خورده باشد. مدت هاست ایران با مشکلات ناترازی 
در حوزه انرژی از جمله گاز دســت و پنجه نرم می کند و در 
این میان، اولین گزینه ای که در بخش دیپلماسی انرژی دنبال 
می شود مذاکره با روسیه که بزرگترین تولیدکننده گاز جهان 
شناخته می شود، است. نگاهی که در دولت قبل بیش از پیش 
به آن پرداخته شد ولی حاصلی دربرنداشت.تیرماه سال جاری 
بــود که وزیر نفت دولت ســیزدهم خبــر از توافق انتقال گاز 
روســیه بــه ایران خبر داد. جــواد اوجی خبر داده بود که »با 

حضور سرپرســت ریاســت جمهوری و رئیس هیات مدیره 
شرکت گازپروم روسیه، آقای الکسی میلر، تفاهم نامه انتقال 
گاز روســیه به ایران از ســوی شرکت ملی گاز ایران و شرکت 
گازپروم روســیه به ارزش ۴۰ میلیارد دلار امضا شد.«سایت 
وزارت نفت هم در همین ایام از قول مدیرعامل شرکت ملی 
نفت ایران خبر داده بود: توسعه میدان گازی کیش و پارس 
شــمالی از جمله محورهای تفاهم نامه ایران با گازپروم است 
که با توســعه و ســرمایه گذاری حدود ۱۰ میلیارد دلاری در 
این دو میدان بیش از ۱۰۰ میلیون مترمکعب گاز تولید خواهد 

شد...

توافق های گازی روسیه  تا چه اندازه به واقعیت نزدیک است؟

فرشید ایلاتی 
کارشناس بازار مسکن 

چالش بلندمرتبه سازی 
در حوزه مسکن

سید ابوالفضل بهره دار
کارشناس حمل و نقل

سعید قصابیان
کارشناس  حمل و نقل

در مکتب دکتر عالیخانی

وی قیمت گذاری گاز صادراتی به شور

 »نقش اقتصاد«  از یک  گزاره  مهم 
در بازار مسکن گزارش می دهد

چرا دولت ها 
مسکن ساز خوبی نیستند؟

سهم حداقلی مردم از واگذاری امتیاز وام؛

بازار سیـاه
 وام های تکلیـفی

 در گفتگو با کارشناس مسائل سیاست 
خارجی بررسی شد

 ورود تیم ترامپ به 
مذاکرات ایران و اروپا

 در لایحه بودجه سازمان هدفمندی یارانه ها 
متولی کالابرگ شده است

۱۴۰۴؛ پایان یارانه نقدی؟

»تهران« در صدر آمار دعوا

آمـار نگران کننده  
خشونت در ایران

نایب رئیس کمیسیون انرژی مجلس در گفتگو با »نقش اقتصاد« مطرح کرد

لزوم اصلاح ساختار بودجه و رفع 
ناترازی های انرژی

رفع ناترازی ها با گرانی بنزین؟!

در گفتگو باکارشناسان اقتصادی بررسی شد

محمد بهرامی، نایب رئیس کمیسیون 
انرژی مجلس و نماینده مردم حوزه انتخابیه 

بویراحمد و دنا، درباره نشست مشترک 
مجلس و دولت به مناسبت هفته مجلس 

توضیح داد که این جلسه با حضور 
رئیس جمهور، وزیر اقتصاد، رئیس سازمان 

برنامه وبودجه، رئیس مجلس و رؤسای 
کمیسیون های تخصصی برگزار شد. در این 

نشست، مسائل کلان کشور از جمله 
محدودیت های اقتصادی و مشکلات 

موجود موردبحث قرار گرفت.
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 تاکنون بســیار در مورد چالش ها و مشــکلات 
مختلف در حوزه مسکن ایران گفته و نوشته شده 
اســت. در این راســتا، یکی از محورهای اصلی و 
مشترکی که اغلب صاحب نظران بازار مسکن با 
محوریت مشکلات حوزه مذکور به آن اشاره دارند 
این است که نسبتی منطقی و متوازن میان عرضه 

و تقاضا در بخش مسکن وجود ندارد...
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امین شجاعی
 تحلیلگر ارشد بازار سرمایه

مهم ترین موانع ورود منابع مالی به 
بازار سرمایه

 شهرهای مدرن
 و توسعه فـن آوری

8 ۴ 5 8

نوبت دوم

اداره کل آموزش و پرورش  شهر تهران در نظر دارد  فراخوان بهسازی و تعمیر اساسی ) دکوراتیو – سیستم صوت و تصویر و..  (  تالار 

فرهنگ آموزش و پرورش شهر تهران   به شماره  ۲۰۰۳۰۰۳۰۷۹۰۰۰۰۳۰  را از طریق سامانه تدارکات الکترونیکی دولت برگزار نماید.

کلیه مراحل برگزاری فراخوان از دریافت و تحویل اسناد فراخوان تا بازگشایی پاکتها از طریق درگاه سامانه تدارکات الکترونیکی دولت )ستاد( به 

آدرس www.setadiran.ir انجام خواهد شد. 

متقاضیان از تاریخ انتشــارآگهي دوم  به مدت 5 روز جهت دریافت اســناد و از اتمام مهلت دریافت اســناد 1۰ روز جهت  بارگذاری  مدارک و ارسال 

پیشنهاد قیمت درسامانه تدارکات الکترونیکي دولت مهلت دارند . 

آدرس : تهران -میدان فلسطین-خیابان طالقانی غربی- اداره کل آموزش و پرورش شهر تهران 

آگهي مناقصه عمومي دو مرحله ای

شناسه آگهی: ۱8297۱3 شماره میم الف: 2978

طاهر فتح العلومی رئیس هیأت مدیره سازمان نظام صنفی رایانه ای استان اردبیل 

سازمان نظام صنفی رایانه ای استان اردبیل 
مجمع عمومی عادی نوبت اول اعضای ســازمان نظام صنفی رایانه ای اســتان اردبیل در تاریخ 14۰۳/۰۹/۲8 رأس ســاعت 1۰ صبح در محل چهار راه 
یاقوت، به طرف میدان ورزش، اتاق اصناف اردبیل، سالن جلسات برگزار می گردد. لذا بدینوسیله از کلیه اعضاء دارای عضویت معتبر در سه شاخه شرکتها، فروشگاه 

ها و مشاورین حقیقی دعوت می گردد تا بصورت حضوری اصالتا )یا وکالتا( با در دست داشتن معرفی نامه معتبر در مجمع حضور بهم برسانند. 
دستور کار جلسه :

1- استماع گزارش هیأت مدیره و بازرس 
۲- بررسی و تصویب صورت های مالی منتهی به 14۰۳/۰6/۳1 

۳- تعیین میزان مبلغ ورودیه و حق عضویت و سایر منابع درآمدی 
4 - انتخابات بازرس اصلی و علی البدل 

5- سایر مواردی که در صلاحیت اختیارات مجمع عمومی عادی سالیانه می باشد. 

آگهی دعوت مجمع عمومی 

 سیدمحمدرضا سیدالنگي - شهردار  گرگان

شهرداري گرگان درنظر دارد نسبت به بهسازي گذر آفتاب 15 زون ۲ )با مشخصات بارگذاري شده 

در ســامانه ســتاد ( با مبلغ برآورد اولیه ۲۷،4۰1،456،۲5۰ ریال ) بدون تعدیل ( بر مبناي فهرست بهاء و رسته 

کاري ابنیه - راه و باند   از محل کد پروژه 1۰11۰1 بودجه  عمراني شهرداري از طریق مناقصه عمومي اقدام نماید، 

لذا افراد و شــرکت هاي واجدالشــرایط مي توانند از تاریخ 1۳/ ۰۹/ 14۰۳  لغایت مورخه 1۰/۰1/ 14۰۳به سامانه 

ستاد آدرس اینترنتي www.setadiran.ir مراجعه نمایند.

آگهي مناقصه عمومي

 شناسه آگهی:  ۱8383۰3  شماره میم الف: -۱

نوبت اول

WWW.NISOC.IRhttp://iets.mporg.irامور حقوقي و قراردادها - شرکت ملي مناطق نفتخیز جنوب

توجه: اعلام آمادگي جهت شرکت در این مناقصه صرفاً بصورت الکترونیکي)توکن( 
و از طریق سامانه ستاد به نشاني www.setadIran.ir   مي باشد.

مناقصه عمومی یک مرحـله ای شماره  م م/۰۳/۰141 مربوط به  انجام خدمات تنظیفات- جمع آوری 
و تخلیــه فاضلاب چاهک های موجــود در معاونت عملیات برومی و نیز چاهک های موجود در محل 

استقرار اردوگاه ها و دکل های تعمیراتی 1۰۲-1۰6-1۰۷ 
الف- شرح مختصر خدمات

انجام خدمات تنظیفات وتخلیه فاضلاب موجود در برومی ودکل های تعمیراتی 1۰6،1۰۲و1۰۷
ب- محل اجرای خدمات و مدت انجام کار

محل اجرای خدمات در حوزه شرکت ملی مناطق نفتخیز جنوب و مدت انجام آن 1۲مـاه  می باشد.
ج- برآورد کارفرما

برآورد کارفرما جهت انجام خدمات   -/41/۰46/4۳1/۰۰۰ریال  مي باشد
د-شرایط مناقصه گران متقاضی

- داشتن ظرفیت آزاد)تعدادي و ریالي( در رشته مربوطه   
- در تعیین برنده مناقصه و در شــرایط برابر،الویت با شــرکت هاي بومي استاني مي باشد. دارا بودن 
گواهینامه تایید صلاحیت ایمنی از اداره تعاون، کار و رفاه اجتماعی در هنگام عقد قرارداد از ســوی 
مناقصــه گر برنده الزامی می باشــد- توانایي ارائه تضمین شــرکت در فرآینــد ارجاع کار به مبلغ 

-/۲,۰5۲,۳۲1,55۰ریال که بایستی به یکی از دو صورت زیر ارائه گردد :
الف:  ارائـه رسیـد وجـه صـادره از سـوي حسابداري کارفـرما مبني بـر واریـز مبلـغ فـوق الـذکربه 
شــماره حســاب IR۹4۰1۰۰۰۰4۰۰11116۰4۰۲۲۰6۷  نزد بانک  مرکزي جمهوري اسلامي ایران شعبه 

مرکزي جمهوري اسلامي ایران - اهوازکد ۰ حساب - بنام  شرکت ملي مناطق نفتخیز جنوب
ب: ارائه ضمانتنامه بانکي به میزان مبلغ فوق الذکر طبق فرم نمونه که ابتدا براي مدت )۹۰روز( معتبر 

بوده  وپس از آن نیز با اعلام کارفرما براي مدت )۹۰ روز( دیگر قابل تمدید باشد.
- توانایي 1۰% مبلغ پیمان )در صورت برنده شــدن ( بعنوان تضمین انجام تعهدات-مناقصه گر جهت 
تحویل تضمین شرکت در فرآیند ارجاع کار علاوه بر بارگذاری تصویر تضمین از طریق سامانه لازم است 
بصورت حضوری به دفتر کمیسیون مناقصات در اهواز، کوی فدائیان اسلام مجتمع تندگویان، واقع در 

روبروی بلوک دو، ساختمان طرحهای راه و ساختمان در مهلت مقرر مراجعه و تضمین را تسلیم نمایند.

توجه: ضمانت نامه فرآیند ارجاع کار و انجام تعهدات صادره توسط بانک پاسارگاد قابل پذیرش نمي باشد .
  هـ-محل و  مهلت دریافت مدارک مناقصه گران

از کلیه متقاضـیان واجد شرایط دعـوت به عمل مي آید ظرف مهلت مقرر در این فراخوان جهت دریافت 
اســناد و اعلام آمادگی از طریق ســامانه ستاد و به نشاني www.setadIran.ir مراجعه نمایند تا 
ارزیابي هاي لازم وفق آیین نامه اجرایي بند ج ماده 1۲ قانون برگزاري مناقصات)ارزیابي ساده(بر روي 

مدارک ارسالي مناقصه گران به عمل آید.
1- مهلت اعلام آمادگی: بصورت الکترونیکی )غیر حضوری( از ساعت 8:۰۰ تاریخ  14۰۳/۰۹/۲1 لغایت  

ساعت 1۹:۰۰  تاریخ   14۰۳/۰۹/۲۷
۲- مبلغ خرید اسناد و شماره حساب: واریز مبـلغ  1,4۲8,۰۰۰ریال  از طریق درگاه موجود در سامانه 

www.setadIran.ir به نشانی
محل، زمان تحویل و گشایش پیشنهادها 

متقاضیان مکلفند پیشنهادات خود را حداکثر تا ساعت 15:15روز  یکشنبه مورخ  14۰۳/1۰/16 به صورت 
الکترونیکي و از طریق سامانه ستاد تسلیم نمایند. ضمناَ پیشنهادات در ساعت ۰8:۰۰ روز چهارشنبه مورخ  
14۰۳/1۰/1۹ گشــایش و قرائت خواهد شــد و حضور نماینده مناقصه گران با معرفي نامه و کارت شناسایي 
معتبر بلامانع است.همچنین مناقصه گران می بایست ضمن بارگذاری الکترونیکی تصویر تضمین شرکت 
در فرایند ارجاع کار در ســامانه تا ساعت 15:15روز  یکشنبه مورخ 14۰۳/1۰/16 اصل تضمین مذکور را به 
صورت فیزیکی به کمیسیون مناقصات شرکت ملي مناطق نفتخیز جنوب در آدرس: اهواز- کوی فدائیان 
اسلام مجتمع تندگویان، واقع در روبروی بلوک دو، ساختمان سابق طرحهای راه و ساختمان تسلیم نمایند.
همزمان ارائه معرفی نامه و کارت ملی برای متقاضیان شرکت در مناقصه و نمایندگان شرکتها در همه 

مراحل لازم و ضروری می باشد.
تذکر: حسب مورد ارائه یک نسخه اصلي از اساسنامه شرکتها، آگهي تاسیس، آخرین تغییرات ثبتي 

و هرگونه گواهي مبني بر واجد شرایط بودن شرکت مطابق با مفاد آگهي الزامي مي باشد. 
تاریخ انتشار نوبت اول: 14۰۳/۰۹/1۳-تاریخ انتشار نوبت دوم: 14۰۳/۰۹/14

شناسه آگهی: ۱838377 شماره میم الف: -۱

فراخوان  مناقصه عمومی شركت ملي نفت ايران

نفتخيزجنوب
شركت ملي مناطق 

)نوبت اول- اگهی دوم(

دهیاری اسلام آباد رفسنجان

دهیاری اســلام آباد به منظور آســفالت معابر روســتا  به متراژ 5۰/۰۰۰ متر مربع تصمیم به انتخاب پیمانکار  واجد شرایط دریافت قیر دولتی از طریق مناقصه 
عمومی را دارد.

از پیمانکاران واجد شرایط دعوت میشود حداکثر تا  ۲۷  آذر ماه جهت دریافت اسناد مناقصه  به دهیاری روستا آقاي آرمان پور مراجعه نمایند .

بدیهی است دهیاری در انتخاب یا رد پیشنهادات مختار میباشد . زمان عودت اسناد مناقصه حداکثر ۳ روز پس از پایان زمان مناقصه می باشد.

آگهی مناقصه عمومی

روزنامه  نقش اقتصاد  از سراسر کشور نمایندگی فعال می پذیرد
شماره تماس :۰9337۱9۰88۱



ایران از سوریه حمایت می کند
رئیس جمهور: شیوع تروریسم در منطقه به نفع هیچ کشوری نیست

گروه سیاسی: رئیس جمهور اسلامی ایران و شیخ تمیم بن حمد آل 
ثانی امیر قطر طی تماس تلفنی درباره آخرین وضعیت تحولات غزه، 
لبنان و سوریه و همچنین روابط دوجانبه ایران و قطر گفتگو کردند.

پزشکیان در این گفت وگوی تلفنی با اشاره به تحرکات گروهک های 
تروریســتی در شــمال سوریه، با بیان اینکه شیوع نا امنی و تروریسم 
در منطقه به نفع هیچ کشوری نیست و برای مقابله با این پدیده شوم 
همه کشورهای منطقه باید نقش آفرینی و مشارکت کنند، تصریح 
کــرد: مــا خواســتار منطقه ای امن با حفظ حریــم و تمامیت ارضی 
کشورهای اسلامی و زندگی توام با صلح و آرامش برای همه ملتهای 
منطقه هســتیم و در این راســتا لازم است سران کشورهای منطقه 
پیش از آنکه بیگانگان به خود اجازه مداخله دهند برای تأمین امنیت 

منطقه پیش قدم شوند.
رئیس جمهور در ادامه تلاشها و نقش محوری قطر به عنوان میانجی 

در بحران های منطقه ای بویژه در قبال غزه را شایسته قدردانی دانست 
و افــزود: امیدواریــم این اراده و عزم شــما در ایجاد صلح در منطقه 
استمرار داشته باشد و بتوانیم با کمک یکدیگر ضمن تقویت وحدت 
و انسجام میان کشورهای اسلامی، وضعیت صلح و امنیت منطقه را 

نیز بهبود ببخشیم.
مســعود پزشــکیان همچنین به صورت تلفنی با بشار اسد گفت و گو 

کرد.
در بیانیه ریاســت جمهوری ســوریه آمده است: »بشار اسد« رئیس 
جمهور ســوریه با »مسعود پزشــکیان« همتای ایرانی خود آخرین 
تحــولات منطقــه و همکاری های میان ۲ کشــور در زمینه مبارزه با 

تروریسم را بررسی کرند.
طبق این بیانیه، بشار اسد در این تماس تلفنی تاکید کرد که تشدید 
حملات تروریستی که در حال وقوع است در راستای تحقق اهداف 

تلاش برای تجزیه منطقه، تکه تکه کردن کشــورهای آن و ترســیم 
مجدد نقشه ها بر اساس منافع و اهداف آمریکا و غرب است.

 مســعود پزشــکیان رئیس جمهوری اسلامی ایران نیز در این تماس 
تلفنی بر مخالفت کامل ایران با تمامی تلاش ها برای برهم زدن ثبات 

و تمامیت ارضی سوریه تاکید کرد.
وی گفت: لطمه زدن به تمامیت ارضی ســوریه ضربه ای به منطقه، 

ثبات و وحدت کشورهای آن است.
پزشکیان ادامه داد: جاه طلبی های صهیونیستی- آمریکایی در هدف 
قرار دادن کشورها و ملت های منطقه روشن است و آنچه در سوریه 

در حال وقوع بوده جلوه ای از این جاه طلبی هاست.
او همچنین بر آمادگی ایران برای ارائه هر گونه حمایت از سوریه به 
منظور از بین بردن تروریسم و خنثی کردن اهداف حامیان آن تاکید 

کرد.

قالیباف: با فیلترینگی که الان انجام می شود مخالفم؛ روش غلطی است
محمدباقر قالیباف رییس مجلس شورای اسلامی گفت: امنیت روانی جامعه خصوصاٌ در حوزه فضای مجازی باید 
مشخص شود؛ حکمرانی در فضای مجازی یک موضوع واقعی است که در همه کشورها وجود دارد و دنبال می شود. 

این مهم نیز باید در کشور ما واقعاً ایجاد شود.
وی تاکید کرد: در این حوزه، با فیلترینگی که امروز رخ می دهد مخالفم و این روش غلط است، اما چیزی که واجب 
است، حکمرانی در این فضاست. وضعیت فعلی امنیت روانی جامعه و هم کسب و کار را دچار اشکال کرده است. 

این وضعیت، فضا را برای فعالیت دشمن به مانند سال ۱۴۰۱ و امنیت سایبری باز کرده است.
قالیباف درباره قانون حجاب هم گفت: اگر کســی از موضوع حجاب دوقطبی ســازی های کاذب درســت کند خیر 

سیاسی و دینی کشور را نمی خواهد.

ادامه واکنش ها به قانون حجاب: مساله حجاب با بگیر و ببند حل نمی شود
صفحه منتســب به آیت الله جوادی آملی، مرجع تقلید در شــبکه اجتماعی ایکس بخشــی از اظهارات این مرجع 

تقلید درباره حجاب را منتشر کرده است.
آیت الله جوادی آملی گفته است: باید توجه داشت مسائلی مانند حجاب و امثال آن با با بگیر و ببند حل نمی شود، 

با ادب و عدل حل می شود.
این اظهارات در دوم تیرماه سال ۱۴۰۳ مطرح شده است.

در همین حال آیت الله مسعودی خمینی، عضو جامعه مدرسین حوزه علمیه قم درباره قانون عفاف و حجاب با 
تاکیــد برایــن مطلــب کــه دولت نباید قانون تند عفاف و حجاب را اجرا کند، گفت: با زور و تفنگ نمی توان با مردم 

برخورد کرد. باید با زبان لین و زبانی که همه مردم آن را می پسنند با آنان سخن گفت.

محمد صالح نیکبخت
حقوقدان و فعال حقوق بشر
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هدف این 
مذاکرات رفع 
دغدغه های اروپا 
است نه حتی 
پرداختن به 
دغدغه های 
ایران. یعنی به 
عبارتی بعد از 
سلسله 
فرصت هایی که 
در ایران سوزانده 
شد و بعضاً 
فرصت های 
احیای برجام که 
یکبار در سال آخر 
دولت روحانی 
فدای چالش 
داخل شد و سال 
اول مرحوم 
رئیسی نیز فدای 
منافع کشور 
روسیه شد و ایران 
فرصت های 
مختلف را از 
دست داد. الان 
ما می بینیم که 
اروپایی ها 
قطعنامه ای را 
عیله ایران صادر 
کردند که این 
قطعنامه می تواند 
6 ماه دیگر به 
مکانیسم ماشه 
منتهی شود. 
بنابراین مذاکراتی 
از شکل انفعال 
شکل گرفت که 
هدف آن رفع 
دغدغه های اروپا 
است

سه شنبه- 13 آذر ماه 1403 - سال هشتم- شماره 1956

ان
جه

 و 
ان

ایر یادداشت

آژیر تنش زایی حجاب اجباری

حجاب مسئله ای است فرهنگی نه ۹۰ سال قبل با زور توانستند 
ان را بر دارند ونه بازور می توانند بانوان ایرانی را با حجاب کنند.

اولاً قانونی که بنام قانون عفاف و حجاب از آن یاد می شود نه در 
شــکل و نه در محتوا مصداق قانون نمی باشــد؛ زیرا قانون باید 
برای هدف یا اهداف مشــخصی تصویب شــود و شرایط زمانی و 
مکانی اجرای آن فراهم و موجبات مشــخص تصویب قانون را 

برآورده کند.
قانون مزبور تقریباً نصف ارگان های اجرایی وقضایی ونهادهای 
فرهنگی کشــور را درگیر کرده اســت، بد ون اینکه هزینه های 
پیش بینی شــده برای انجام اینکار تعیین شــود، در عمل این 
قانون همه و هیچ است. زیرا منبع هزینه های اقداماتی که طبق 
این قانون باید انجام شود تعیین نشده است. متاسفانه شورای 
محترم نگهبان هم متعرض موضوع نشده و بر خلاف آنچه که 
نوشــته شــده طبق قانونی اساسی اســت، بلکه برخلاف قانون 
اساســی کشور می باشد. ضمن اینکه اهداف تعیین شده در آن 

هم بدون بودجه برآورده نمی شود.
مهم ترین مسئله ای که مانع تحقق اهداف ادعایی می باشد و آنرا 
بــرآورد نمی کنــد و جامعه هم ظرفیت پذیرش آن را ندارد، این 
اســت که قانون تنش زاســت و عملًا جامعه را دو قطبی کرده و 
مردم کشــور را در برابر هم قرار می دهد؛ زیرا حجاب مســئله ای 
است فرهنگی نه ۹۰ سال قبل با زور توانستند ان را بر دارند و 
نه بازور می توانند بانوان ایرانی را با حجاب کنند! در کشــور ما 
ممکن است گروهی طرفدار پوشش موسوم به حجاب باشند و 
به اصطلاح بی حجابی را قبول نداشته باشند. اما گروهی هستند 
موضوعی تحت عنوان بی حجابی مطرح شده برایشان مسئله ای 
نیست و بدون حساسیت خاصی از کنار آن می گذرند. تصویب 
این قانون و اجبار گروه اخیر به رعایت پوشش مورد نظر گروه 
اول عملًا جامعه را دو قطبی کرده و در تقابل باهم قرار می گیرند 
و امنیت ملی را به خطر اندازند. تصویب این قانون در مجلسی 
که اکثر نمایندگان آن منتخب کمتر از ۱۵ در صد مردم حوزه 
انتخابیه اســت و با اصرار در تصویب این قانون دولا پهنا و وارد 
کردن بیگانگان به امور ارشادی و آموزش مسائل فرهنگی باید 
عــوارض رو در رو قــرار دادن مــردم میهن خــود را بپذیرند آیا 

نمی دانند به زور هیچ کاری سامان نیابد.
 افــزون بــر این گروه دیگری که آنچه که گفته شــده را رعایت 
نمی کنند شــهروند ایران هســتند و کشور خودشان را دوست 
دارند و به لحاظ فرهنگی آنها تشخیص می دهند که کار آنها نه 

مخالف قوانین ملی و نه مخالف قوانین شرعی کشور است.
در کشــور ما هیچ یک از مشــاهیر علمای صاحب فتوا، نداشتن 
پوشــش موســوم به حجاب را جرم ومستحق مجازات ندانسته 
واجبار در اموری که فقط برای آن تذکر زبانی توصیه می کنند 
مردود شمرده اند. در سیره پیشوایان دین وفقه دو مذهب شیعه 
و ســنی رعایت نکردن پوشــش خاص را جرم نمی دانند و برای 

آن مجازات تعیین نکرده اند.
چنین قانونی با اوصاف وشــرایط تعیین شده نمی تواند اهداف 
تصویــب کننــدگان آن برآورده کنــد. در این قانون در تعیین 
مجازات ها نیز برخلاف ماده ۱۹ قانون مجازات اسلامی در درجه 
بندی جرم ومجازات که به اصطلاح قانون مجازات مادر می باشد، 

عمل شده است.

بازتاب

 عراقچی: توافق با ترکیه 
برای تکمیل روند آستانه

سید عباس عراقچی دیروز با »هاکان فیدان« همتای ترکیه ای 
خود در آنکارا دیدار و گفتگو کرد.

 وزیر امور خارجه ترکیه در این نشست، ضمن بیان اینکه تحولات 
سوریه را با همتای ایرانی خود بررسی کردم، گفت: با ایران در 
خصوص نابودی سازمان های تروریستی از جمله حزب کارگران 

کردستان به توافق رسیدیم.
فیدان تأکید کرد: تفســیر تحولات اخیر در ســوریه به دخالت 
خارجی اشتباه است. دولت ترکیه آماده میانجیگری با گروه های 

مسلح در چارچوب توافق آستانه است.
وزیر امور خارجه ترکیه علت تحولات اخیر در سوریه را مشکلات 
حل نشــده در طول ۱۳ ســال گذشــته دانســت و افزود: به 
ســازمان های تروریستی اجازه نخواهیم داد از فضای بی ثباتی 

در منطقه سوءاستفاده کنند.
او ادامه داد: آماده ایم تا در هرگونه گفتگویی بین دولت سوریه 
و مخالفان مشارکت کنیم و هر آنچه در چارچوب روند آستانه 

لازم است را انجام دهیم.
فیــدان همچنیــن گفت: آماده ایم تا هر آنچه در چارچوب روند 

آستانه از ما خواسته شود، انجام دهیم.
عباس عراقچی، وزیر امور خارجه ایران نیز گفت: با همتای ترک 
خود پرونده بازگشت آوارگان سوری به وطنشان را بررسی کردم.

عراقچی تأکید کرد: ایران و ترکیه بر لزوم توقف حملات اسرائیل 
به غزه و توقف هدف قرار دادن غیرنظامیان توافق دارند.

وی با بیان اینکه بســیاری از مشــکلات منطقه ناشی از دخالت 
خارجی، اشغال و بی اعتنایی به حقوق فلسطینیان است، گفت: 

با ترکیه در مورد تکمیل روند آستانه به توافق رسیدیم.
عراقچی گفت: حمایت کامل خود را از دولت و ملت سوریه اعلام 

می کنیم.
وزیر امور خارجه ایران افزود: با ترکیه بر سر برخی نکات اختلاف 

نظر داریم اما برای رسیدن به راه حل گفتگو خواهیم کرد.

اسماعیل بقایی در پاسخ به این سؤال که دستگاه دیپلماسی تا چه 
حد می تواند فشار برخی کشورها در اجرای وعده صادق ۳ را کاهش 
دهد؟ گفت: ایران در دفاع از تمامیت ارضی و سرزمینی خود از هیچ 

کس اجازه نمی گیرد.
سخنگوی وزارت خارجه همچنین تاکید کرد که در موضوع هسته ای 
آمــاده تعامــل بر اســاس حقوق و تکالیف هســتیم که بر اســاس 

کنوانسیون های مربوطه بر عهده گرفته ایم.
او افزود: در عین حال مشخص است که هر گفتگویی مستلزم حسن 

نیت و آمادگی معقول و منطقی هر دو طرف است.

ســخنگوی وزارت خارجه گفت کــه گفت وگوهای ژنو معطوف به 
موضوع هسته ای نبوده و مباحث دیگر هم مطرح شده است.

اســماعیل بقایی گفت: روند آســتانه همچنان زنده است و ما به این 
فرایند همچنان معتقد هستیم.

این دیپلمات ارشد ایرانی درباره اظهارات عراقچی مبنی بر تغییر در 
دکترین هسته ای ایران بیان کرد: سیاست هسته ای ایران همچنان 
ثابت است و برنامه هسته ای ایران صلح آمیز بوده و خواهد ماند. آنچه 
در مصاحبه با گاردین بیان شد هشداری بود نسبت به تبعات و آثار 
رویکردهای غیرسازنده و بهانه جویانه برخی کشورهای غربی درباره 

برنامه صلح آمیز هسته ای ایران و اینکه این برخوردها باعث شده که 
یک گفتمانی در داخل ایران در بین نخبگان و مردم عادی شــکل 
بگیرد که شــاید مســیری که تا الان در مورد موضوع هسته ای طی 
کرده ایــم مســیر مناســبی نبوده بــه خاطر اینکــه علیرغم همه 
همکاری هــای ایــران و گفت وگوها و مذاکرات بــا غربیها کماکان 

بهانه جویی ها ادامه دارد.
وی افزود: عراقچی تأکید کرد که برنامه هسته ای ایران هم با توجه 
به فتوای مقام معظم رهبری و هم ارزیابی های مبتنی بر امنیت ملی 

کماکان صلح آمیز باقی خواهد ماند.

سخنگوی وزارت خارجه: برنامه هسته ای ایران کماکان صلح آمیز باقی خواهد ماند

گروه سیاسی: طی روزهای اخیر معاونان وزیر خارجه 
ایران با همتایان تروئیکای اروپایی خود و همچنین 
انریکه مورا معاون مســئول سیاست خارجی اروپا 
دیــدار و گفتگــو کردند، گفتگوهایــی از جنس 
هســته ای و رفع تخاصم. این مذاکرات که در ژنو 
انجام شد در ادامه گفتگوهایی بود که مهر ماه امسال 
به منظور ارزیابی شرایط و تبادل نظر در خصوص 
مجموعه ای از موضوعات فی مابین ایران و سه کشور 
اروپایی در حاشــیه مجمع عمومی ملل متحد در 

نیویورک برگزار شد.
انریکه مورا معاون دبیرکل سرویس اقدام خارجی 
اتحادیه اروپا در حســاب کاربری خود در شــبکه 
اجتماعی ایکس در جمع بندی این دیدار نوشــت 
که گفت وگوهای »صریحی« را در خصوص مساله 
هسته ای، دخالت ادعایی ایران در جنگ اوکراین، 
تنش های منطقه ای و حقوق بشری داشته است و 
بر راه حل دیپلماتیک برای حل مســاله هسته ای 

ایران تأکید کرد.
برای بررسی بیشتر این مذاکرات و چگونگی مواضع 
ترامپ مقابل ایران به ســراغ حشــمت الله فلاحت 
پیشه رئیس سابق کمیسیون امنیت ملی و سیاست 
خارجی مجلس رفتیم و جویای تحلیل وی شدیم 

که در ادامه مشروح آن را می خوانید:
ارزیابی شــما از گفتگوهای ایران با تروئیکای  ��

اروپایی چیســت و آیا بنظر شما این گفتگوها 
دستاوردی برای ما خواهد داشت؟

من معتقدم که مذاکرات اخیر یکی از انفعالی ترین 
مذاکرات تاریخ جمهوری اسلامی است.

چرا؟ ��
چون هدف این مذاکرات رفع دغدغه های اروپا است 
نــه حتی پرداختن بــه دغدغه های ایران. یعنی به 
عبارتــی بعد از سلســله فرصت هایی که در ایران 
ســوزانده شد و بعضاً فرصت های احیای برجام که 
یکبار در سال آخر دولت روحانی فدای چالش داخل 
شد و سال اول مرحوم رئیسی نیز فدای منافع کشور 
روسیه شد و ایران فرصت های مختلف را از دست 
داد. الان مــا می بینیم که اروپایی ها قطعنامه ای را 
عیلــه ایران صادر کردند که این قطعنامه می تواند 
۶ ماه دیگر به مکانیسم ماشه منتهی شود. بنابراین 
مذاکراتی از شکل انفعال شکل گرفت که هدف آن 

رفع دغدغه های اروپا است.

اروپایی ها قبلًا مهمترین دغدغه شــان اوکراین بود 
ولــی الان مــا می بینیم که آقای انریکه مورا بعد از 
دیدار با طرف ایرانی یک فهرستی از ادعاها را مطرح 
کــرده کــه اصلًا قبلًا برای اروپایی ها مهم نبود. اگر 
طرفین از این مرحله بگذرند و برای ادامه مذاکرات 
توافق کنند معنایان بازگشــت به خوان اولی است 
که دوباره ایران می تواند برای اروپا مسائلی را مطرح 

کند.
اگر به آن مرحله بازگریدیم اولویت مســائل  ��

مطروحه کدام است؟
یکی از این مسائل مسئله هسته ای است، یعنی به 
عبارتی مسئله هسته ای به مسائل مختلف از جنگ 
اوکراین گرفته تا مسائل منطقه ای به شدت پیچیده 
شده است. همه این مسائل اگر دنبال شود در نهایت 
طرف اصلی آمریکا اســت. مــن معتقدم این یک 
سیاســت نخ نما است که ایران بخواهد از اختلاف 
اروپا و آمریکا استفاده کند. چرا که دیگر نه اروپا و 
آمریکا چنین اجازه ای را می دهند و نه اینکه منافع 

ملی کشور چنین اجازه ای می دهد.
بــه عبارتی می توان بر این تصور بود که طرف  ��

اصلی مذاکرات آمریکا است؟
بله، واقعیت این اســت که در حال حاضر که ایران 
در حال مذاکره با اروپا اســت تا آمریکا از ابزار اروپا 
برای اجرای مکانیسم ماشه علیه جمهوری اسلامی 

استفاده نکند.
 چنانچه مذاکــرات ادامه پیدا کند آیا در دور  ��

بعدی طرف آمریکایی هم حضور خواهد داشت 
یا خیر؟

من معتقدم دور بعدی مذاکره شاید به دوران ترامپ 
بیفتــد، موضــع ترامپ در قبال نقش اروپا در برابر 
ایــران مثل موضع بایدن نیســت، ترامپ حداکثر 
جایگاهی را که برای این مذاکرات قائل باشد گرفتن 

یک گزارش از طرف های اروپایی است.
در این صورت آیا دیپلماسی پنهان و با واسطه  ��

در زمــان ترامپ برای ما دســتاوردی خواهد 
داشت؟

خیر، این نوع دیپلماسی در زمان ترامپ عملًا نتیجه 
نمی دهد. ترامپ فقط در حد یک گزارش از آخرین 
مواضــع طرف هــا و بویژه طــرف ایرانی به چنین 
مذاکراتی اعتنا می کند. بعد از آن هر چه هست بین 
ایران و آمریکا اســت، چه دیپلماســی باشد و چه 
چالش. طبیعتاً ترامپ سعی می کند ساز و کار یک 
فشار حداکثری را روی میز بگذارد و متاسفانه خیلی 
از شــرکت های چینی و روسی که ایرانی ها ادعای 
همکاری با آنها را داشتند از همین حالا به استقبال 
فشــار حداکثــری ترامپ رفته اند. ترامپ ســعی 
می کند یک فشار حداکثری را اجرا کند و در عین 
حال هم همزمان ســعی می کند طرفین را دعوت 

به مذاکره کنند.
یعنی ترامپ درصدد یک ارتباط مســتقیم با  ��

ایران خواهد بود؟
ببینید ترامپ همان نقشــی که برای اعضاء کابینه 
خود قائل اســت برای کشورهای اروپایی هم قائل 
است و از آنها استفاده می کند که ایران را پای میز 
مذاکره بکشاند. من معتقدم ترامپ مثل دموکرات ها 
نیست و سعی بر این دارد که آنچه که می گذرد بین 
ایران و اروپا باشد و حتی اگر امکان توافقی صورت 
بگیرد حتماً زمینه همکاری های اقتصادی بین ایران 
وآمریــکا را نیــز روی میز می گــذارد. ترامپ هیچ 
معامله ای که به سود آمریکا نباشد را شروع نمی کند 

و بویژه اینکه مهم ترین فرصتی که در دولت ترامپ 
وجود دارد این است که ترامپ هزینه چالش های 
دیگــر را نمی دهــد. ترامپ می داند چالش با ایران 
بدون اینکه ســودی برای آمریکا داشــته باشــد 

هزینه های زیادی برای آنها دارد.
موضع ترامپ در خصوص بحث هســته ای را  ��

چگونه ارزیابی می کنید؟
شاید ترامپ در موضوع هسته ای با یک موضع سخت 
پیشــنهاد مذاکــره به ایران دهــد ولی بر خلاف 
دموکرات ها موضوع هسته ای و اختلافات اصلی با 

ایران را به همه مسائل دنیا ربط نمی دهد.
به بحث اصلی و مذاکرات ایران و اروپا برگردیم. ��

در ایــن خصــوص هم ایران و هم اروپا می دانند که 
چه جایگاهی در مذاکرات آینده دارند. ایران می داند 
که اروپایی ها اگر آمریکا نباشد نمی توانند هیچ نقش 
مثبتی در قبال ایران بازی کنند ولی اگر آنها برای 
نقش منفی با آمریکا همراه شوند آن موقع اروپایی ها 

نقش منفی را خوب بازی می کنند.
یعنی اروپایی ها الان دارند نقش پلیس خوب  ��

را برای ما بازی می کنند؟
نــه نــه، من می گویم اگر اوضاع بین ایران و آمریکا 
خراب شــود اروپایی ها نقش منفی را خوب بازی 
می کنند. وقتی داستان بیرون رفتن آمریکا از برجام 
پیش آمد با اینکه اروپایی ها سمت ایران بودند ولی 
نتوانســتند هیچ نقش مثبتــی را بازی کنند و به 
عبارتــی آنها نقش منفی را خوب بازی می کنند و 
الان که بحث مکانسیم ماشه را دارند و کل مذاکرات 
ایران بر سر این موضوع است آمده اند و همه ادعاهای 
طرح شــده و طرح نشــده را مطرح می کنند برای 
اینکه میز مذاکرات را یکجانبه علیه ایران بچینند. 
من معتقدم موضع قدرتی که اروپایی ها الان شکل 
داده اند با هدف حفظ جایگاه خودشان در معادلات 

زمان ترامپ است.
 این مذاکرات تا چه حد از میزان تخاصم ایجاد  ��

شده بین ایران و اروپا خواهد کاست؟
اروپایی ها مســائل مختلفی را مطرح می کنند ولی 
من معتقــدم مهم ترین دغدغه آنها در قبال ایران 
حتی دغدغه هســته ای هم نیست بلکه مهمترین 
دغدغه آنها دغدغه اوکراین است. کاری که از چند 
ســال پیش ایران می توانســت انجام دهد و مانع 
بزرگنمایی نقش ایران در جنگ اوکراین شــود که 
متاســفانه مانند ده ها اشتباه در سیاست خارجی 
ایرانی ها اعتنایی به اخبار اغراق آمیزی که در مورد 

نقش ایران در جنگ اوکراین مطرح می شــد. تمام 
اختلافاتی که آقای مورا در مورد ایران مطرح کرده 
تزئینی و با هدف فشــار بر ایران اســت، مهم ترین 
اختــلاف آنهــا با ایــران در مورد اوکراین اســت. 
اروپایی ها می دانند که اگر به سمت مکانیسم ماشه 
بروند و تا آن زمان چنگ اوکراین ادامه پیدا کرده 
باشــد ممکن اســت ایران و روسیه به سمت شکل 
گیــری یک بلوک نظامی بروند. اروپایی ها بیش از 
حتــی بمب اتــم از تقویت بلوک نظامی در اطراف 

روسیه هراس دارند.
برخی معتقدند ترامپ به نوعی درصدد تعامل  ��

با ایران اســت تا بتواند از این طریق برای دولت 
خود دستاوردسازی کند.

علاوه بر دســتاورد ترامپ کســی است که ادعای 
اصلی اش عدم شــروع هیچ جنگ و پایان دادن به 
جنگ های گذشــته اســت. سیاست ترامپ دادن 
زمین و گرفتن زمان است، او به زلنسکی می گوید 
وی بخشی از زمین هایش را بدهد و زمان را بخرد. 
ترامپ معتقد اســت در شــرایط غیر جنگی منافع 
بیشتر تأمین می شود. منتهی اروپایی ها این را ادامه 
پیشــروی روسیه می دانند و اوکراین نیز آن را یک 
شکست حیثیتی می داند و از همه مهم تر این است 
که همین حالا اروپایی ها با شــکل گیری جریانات 
روسوفیلی در جاهایی مثل مولداوی، مجارستان و 
شرق اروپا مواجه هستند و معتقدند اگر به پوتین 
باجی داده شود پوتین را متوقف نمی کند و اروپا را 
به دوران جنگ سرد نزدیک تر خواهد کرد. ترامپ 
می گویــد جنگ اوکرایــن برای دولت بایدن ۱۰۰ 
میلیارد دلار هزینه داشــته ولی کل اروپا یک سوم 
آمریــکا هزینه کرده اند. ترامپ می گوید آمریکای 
زمان ترامپ هزینه ای نمی کند به همین دلیل است 
کــه من می گویم چالش اصلی اروپایی ها اوکراین 
است. ایران اگر در زمینه اوکراین رفع اختلاف کند 
اروپایی ها بر ســر سایر مسائل می توانند حداقل به 
خوان اول با ایران بازگردند ولی متاسفانه روسوفیل 
ها بلایی سر سیاست خارجی ایران آورده اند که اگر 
در گذشته فقط روسیه به مناسبات ایران و آمریکا 
حســاس بود الان به مناســبات ایران و اروپا هم 
حســاس اســت. روس ها از توافق احتمالی ایران و 
اروپا بر ســر اوکراین نگران خواهند بود. ایران باید 
در این موضوع خود را به صورت یک توازن بخش 
نشان دهد نه بعنوان یک مهره در دست کسانی که 

این توازن را ترک می کنند.

جواد مرشدی
روزنامه نگار

 ورود تیم ترامپ 
به مذاکرات 
ایران و اروپا

 در گفتگو با کارشناس مسائل 
سیاست خارجی بررسی شد



۱۴۰۴؛ پایان یارانه نقدی؟
 در لایحه بودجه سازمان هدفمندی یارانه ها متولی کالابرگ شده است

گروه اقتصادی: طرح کالابرگ ادامه می یابد؟ این پرسشی است که با 
تغییر دولت و ریاست جمهوری مسعود پزشکیان بارها مطرح شده 
اســت؛ درباره طرحی که از ســال ۱۴۰۱ و در دولت ابراهیم رئیسی 
کلید خورد و تا پایان تیرماه ۱۴۰۳ ادامه داشت. اگرچه دولتی ها در 
لایحه بودجه سال ۱۴۰۴ و در تبصره مربوط به حمایت های اجتماعی 
)تبصره »۱۳«( با اشاره به موضوع کالابرگ الکترونیکی تاکید کردند 
که »در صورت درخواست سرپرستان خانوار مشمول یارانه نقدی«، 
امکان »تغییر شیوه پرداخت از نقدی به کالابرگ الکترونیکی« وجود 
دارد به شرط آنکه این اقدام به صورت »داوطلبانه« و »بدون هر گونه 
مبلغ تشــویقی )اضافه بر مبلغ یارانه نقدی(« باشــد اما کمیسیون 

تلفیق با تغییراتی این بند را به تصویب رساند.
حالا آنچه در کمیسیون تلفیق به تصویب رسیده این است که »در 
صورت درخواست سرپرستان خانوار مشمول یارانه نقدی« مبنی بر 
»تغییر شیوه پرداخت از نقدی به کالابرگ الکترونیکی« این داوطلبان 
می تواننــد به صــورت »داوطلبانه« از »مبالغ کالابرگ الکترونیک« 

استفاده کنند.
سازمان هدفمندسازی یارانه ها نیز موظف است سازوکار اجرائی لازم 
را برای افراد متقاضی مهیا نموده و دستورالعمل اجرائی آن را با تأیید 

سازمان برنامه و بودجه کشور ابلاغ نماید.
این یک سیاست جدید در ارائه کالابرگ الکترونیک است که دولتی ها 
در صورت تصویب این بند در صحن علنی باید برای سال آینده در 
پیش گیرند. سخنگوی سازمان هدفمندی یارانه ها در گفت و گو با 
اقتصادنیوز، با اشــاره به اینکه این موضوع جدید درباره نحوه ارائه 
کالابرگ برای سال آینده مطرح است، تاکید کرد که »البته در صورت 
تصویــب در مجلــس دولت باید برای نحوه اجــرای آن تمهیداتی 

اندیشــیده شــود؛ موضوعی که امکان انتقال یارانه نقدی بر اعتبار 
کالابرگ الکترونیک را فراهم می کند. البته این موضوع با درخواست 

یارانه بگیر انجام خواهد شد.«
اجرای این سیاســت به ســال ۱۴۰۱ باز می گردد؛ زمانی که مجلس 
در قانون بودجه آن ســال تاکید کرده بود که دولتی ها باید در ازای 
حذف سیاست تخصیص ارز ترجیحی به کالاهای اساسی مابه التفاوت 
آن را در قالب کالابرگ الکترونیک به دهک های کم درآمد ارائه دهند. 
اگرچه دولت ســیزدهم اجرای این سیاســت را با تأخیر آغاز کرد، اما 
در نهایــت ایــن برنامه چند دوره اجرا شــد. البته، آخرین بار تیرماه 
امسال بود که کالابرگ الکترونیک در اختیار مشمولان قرار گرفت 

و تا امروز خبری از اجرای آن در دولت پزشکیان نیست.
با این همه، طیبه حســینی، سخنگوی سازمان هدفمندی یارانه ها 
در پاسخ به این سؤال که رویکرد دولت جدید درباره اجرای این برنامه 
چیست به جزئیات مربوط به آن در لایحه بودجه سال آینده اشاره 
کرد و خبر داد که در لایحه بودجه ۱۴۰۴ سازمان هدفمندی یارانه ها 

متولی کالابرگ شده است.
به گفته حسینی، سازوکار این سیاست نیز بدین گونه پیش بینی شده 
که سازمان درخواست افرادی که می خواهند یارانه نقدی شان را به 
صورت کالابرگ دریافت کنند، می گیرد و ســازوکارش را مشــخص 
می کند.به گفته حسینی، منطق دولت این بوده است که حق انتخاب 
به مردم بدهد، یعنی فرد انتخاب کند که یارانه نقدی می خواهد یا 

کالابرگ. ولی قرار نیست مبلغ آن افزایش یابد.
حسینی افزود: بعد از اینکه یارانه بگیر انتخاب کرد که برای مثال از 
کالابرگ اســتفاده کند، سازوکارش بر اساس وظیفه ای که قانون بر 
عهده ســازمان هدفمندی یارانه ها قرار داده، توسط سازمان تعیین 

می شود.
بر اساس اظهارات سخنگوی سازمان هدفمندی یارانه، این موضوع 
فعــلًا در لایحــه بودجه مطرح شــده که اگر در صحن علنی مصوب 
شود، به سازمان ابلاغ خواهد شد و سپس ما آیین نامه می نویسیم و 

جزئیات آن مشخص می شود.
کالابرگ از چه زمانی کلید خورد؟ ��

طیبه حسینی، سخنگوی سازمان هدفمندی یارانه ها درباره سازوکار 
اجرای سیاست کالابرگ، گفت: »سازوکار آن نیز اینگونه بود که به 
میزان خریدی که افراد انجام می دادند، درصدی هم دولت پرداخت 
می کرد. البته این تصمیم فقط شــامل ۱۱ قلم کالای اساســی که به 
دنبال حذف ارز ترجیحی ملاک قرار گرفته بودند، می شــد. آن رقم 
افزایشی که برای کالابرگ بود و رقم دیگری که افراد خرید می کردند، 
از مبلغ یارانه شــان کم می شــد و رقم اضافه تر به صورت تشویقی به 

افراد داده می شد.«.
چقدر بابت کالابرگ پرداخت شد؟ ��

حسینی در ادامه گفت: »پرداختی بابت کالابرگ در سال های ۱۴۰۱، 
۱۴۰۲ و تا پایان تیرماه ۱۴۰۳ انجام شد. کل مبلغی که بابت کالابرگ 
پرداخت شــد، رقم ۴۳.۳ همت بود. این مبلغ علاوه بر یارانه نقدی 

بوده که به افراد داده شد.«.
بر اســاس این گزارش، طبق تازه ترین اظهارات محمدباقر قالیباف، 
رئیس مجلس شورای اسلامی نیز مجلس در حوزه معیشت متمرکز 
بــر حــوزه کالابرگ در پنج دهک پایین جامعه خواهد بود. باید دید 
اقشار کم درآمد جامعه سال آینده از طرح کالابرگ استقبال خواهند 
کرد یا انتخابشــان پول نقد اســت تا بخش دیگری از نیازهای شــان 

مانند آموزش، درمان یا پوشاک تأمین شود.

نایب رئیس کمیسیون انرژی مجلس در گفتگو با »نقش اقتصاد« مطرح کرد
لزوم اصلاح ساختار بودجه و رفع ناترازی های انرژی

زینب فدایی-  محمد بهرامی، نایب رئیس کمیسیون انرژی مجلس شورای اسلامی، با اشاره به چالش های اقتصادی کشور، 
بر ضرورت همکاری دولت و مجلس برای رفع ناترازی های انرژی، اصلاح ساختار بودجه و استفاده از ظرفیت های بخش 
خصوصی تأکید کرد.محمد بهرامی، نایب رئیس کمیسیون انرژی مجلس و نماینده مردم حوزه انتخابیه بویراحمد و دنا، 
درباره نشست مشترک مجلس و دولت به مناسبت هفته مجلس توضیح داد که این جلسه با حضور رئیس جمهور، وزیر 
اقتصاد، رئیس سازمان برنامه وبودجه، رئیس مجلس و رؤسای کمیسیون های تخصصی برگزار شد. در این نشست، مسائل 
کلان کشور از جمله محدودیت های اقتصادی و مشکلات موجود موردبحث قرار گرفت. به گفته بهرامی، تأکید اصلی این 
جلسه بر همکاری و همدلی میان دولت و مجلس برای کاهش مشکلات و بهینه سازی بودجه بود.وی با اشاره به چالش های 
کنونی کشــور، از مشــکلات نظام بانکی، وضعیت صندوق های بازنشســتگی، ناترازی در حوزه انرژی و افزایش هزینه های 
جاری به عنوان موضوعات اصلی نام برد. او اظهار داشــت که کمیســیون انرژی مجلس تمرکز ویژه ای بر رفع ناترازی ها در 
بخش های بنزین، برق و گاز دارد و از دولت خواسته است تا برنامه های عملیاتی مناسبی در این زمینه ارائه کند.بهرامی 
به وضعیت صنایع وابسته به انرژی اشاره کرد و گفت بسیاری از این صنایع به دلیل کمبود منابع با زیان دهی مواجه شده اند 
و فعالیت آن ها از سه شیفت کاری به یک شیفت کاهش یافته است. او راه حل این مشکلات را در بهره گیری از ظرفیت های 
بخش خصوصی، چه داخلی و چه خارجی، دانست و تأکید کرد که بخش خصوصی می تواند با تأمین منابع و فناوری های 
لازم، به دولت در حل مشکلات کمک کند.در خصوص خروج بانک ها از بنگاه داری، بهرامی اظهار داشت که این اقدام یکی 
از ضرورت های اقتصادی کشــور اســت و بانک ها باید بر مأموریت اصلی خود، یعنی حمایت از تولید و توســعه اقتصادی، 
متمرکز شــوند.وی همچنین درباره قیمت گذاری دســتوری و تأثیر آن بر اقتصاد گفت که دخالت های دولت در قالب 
قیمت گذاری دســتوری، مشــکلات متعددی را برای صنایع و بازار ایجاد کرده اســت. او بر لزوم بازگشــت به اصول علمی و 
فنی اقتصاد تأکید کرد و گفت که باید سیاست های مالی و پولی متناسب با شرایط فعلی کشور، به ویژه با توجه به محدودیت 
منابع و افزایش تورم، تعریف شود.بهرامی در پایان، وضعیت بودجه ریزی در کشور را بیشتر بر اساس نیازهای جاری دانست 
و تأکید کرد که اصلاحات اساســی در ســاختار بودجه ضروری اســت. او ابراز امیدواری کرد که با همدلی دولت و مجلس، 

بتوان راهکارهایی برای عبور از شرایط دشوار فعلی پیدا کرد.

تاکید مدیرعامل شستا بر شتاب در اجرای پروژه های توسعه ای تاپیکو 
مدیرعامــل شــرکت ســرمایه گذاری تأمین اجتماعی بــر تمرکز هلدینگ 
سرمایه گذاری نفت و گاز و پتروشیمی تأمین )تاپیکو( از هلدینگ های وابسته 
به شستا، بر سهامداری و شتاب در اجرای پروژه های توسعه ای تأکید کرد.به 
گزارش پایگاه اطلاع رســانی تاپیکو، محمد رضا ســعیدی، مدیرعامل شرکت 
ســرمایه گذاری تأمین اجتماعی و تنی چند از معاونان و مدیران شســتا روز 
یکشنبه، ۱۱ آذرماه ۱۴۰۳ با حضور در نشست مشترک اعضای هیأت مدیره، 
معاونان و مدیران ارشد هلدینگ سرمایه گذاری نفت و گاز و پتروشیمی تأمین 

و مدیران عامل شرکت های تابعه تاپیکو، در جریان آخرین وضعیت عملکرد و روند تولیدات و اجرای پروژه های مختلف 
این هلدینگ و شرکت های زیرمجموعه قرار گرفتند.سعیدی در این جلسه در تشریح نقشه راه جدید فعالیت تاپیکو 
تاکید کرد: باید در این هلدینگ توجه ویژه ای به تخصص و کارآمدی شده و دانش، مهارت و پاک دستی معیار اصلی 
در انتصاب مدیران باشــد.وی خاطرنشــان کرد: باید روند مدیریتی هلدینگ ســرمایه گذاری نفت و گاز و پتروشیمی 
تمرکز بر سهام داری و بورسی شدن تمامی شرکت های زیرمجموعه این هلدینگ باشد.مدیرعامل شستا تصریح کرد: 
افزایش جذابیت پرتفوی تاپیکو و شرکت های زیرمجموعه، کاهش ریسک، ارتقاء سود و اجرای پروژه های توسعه ای 
باید شتاب گیرد.وی با اشاره به استراتژی های تخصیص منابع، صادرات و تعاملات بین الملل، جذب نخبگان، نیروی 
انسانی و ساختار سازمانی چابک، از استراتژی کسب و کار به عنوان اولین و مهم ترین استراتژی در دستور کار مدیران 
نام برد و افزود: با در نظر گرفتن راهبرد رشد اجزای سبد و برنامه رشد شرکت ها در ۵ سال آینده، باید بدانیم با کدام 
شرکت ها رقابت کرده و در کدام محل و نقطه باید سرمایه گذاری کنیم.مدیرعامل شستا در پایان خواستار توجه به 
فرهنگ ســازمانی شــد و گفت: بر قابلیت یادگیری به عنوان مادر قابلیت ها تاکید بســیاری دارم.در ابتدای این جلسه 
علی ســیفیان، عضو موظف و نماینده هیات مدیره شــرکت ســرمایه گذاری نفت و گاز و پتروشیمی تأمین با اشاره به 
سند راهبردی تاپیکو، گزارشی از شاخص ها و اقدامات کلیدی انجام شده توسط این هلدینگ، مانند پذیرش شرکت 
نفت ســتاره خلیج فارس در بورس اوراق بهادار به عنوان بزرگترین پالایشــگاه میعانات گازی جهان و ارزشــمندترین 

دارایی غیر بورسی تاپیکو و همچنین ظرفیت های متنوع و آخرین وضعیت  شرکت های تابعه ارائه کرد.
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 احکام جدید بازنشستگان قبل از پایان آذر
 صادر می شود؟

 ایلنا: بعد از برگزاری چندین نشست در سازمان برنامه و بودجه با 
حضور مقامات صندوق در ماه گذشته، بازنشستگان کشوری انتظار 
دارند اصلاح متناسب سازی و صدور احکام حقوقی جدید قبل از 

پایان آذر انجام شود.
»عســگر فریاد« نماینده بازنشســتگان کشوری در نشست های 
متناسب ســازی می گوید: جداول اصلاحی تهیه شــده و به تأیید 
صندوق بازنشستگی کشوری رسیده؛ سازمان برنامه و بودجه نیز 
این جداول را تأیید کرده و با اصلاح متناسب ســازی موافق اســت؛ 
حتی دســتور داده اند کمبود اعتبار متناسب سازی جبران شود و 

بیست هزار میلیارد تومان برای این منظور اختصاص دهند.
به گفته این فعال صنفی، بازنشســتگان انتظار دارند قبل از پایان 

آذر، احکام جدید حقوقی صادر شود.
او تاکید کرد: با توجه به اینکه تمام مقامات مربوطه با اصلاحات و 
جداول تدوین شده موافق هستند، نباید کار بیش از این به درازا 

بکشد.

حداکثر قیمت مرغ گرم ۹۰ هزار تومان

ایسنا: چندی پیش قیمت مرغ سر به فلک کشیده بود و کیلویی 
بیــش از ۱۰۰ هــزار تومــان نیز به فروش می رســید، اما به گفته 
سرپرســت دفتر امور طیور وزارت جهاد کشــاورزی، بر اســاس 
پیش بینی های انجام شــده برای تولید مرغ گرم تا پایان ســال و با 
توجه به شــرایط بازار حداکثر قیمت برای عرضه این محصول به 

قیمت کیلویی ۹۰ هزار تومان است.
صداقت فرد با بیان اینکه آخرین آمار تولید آبان ماه ۱۵۴ میلیون 
تن بوده است، ادامه داد: به صورت میانگین نیاز کشور ۱۴۰ میلیون 
تن در ماه اســت. مکاتبات صادرات از هفته گذشــته آغاز شــده و 

حداقل میزان صادرات نیز ۱۵۰۰ تن پیش بینی شده است.

 همسان سازی حقوق کدام بازنشستگان 
به سال ۱۴۰۵ موکول شد؟

ایسنا: سرپرست صندوق بیمه اجتماعی کشاورزان، روستاییان و 
عشایر از اجرای متناسب سازی مستمری بازنشستگان این صندوق 

از سال ۱۴۰۵ خبر داد.
حامد قادرمرزی در خصوص متناسب سازی مستمری بازنشستگان 
این صندوق، اظهار کرد: در قانون برنامه هفتم توســعه، قانونگذار 
دولت را مکلف کرده تا پایان سال دوم یعنی سال ۱۴۰۴، آیین نامه 
و دســتورالعمل های لازم بــرای متناسب ســازی مســتمری 
مستمری بگیران صندوق بیمه اجتماعی کشاورزان، روستاییان و 
عشایر را آماده کرده و آن را عملیاتی کند تا از سال ۱۴۰۵ مستمری 

مستمری بگیران متناسب سازی شود.
وی ادامه داد: صندوق بیمه اجتماعی کشــاورزان، روســتاییان و 
عشایر از سال اول برنامه هفتم در حال پیگیری کارهاست و تقریباً 
تمام آیین نامه ها و ساختار لازم را برای متناسب سازی مستمری 

مستمری بگیران آماده کرده است.
سرپرست صندوق بیمه اجتماعی کشاورزان، روستاییان و عشایر 
با بیان اینکه درمورد متناسب ســازی مستمری مستمری بگیران 
این صندوق در قانون برنامه ســه شــرط در نظر گرفته شده است، 
رعایت بندهای ۳ و ۴ سیاست های کلی تأمین اجتماعی، محاسبات 
بیمه ای صندوق و تأمین منابع و اعتبار لازم را از جمله این ســه 

شرط عنوان کرد.
قادر مرزی بیان کرد: پنج سناریو برای متناسب سازی دیده شده 

که هرکدامی که دولت بتواند تأمین اعتبار کند، اجرا می شود.
وی همچنین در پاسخ به سوالی در خصوص میزان افزایش سطوح 
پرداختی بیمه در سال ۱۴۰۴ اعلام کرد که با موافقت هیات امنای 
صندوق و سازمان برنامه و بودجه کشور، افزایش سطوح، ۳۵ درصد 

رشد دارد.

همتی: بیرون آمدن از لیست سیاه اف ای تی اف، 
کار فنی مداوم می طلبد

ایلنا: عبدالناصر همتی، وزیر امور اقتصادی و دارایی، خاطرنشــان 
کرد: این اطمینان را به فعالان بازار سرمایه می دهیم که از بورس 
حمایت خواهیم کرد، کما اینکه در روزهای گذشته بازار سرمایه 

۱۶ درصد رشد داشته است.
وزیر اقتصاد افزود: با استفاده از اسنادی مانند »اوراق گام«، »آل. 
ســی داخلی« و »برات الکترونیکی« در بورس کالا، تأمین مالی 

زنجیره تولید محقق می شود.
همتی گفت: به تدریج فعالان اقتصادی و سرمایه گذاران خواهند 
دید که با اســتفاده از این اســناد اعتباری، زمینه های خوبی برای 

تأمین مالی آن ها و رشد تولید فراهم شده است.
وی در بخش دیگر اظهارات خود با اشاره به موضوع FATF عنوان 
داشــت: ایران به تنهایی تحریم ها را دور نمی زند و کشــورهایی در 
این مسیر به ایران کمک کرده و نقل و انتقال پولی و کالایی برای 
ایران انجام می دهند؛ همه در لیســت ســفید FATF قرار دارند؛ 
بنابراین این ادعا درســت نیســت که اگر ایران به FATF بپیوندد، 

آمریکا راحت تر می تواند ایران را تحت تأثیر قرار دهد.
همتی تاکید کرد: رفتن در لیســت ســیاه راحت است، اما بیرون 
آمدن از آن کار فنی و مداومی می خواهد و تلاش ما این است که 
بهانه را بگیریم، مذاکره و کار فنی کنیم تا به تدریج از لیست سیاه 
خارج شویم.وی افزود: آمریکایی ها دوست ندارد ما از لیست سیاه 
اف ای تی اف خارج شــویم.وزیر اقتصاد تاکید کرد: قبل از اصلاح 
قیمت های انرژی با مردم صحبت می کنیم، کسی که زیاد مصرف 
می کنــد بایــد هزینه اش را هم بدهد.همتــی با بیان اینکه جذب 
ســرمایه ما تا حدودی کم اســت، گفت: در دو ســال و هشت ماه 
گذشته جذب سرمایه در کشورمان ۲.۱ میلیارد دلار بوده است.

همتــی با اشــاره به برنامه های اقتصــادی دولت چهاردهم گفت: 
کشــورهایی مثل ترکیه و عربســتان سال گذشته جذب سرمایه 
بالایی داشــتند.وی تصریــح کرد: احتمال اینکه بتوانیم رشــد 

اقتصادی هشت درصد را داشته باشیم سخت است.

بازتاب

 علی آقامحمدی، رییس گروه اقتصاد دفتر مقام معظم رهبری در 
همایش اقتصاد دریامحور در اتاق بازرگانی ایران گفت: مقام معظم 
رهبــری اظهار کرده اند که بخش خصوصی توانایی تحقق رشــد 

اقتصادی هشت درصدی را دارد.
وی افزود: تحول در اقتصاد با برنامه های سالانه رخ نمی دهد، برخی 
نمی داننــد که عضویــت در اتاق بازرگانی چه معنایی دارد، وقتی 
اتاق فرصت دریا را بررسی می کند یعنی می خواهد به آن متمرکز 

شود.
آقامحمــدی اظهار کرد: ترکیه پیش تر خواهان ارتباط با آفریقا از 

مسیر جزیره قشم در ایران بوده است.
وی یادآور شــد: در نرخ رشــد هشت درصد، بخشی هم به تجارت 
مربوط می شود و ما باید جایگاه خود را در عرصه جهانی برای رقم 

بزنیم.
رییس گروه اقتصاد دفتر مقام معظم رهبری تصریح کرد: شــکی 
نیست که نیروی انسانی در آینده یک بحران در کشور است با این 
حال درآمد باید مکفی باشد تا اقتصاد بچرخد و نیروی انسانی کار 
کند، این همه منطقه آزاد داریم ولی همه خالی است و می خواهیم 

مناطق جدید هم ایجاد کنیم.

آقامحمدی اظهار کرد: درآمدهای نفتی دیگر تمام شــده و باید 
مبنای کار را یک اقتصاد جهانی قرار دهیم و نقشه راه را باید بنویسم 
و نوشتن این نقشه بر عهده بخش خصوصی است، این یک عبارت 
تکراری است که چون با آمریکا مشکل داریم هیچ کاری نمی توانیم 
بکنیم، شاید آمریکا خواهان تجزیه ایران باشد ما نباید کار کنیم؟

رییــس گــروه اقتصاد دفتر مقام معظم رهبری تاکید کرد: آمریکا 
در ســوریه به دنبال جدایی حلب اســت اگر از فرصت ها استفاده 
کنیم امریکا خود به دنبال ما می آید، ما نگذاشــتیم عراق تجزیه 
شود، در سوریه حضور داریم چون نمی خواهیم سوریه تجزیه شود.

ترکیه خواستار ارتباط با آفریقا از مسیر قشم بود

بازار تک نرخی 
ارز بسیار 
مفیدتر از 
وضعیت 

چندنرخی 
فعلی است 

ولی دولت در 
این بخش هم 
نمی تواند تنها 

نظاره گر 
نوسانات 

باشد. دولت 
باید با استفاده 

از ابزارهای 
مفیدتر وارد 

بازار شود. در 
حال حاضر نیز 
اگر دولت این 
امکان را ندارد 
که قیمت ارز را 
تک نرخی کند، 

انتظار می رود 
که لااقل دو 

نرخ ارز وجود 
داشته باشد

گــروه اقتصــادی: از روز اول آبان مــاه و با ارائه بودجه 
پیشــنهادی ۱۴۰۴ به مجلس، نمایندگان هر روز به 
بررســی بخش هایی از این لایحه دســت می زنند. با 
اینکه مســعود پزشکیان در دوران کاندیداتوری خود 
قول داده بود که از افزایش نرخ بنزین اجتناب خواهد 
کرد، بحث هایی که در هفته های گذشته شکل گرفت 
این شائبه را تقویت کرد که شاید دولت می خواهد از 
این قول خود منصرف شــود و نرخ بنزین را افزایش 

دهد.
بــا ایــن حال مجلس خیال همــه را راحت کرد. علی 
نیکزاد، نایب رییس مجلس شــورای اسلامی گفت: 
نمایندگان مجلس به گرانی بنزین رأی نخواهند داد 
و اگر دولت بخواهد اجرایی کند باید به سران قوا ببرند. 
با فرض اینکه بنزین گران نخواهد شــد اما همچنان 
ناترازی انرژی از چالش های پیش روی جدی اقتصاد 

ایران است.
علــی قنبری، عضو هیات علمی دانضشــگاه تربیت 
مدرس درباره چالش ناترازی در کشور به خبرآنلاین 
گفت: »ناترازی مشــکل یــک یا دو بخش اقتصاد ما 
نیســت؛ بلکه در بخش های مختلف مانند پول، ارز و 
انرژی کشور دچار ناترازی های گسترده و گاه حیرت 

انگیز شده است.«
او ادامه داد: »از جمله مهمترین ناترازی ها، ناترازی های 
مالــی و بودجه ای هســتند که هر ســاله خود را در 
چارچوب کســری بودجه های چند صد هزار میلیارد 
تومانی نشان می دهد. از قضا انواع بررسی ها هم نشان 
می دهنــد که عامل اصلی تورم در کشــور کســری 
بودجه ای اســت که از طریق روش های پولی تأمین 
می شــود. متعاقب این اقدامات و پولی شدن کسری 
بودجه، تورم کشور هم به شکلی فزاینده رشد خواهد 

کرد.«
معــاون وزیر جهاد کشــاورزی در دولت روحانی، در 
پاسخ به اینکه اگر قیمت بنزین افزایش یابد و به حدود 
۸ تا ۱۰ هزار تومان به ازای هر لیتر گران شود، مشکلات 
فعلی مرتفع می شوند، هشدار داد: »این انتظار از نظر 
من خام اندیشانه است. بارها نرخ بنزین افزایش یافته 
ولــی ناترازی ها )مگر برای چند ماه و در کوتاه مدت( 
هیــچ گاه نــه تنها کاهش نیافته بلکه هر بار بیشــتر 
می شود. درنتیجه من فکر می کنم اشتباه بزرگی است 
اگر دولت چهاردهم دســت به افزایش قیمت بنزین 

بزند.«
وی دربــاره چرایی بی اثــر بودن ابزار قیمتی در رفع 
ناترازی انرژی تصریح کرد: »ابزارهایی چون قیمت در 
یــک اقتصاد رقابتی و بازاری که بهره وری کافی دارد 
می تواند اثرات مهمی برای مصرف و تقاضای موجود 
بگــذارد. ولــی وقتی بازار مانند بازار موجود در ایران، 
ناکارآمد است، امکان ایجاد تعادل میان عرضه و تقاضا 
از طریق ابزارهای مألوف و مرسوم هم از بین می رود.«

قنبری معتقد اســت که دولتها نباید در شرایطی که 
مشــکلات اقتصادی زندگی مردم را دچار مشــکل 

می کند، در مقام نظاره گر باقی بماند.

مدیرعامل پیشین شرکت بازرگانی دولتی خاطرنشان 
ســاخت: »دولت ها باید در وضعیتی مشابه اقتصاد ما 
که زندگی مردم دچار خســارتهای زیادی شــده در 
اقتصاد مداخله کند. منظورم تنها مداخله های قیمتی 
)چه به شکل قیمت گذاری دستوری یا گران سازی( 
پاســخگو نیست. وقتی دولت کالایی را برای کنترل 
تقاضا گران می کند، در عمل به معنای این است که 
فرودستان دیگر از آن کالا یا خدمت استفاده نکنند. 
این اقدام منصفانه نیست و در شرایط فعلی کشور به 

شدت خسارت بار خواهد بود.«
قنبــری دربــاره نقش دولت در نرخ ارز گفت: »گرچه 
من معتقدم که بازار تک نرخی ارز بســیار مفیدتر از 
وضعیت چندنرخی فعلی است ولی دولت در این بخش 
هم نمی تواند تنها نظاره گر نوسانات باشد. دولت باید 
با استفاده از ابزارهای مفیدتر وارد بازار شود. در حال 
حاضر نیز اگر دولت این امکان را ندارد که قیمت ارز 
را تک نرخی کند، انتظار می رود که لااقل دو نرخ ارز 

وجود داشته باشد.«
نماینده اســبق مجلس با اشاره به تضعیف چشمگیر 
قدرت خرید مزدبگیران تاکید کرد: »اینکه دولت دچار 

تنگدستی است را همه می دانیم ولی این توجیه کننده 
رویکردی نیســت که تنها به مزد و حقوق به چشــم 
هزینه بنگریم. مزد از مهم ترین مشوق های نیروی کار 
است که می توان با آن بهره وری را کار را به حداکثر 

رساند.«
او ادامه داد: »در شرایطی که قیمتها روز به روز گران 
می شــوند منصفانه نیست که به بهانه کنترل تورم از 
افزایش عادلانه حقوق ها و دستمزدها جلوگیری کرد. 
با توجه به تضعیف چشمگیر رفاه خانوار لازم است که 
مزد و حقوقها بیشتر از نرخ تورم بالا برود. بالا نرفتن 
دستمزدها یعنی همچنان بناست مشکلات اقتصادی 
به سفره های عموم مردم سرازیر خواهد شد که اقدامی 

شدیداً مضر است.«
قنبری تصریح کرد: »اینکه آقای پزشکیان در شرایط 
بسیار دشواری سکان کشور را به دست گرفته کاملًا 
درست است ولی دشواری وضعیت فقط برای دولت 
مســتقر نیست؛ اوج مشکلات فعلی در رفاه جامعه و 
سفره های مردم دیده می شود پس درست نیست که 
سفره های کوچک شده مردم را دوباره زیر فشار قرار 

دارد.«

رفع 
ناترازی ها 
با گرانی 
بنزین؟!

در گفتگو باکارشناسان اقتصادی 
بررسی شد



ابتلای درختان پایتخت به سرطان؟
ایلنا: »مهدی چمران« رئیس شــورای شــهر تهران در واکنش به قطع 
تعدادی از درختان پایتخت به دلیل ابتلا به سرطان رنگی و بیماری های 
فراگیر و آفات، گفت: شهرداری وظیفه دارد که درختان را نگه دارد، اما 
وقتی درختان دچار بیماری می شوند و به خصوص وقتی سن درختان 
بالا می رود کاری نمی توان کرد. متأسفانه این حجم دود و هوای آلوده، 
درختان کنار خیابان را از بین می برد و اینکه درختانی توانسته اند با این 
وضعیت باقی بمانند، خیلی خوب است.رئیس شورای شهر تهران تصریح 
کرد: قاعدتاً تنها درصورتی که شــهرداری، شــهر را خالی کند تا ماشین 
وارد خیابــان نشــود اتفاقی نمی افتد.چمران خاطرنشــان کرد: حفظ 
درختان وقتی در کنار خیابان و با حجم بالایی از تردد قرار دارند، مشکل 
اســت، البته شــهرداری وظیفه دارد که مدام شرایط درختان را بررسی 
کند، و در صورت قطع درخت، جای آن درخت بکارد.رئیس شــورای 
شــهر علت همچنین در رابطه با مشــکلات شرکت واحد گفت: شرکت 
واحد درآمدی ندارد و تماماً خرج و هزینه است؛ یا باید اتوبوس بخرد یا 
پول پرداخت کند. پول بلیط اصلًا به جایی نمی رســد. به همین خاطر 

همیشه و هر چند سال باید افزایش سرمایه داشته باشد.

خروجی کارگروه پیشگیری از خودکشی رزیدنت ها 
چه بود؟

ایلنا: معاون آموزشی سازمان نظام پزشکی جلوگیری از تبدیل رزیدنتی 
به شغل توسط کمیسیون تلفیق مجلس در بودجه ۱۴۰۴ را ظلم بزرگی 

در حق دستیاران دانست.
بابک شــکارچ در واکنش به خودکشــی دکتر فرشاد درخش؛ رزیدنت 
دانشگاه علوم پزشکی کرمانشاه در پی تحمل فشارهای سنگین کاری 
و آزارهای محیطی در بیمارستان گفت: رزیدنت های ما شرایط سختی 
دارند، این را می دانم، اما اینکه رزیدنت ها ۳۰ کشیک ۲۴ ساعته پشت 
سر هم داشته باشند، طبق آئین نامه دستیاری غیرقانونی است و چنین 
چیزی نداریم، البته شــاید منظور این بوده که ایشــان کشیک های ۳۰ 

ساعته داده اند که خب، اصلًا روتین کشیک این است.
وی در پاســخ به این پرسشــی درباره خروجی کارگروه پیشــگیری از 
خودکشی رزیدنت ها که سال گذشته در سازمان نظام پزشکی تشکیل 
شد، گفت: خوشبختانه در این کارگروه همه بخش ها مشارکت کردند. 
حتی از قوه قضائیه، دادســتانی کشــور، سازمان پزشکی قانونی، وزارت 
بهداشت و فرهنگستان علوم پزشکی در این کارگروه عضویت داشتند 
و آمدنــد و در نهایــت ماحصــل همه این ها یــک برنامه عملیاتی برای 
پیشگیری از اقدام به خودکشی دستیاران بود. این برنامه عملیاتی تقدیم 
وزارت بهداشــت شــده و ما منتظر هستیم که این وزارتخانه اجرای این 
برنامــه را آغــاز کند. ما نمی گوییم برنامه کامل اســت، اما فکر می کنم 
کامل ترین برنامه ای است که تا الآن در خصوص رسیدگی به وضعیت 

دستیاران در چند قسمت مختلف ارائه شده است.
وی تصریح کرد: اهداف کوتاه مدت و بلندمدت دیده شــده، فعالیت ها 
مشخص و زیر فعالیت ها نیز تعریف شده اند. انتظار ما این است که وزارت 
بهداشــت این برنامه را در دســتور کار خود قرار دهد، زیرا دستیاران در 
واقع همه زیرمجموعه وزارت بهداشــت هســتند و این برنامه می تواند 

برای بهبود وضعیت دستیاران کمک زیادی کند.

بازتاب

براساس آمار 
پزشک قانونی 
کشور، سال 
گذشته پای 
599 هزار و 321 
نفر به دلیل 
نزاع به پزشک 
قانونی کشیده 
شد که از این 
تعداد 200 هزار 
و ۷۷5 نفر زن و 
398 هزار و 546 
نفر مرد بودند. 
این در 
حالیست که 
تنها در 6 ماه 
نخست امسال 
323 هزارو 432 
نفر به دلیل 
نزاع به پزشک 
قانونی مراجعه 
کردند که از این 
تعداد 110 هزارو 
359 نفر زن و 
213 هزار و ۷3 
نفر مرد بودند

 آمـار 
نگران کننده  
خشونت در 
ایران

»تهران« در صدر آمار دعوا

حضور پلیس در شــهر کم رنگ  ��
است

نــزاع خیابانــی را می تــوان یکی از 
ناخوشایندی  پدیده های اجتماعی 
دانست که مختص جامعه ای خاص 
نیســت و در بســیاری از جوامع رخ 
می دهد و دلایل گوناگونی دارد. دکتر 
تقی آزاد ارمکی جامعه شــناس در 
خصوص علــل افزایش نزاع معتقد 
است: وضعیت موجود نشان می دهد 
که وجــه رادیــکال آســیب های 
اجتماعــی از نوع بدخیم و نابهنجار 

است.
این جامعه شــناس با بیان اینکه ما 
اطلاعات دقیق و درستی از آمار نزاع 
در جامعــه نداریم ادامــه می دهد: 
مســوول انتشــار این داده ها نیروی 
انتظامی است که برای جلوگیری از 
ایجــاد فضای ناامنــی، معمولاً این 
اطلاعــات را به طور کامل منعکس 
نمی کنــد. بــه اعتقــاد وی، باید از 
دســتگاه های مسئول خواست تا در 
این زمینه شــفاف ســازی کنند تا 
آگاهــی مردم بالا برود و مشــخص 
می شود که کدام یک از مناطق آسیب 

ساز هستند.
آزاد ارمکــی درخصوص اینکه چرا 
آسیب های اجتماعی افزایش یافته و 
به طبع آن نزاع و خشونت زیاد شده 
خاطر نشــان کــرد: »یکی از دلایل 
افزایش نزاع این اســت که جامعه به 
سمت دوســتی با خشونت می رود 
بگونــه ای که خشــونت را مطلوب 
می داند. یعنی خشــونت بعنوان یک 
کالای مطلوب جلوه می کند و این به 
لحاظ فرهنگی خطرناک است وباید 
در این زمینه با کمک رسانه و اصحاب 
فکر و اندیشــه اقــدام جدی کرد تا 
خشونت، مطلوب جلوه داده نشود.«

وی با توضیح اینکه باید شــیوه های 
جدید جایگزین خشونت شود ادامه 
داد: »اگــر مردم نتوانند مشــکلات 
اصلــی خود را از راههای موجود رفع 
کنند تبدیل به کپســولی از عقده و 
فشــارها می شود و باعث خواهد شد 
کــه در خیابان یک درگیری کوچک 

تبدیل به نزاع شود.«
این جامعه شناس براین باور است که 
دلیل بعدی بحث »گنگ ها« ســت، 
یعنی گروههای سازمان یافته ای که 

برای شهرها و مردم تصمیم می گیرند 
و مزاحمت ایجاد می کنند و آدم های 
ضعیف را شــکار می کنند. از طرفی 
بخشــی از نزاع ها برمی گردد به عدم 
قــدرت و قاطعیت پلیس. چرا که به 
نظر می رسد حضور مقتدرانه پلیس 

در شهر کم رنگ است.
روانشناســی  �� خدمات  کمبود 

عمومی برای پیشگیری از خشونت
خشونت، و شکل غلظت یافتهٔ آن که 
نزاع و دعواست، شاید بیشاز هرچیز 
ریشــه در نوعــی اختلال ارتباطی و 
روانی داشته باشد. از این جهت توجه 
به زمینه ها و دلایل روان شــناختی 
موضوع، ضروری اســت. یاسر مدنی 
عضو هیات علمی و استادیار دانشکده 
روانشناســی و علوم تربیتی دانشگاه 
تهران نیــز در گفتگو با نورنیوز نزاع 
خیابانی را ترکیبی از مشکلات روانی، 
اجتماعــی و فرهنگی عنوان کرد که 
از لحاظ روانشناسی، چند دلیل اصلی 
همچون استرس، فشارهای زندگی، 
عدم کنترل خشم، نیاز به اثبات خود، 

عادی شدن خشونت و... دارد.
وی می افزاید: در برخی از خانواده ها 
یــا فرهنگ هــا، دعــوا کــردن و 
پرخاشــگری به یک موضوع عادی 
تبدیل شــده، بنابراین برخی از افراد 
تصور می کنند که تنها راه حل و رفع 
مشکلات، نزاع و درگیری است. این 
اســتاد دانشــگاه، نبــود آموزش و 
خدمات روانشناسی را از دیگر دلایل 

شکل گیری نزاع ذکر کرد.
یک جرم و چند متغیر ��

منابــع حقوقی و متون قانونی درباره 
مســئلهٔ دعوا و نزاع چه می گویند و 
اساساً چنین آسیبی در قوانین جاری 
کشــور چه جایگاهــی دارند؟ لیلا 
شفائی وکیل دادگستری در این باره 
می گوید: »جرائم خیابانی، جرایمی 
هســتند که در اماکــن عمومی و با 
اســتفاده از نیروی فیزیکی و غالباً با 
خشونت انجام می شود. از جمله این 
جرائم می توان به سرقتهای مسلحانه 
و غیــر مســلحانه، منازعه جمعی و 
ضــرب و جــرح و قتــل، تخریب و 
خرابکاری، روسپی گری، جرائم مواد 
مخدر، خرید و فروش وحمل سلاح، 
خرید و فروش اموال ناشی از جرم و 

امثال آن اشاره کرد.«

وی می افزایــد: »در ایــن میان نزاع 
دســته جمعی در خیابــان یکی از 
پدیده های مجرمانه شایع در جامعه 
ایران اســت که در دسته جرائم علیه 
تمامیت جســمانی اشــخاص قرار 
می گیرد. این انحراف بارز اجتماعی 
در جوامــع توســعه نیافته که زور و 
قلدری در آن دارد، شـیوع بیشتری 
دارد.« به گفته وی، در شــکل گیری 
جرائــم خیابانــی و شــیوع آن، 
متغیرهـای مستقل فراوانی دخالت 
دارند کــه می توان به مواردی چون 
مهاجرتهای روزافزون از مناطق کم 
برخوردار به مناطق شــهری و شکل 
گیــری کلونی هــای متمایز از هم از 
لحـاظ قومی، مذهبی، زبانی و امثال 
آن اشــاره کرد که منجر به گسترش 

حاشیه نشینی شده است.
این حقوقدان اضافه می کند: »طبق 
تحقیقات انجام شده، موارد دیگری 
چون بحران های اقتصادی و فقر که 
تأثیر مســتقیم بر فرهنگ و اخلاق 
دارند، میزان تحصیلات، سوء مصرف 
الکل و مـــواد مخـــدر، قوم گرایی، 
احســاس  مذهبــی،  اختلافــات 
محرومیت نسبی، تعلق به ارزشهای 
محلی، زیست بوم جنایی، حس طرد 
شــدگی، خرده فرهنگ همسالان 
کجرو، نگاه ناموسی و ... نیز از جمله 
دیگر دلایل بروز این ناهنجاری است. 
اصولاً طبقه محروم با حس نداشتن 
منزلت و کرامت و طرد شدگی، برای 
جبران این کمبود راه خود را که اصولاً 
از طریق ارتکاب این جرائم است پیدا 

می کنند.«
در حقــوق ایران، مــاده ۶۱۵ قانون 

مجازات اســلامی )بخش تعزیرات(، 
جرم نزاع خیابانی را پیش بینی کرده 
و مقــرر می دارد: هــرگاه عده ای با 
یکدیگــر منازعــه نمایند هر یک از 
شرکت کنندگان در نزاع حسب مورد 
به مجازات هایی محکوم می شــوند. 
آنچه در این میان قابل توجه اســت 
این اســت که در منازعه خیابانی اگر 
ضــرب و جرح صورت گرفته در مقام 
دفاع مشروع صورت گرفته باشد آن 
عمل جرم نخواهد بود اما در صورتی 
که از شمول دفاع مشروع خارج باشد 
حسب مورد مشــمول ماده ۶۱۴ یا 

تبصره آن خواهد شد.
امــا فــارغ از تحلیــل حقوقی جرم؛ 
پیشــگیری از وقوع این جرائم بسیار 

مهم است.
بــا وجود ایــن، بــرای کاهش نزاع 
خیابانی، نیاز به یک رویکرد جامع و 
چندجانبــه اســت کــه در آن همه 
نهادهای اجتماعی، از جمله خانواده، 
مدرسه، رسانه، دولت و جامعه مدنی 
باید نقش خود را ایفا کنند تا شرایط 
زیست عمومی در جامعه تحت تأثیر 
عواملــی که می تواند تعادل و امنیت 
در محیط های مختلف را مختل نماید 
قرار نگیرد. اکنون که آمار نزاع و دعوا 
توســط یک نهاد رسمی اعلام شده، 
می تــوان با اســتناد به محتوای آن، 
فهمیــد که وجــود چنین اختلالی، 
واقعیت دارد و سطح و گسترهٔ آن نیز 
چشمگیر و حتی نگران کننده است. 
تقویت ســرمایهٔ اجتماعی به عنوان 
مهم تریــن نیاز امروز ایران منوط به 
رفع زمینه های خشونت و دعوا و نزاع 

است.
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جامعه

گــروه اجتماعی: آمار مراجــع ذیربط درباره نرخ 
ســرانه دعوا و نزاع در کشور، سیر صعودی آن را 
ظرف ســال های اخیر نشــان می دهد. چنین 
پدیــده ای نیازمند بررســی های جامع درباب 
ریشــه ها و زمینه های بروز و گسترش آن است. 
طبعاً در شــکل گیری چنین آســیبی، عوامل 
اقتصــادی، تربیتی، روانی، و اجتماعی دخیل اند 
و کاهش نرخ آن، منوط به رفع عوامل چندگانهٔ 

آن است.
براساس آمار پزشک قانونی کشور، سال گذشته 
پای ۵۹۹ هزار و ۳۲۱ نفر به دلیل نزاع به پزشک 
قانونی کشــیده شد که از این تعداد ۲۰۰ هزار و 
۷۷۵ نفــر زن و ۳۹۸ هــزار و ۵۴۶ نفر مرد بودند. 
این در حالیست که تنها در ۶ ماه نخست امسال 
۳۲۳ هــزارو ۴۳۲ نفر به دلیل نزاع به پزشــک 
قانونی مراجعه کردند که از این تعداد ۱۱۰ هزارو 

۳۵۹ نفر زن و ۲۱۳ هزار و ۷۳ نفر مرد بودند.
بنابر گزارش نورنیوز، اســتان تهران با ۵۶ هزار و 
۶۹۵ نفر بیشترین آمار نزاع را در سال جاری به 
خــود اختصاص داده و در صدر جدول قراردارد. 
خراســان رضوی و آذربایجان شرقی به ترتیب 
دومین و ســومین استان پر نزاع کشور شناخته 
شده اند. امید رضا کارگربیده سرپرست اداره کل 
پزشکی قانونی استان تهران در گفتگو با نورنیوز 
ضمن اعلام این آمار،  می گوید: نرخ دعوا در استان 
تهران، نسبت به مدت مشابه سال گذشته ۵۲/۲ 

درصد افزایش داشته است.

چالش بلندمرتبه سازی 
در حوزه مسکن

دولت نقش بسیار مهمی در تنظیم بازار مسکن برعهده 
دارد در همین حین دولت چهاردهم به جز ساخت ۴ 
میلیون مســکن، دولت سیزدهم ۱.۵ میلیون نیز در 
زمینــه تخصیص واگذاری زمیــن وعده داده بود که 
انتظار می رود دولت فعلی نسبت به امر جدیت داشته 
باشــد تا بسیاری از مستأجران طعم خانه دار شدن را 
تجربه کننــد.در زمینه قیمت گذاری نیز باید میزان 
تقاضا و عرضه را به تعادل برسد تا شاهد رشد بیش از 
قیمت مســکن در بازار نباشیم اما تحویل واحدهای 

نهضت ملی بی شــک نسبت به مساله های دیگر حائز 
اهمیت است.دولت چهاردهم در راستای عمل به تعهد 
طرح نهضت ملی مســکن نباید به سمت بلند مرتبه 
ســازی حرکــت کنــد، زیرا علاوه بــر اینکه تحویل 
واحدهای مسکونی زمان بر خواهد بود و از سوی دیگر 
اجرای این طرح سرمایه بیشتری از افقی سازی صرف 
خواهد کرد، به عبارت دیگر دولت با اعطای زمین به 
متقاضیان در روســتاها و اعطای تســهیلات به آنها 
می تواند کمتر از یک سال مستأجران را صاحب خانه 
کند.با توجه به تورم مصالح ساختمانی و زمان بر بودن 
ســاخت مســکن آپارتمانی، تنها مستأجران با شیوه 
تدریجی ساخت مسکن طعم خانه دار شدن را خواهند 
چشید، در بازاری که قیمت مصالح دارای تورم و تغییر 

روزانه است؛ عنصر زمان نقش کلیدی ایفا می کند. در 
این رابطه نیز تفاوت محسوســی میان مدت ساخت 
خانه های تک طبقه با مدت ســاخت ساختمان های 
چندطبقــه وجود دارد.با توجه به موارد ذکر شــده، 
ساخت مسکن با شیوه افقی سازی می تواند با ساخت 
تدریجی مسکن؛ دست دلالان را کوتاه و مردم واقعی 
را صاحــب خانــه کند، خانه های تــک طبقه پس از 
ســفت کاری و آماده سازی نســبی نما بیرونی خانه؛ 
قابلیت تحویل به افراد را دارد و مراحل بعدی را می توان 
به تدریج و با آماده شــدن سرمایهٔ افراد تکمیل شود. 
اکثر این افراد نیز حاضرند میان دو گزینهٔ هرگز صاحب 
خانه نشــدن یا تکمیل و اسکان تدریجی، گزینهٔ دوم 
را انتخاب کنند؛ در این صورت اســت که وعده های 

طرح های نهضت ملی مســکن محقق خواهند شد و 
خانه به دســت جامعهٔ هدف حقیقی طرح می رســد.

وظیفه اصلی دولت در بازار مسکن ایجاد سیاست هایی 
برای کنترل قیمت ها و افزایش دسترسی عمومی به 
مسکن است. هرچند در برخی موارد، برنامه های دولت 
به دلایلی چون نبود برنامه ریزی دقیق یا اجرای ناکافی 
سیاست ها، نتوانسته به طور کامل موفق باشد. در بخش 
رهن و اجاره، عدم وجود نظارت کافی و قوانین شفاف، 
به مشکلات جدی از جمله افزایش بی رویه قیمت ها 
و عدم کنترل بر بازار منجر شــده اســت. همچنین 
نوسانات شدید قیمت ها و کمبود مسکن مناسب، از 
بزرگ ترین مشــکلات در بازار رهن و اجاره به شــمار 

می رود.

فرشید ایلاتی 
کارشناس بازار مسکن 
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 بندی که مانع واردات خودرو است

غلامرضا تاجگردون، رئیس کمیسیون تلفیق، درباره بازگشت بند 
واردات خودرو به کمیســیون برای بررســی بیشتر گفت: اصل بند 
واردات خودرو مشکلی ندارد بلکه در آن دو نکته وجود دارد. نکته 
اول درباره کســانی است که خودشان می خواهند از خارج خودرو 
وارد کنند و باید تعیین تکلیف شــود که در ســقف همین سه هزار 
میلیارد یورو هستند یا نه که در این بند الان سقف وجود ندارد و 
بایــد ابهام متــن را برطرف کنیم.او در ادامه توضیح داد: نکته بعد 
هم این اســت که آیا امکان وارد کردن خودروهای کارکرده وجود 
دارد که آن هم باید به این صورت اصلاح شــود که می توانند وارد 
کنند. از این نظر هم مشکلی وجود ندارد.رئیس کمیسیون تلفیق 
همچنیــن در خصــوص نگرانی هــا از ورود این خودروها به بورس 
گفت: یک نگرانی هم درباره بورس است که آیا این تقاضا باید در 
بورس عرضه شــود و این کار موجب می شــود قیمت بالا برود که 
چنین نیتی نداریم. درباره بورس افراد تنها می توانند در سامانه ای 
کــه می خواهنــد ثبت نام کنند و هدف فقط ثابت شــدن اهلیت 
واردکنندگان اســت وگرنه بحــث افزایش قیمت از طریق بورس 
مطرح نیست.تاجگردون درباره فروش خودروهای وارداتی که الان 
اعــلام فــروش آنها مطرح شــده و برخی از نحــوه ارائه آنها انتقاد 
می کنند و این روند را به ســود دلالان می دانند و از انحصارهای 
دوبــاره صحبت می کننــد، گفت: البته این موضوعاتی که الان در 
ماجرای فروش خودروهای وارداتی وجود دارد برای ســال ۱۴۰۳ 
است. اگر مجلس بند کمیسیون تلفیق را مصوب کند، بازاری که 
الان وجود دارد جمع می شود و همه می توانند خودرو وارد کنند.

این نماینده مجلس تاکید کرد: امســال هنوز قانونی وجود ندارد اما 
در سال آینده قطعاً دیگر این گونه موارد و مشکلات را نخواهیم داشت.

مجلس تصویب کرد؛
 زمین های لوکس مالیات بدهند

نماینــدگان مجلــس مالیات بر املاک لوکس برای ســال ۱۴۰۴ را 
تعییــن کردند.زمین هــای فاقــد اعیانی دارای کاربری مســکونی 
واحدهای مسکونی که ارزش هر یک از آنها بیش از سیصد میلیارد 
ریال  ۰۰۰ ،۰۰۰ ،۰۰۰ ،۳۰۰ریال باشــد و زمین های فاقد اعیانی 
دارای کاربری اداری و تجاری و باغ ویلاها که ارزش اســمی هر یک 
از آنها بیش از پانصد میلیارد )۵۰۰.۰۰۰.۰۰۰.۰۰۰( ریال باشــد، 
مازاد بر این مبلغ مشمول مالیات به میزان دو در هزار می شوند. این 
مالیات بر عهده شخصی است که در ابتدای سال ۱۴۰۴ مالک املاک 

فوق بوده است.

بازتاب

گاه پیش آمده 
که اساساً نگاه 
تیم اقتصادی 
یک دولت با 
نگاهِ تیم 
اقتصادی 
دولت سابق به 
حوزه مسکن 
تفاوت هایی از 
زمین تا آسمان 
داشته و این 
مساله سبب 
شده تا روندی 
که پیشتر آغاز 
شده خیلی زود 
به پایان خود 
برسد و یک 
روند جدید 
شروع شود. 

چرا دولت ها 
مسکن ساز 
خوبی 
نیستند؟

»نقش اقتصاد«  از یک  گزاره  مهم 
در بازار مسکن گزارش می دهد

 

تاکنون بسیار در مورد چالش ها و مشکلات مختلف در 
حوزه مســکن ایران گفته و نوشــته شده است. در این 
راســتا، یکی از محورهای اصلی و مشــترکی که اغلب 
صاحب نظران بازار مسکن با محوریت مشکلات حوزه 
مذکور به آن اشــاره دارند این است که نسبتی منطقی 
و متوازن میان عرضه و تقاضا در بخش مســکن وجود 

ندارد.
بــه گــزارش »نقش اقتصاد«؛ به بیان ســاده تر، در بازار 
مسکن با تقاضای روز افزون رو به رو هستیم اما متناسب 
با این تقاضا، عرضه و ساخت مسکن صورت نمی گیرد. 
در این رابطه، مدتی قبل بیت الله ستاریان استاد دانشگاه 

و کارشناس بخش مسکن در موضع گیری از کمبود ۶ 
میلیون واحد مسکونی در کشورمان سخن گفت و تاکید 
کرد که اکنون میزان مســکن تولیدی در کشورمان، به 
۳۰۰ هزار واحد رســیده اســت این در حالی اســت که 
پیشــتر ایــن عدد چیزی بیــن ۳۵۰ تا ۴۰۰ هزار واحد 
مســکونی بود. معادله ای که در نوع خود یک گزاره را 
مورد اشــاره قرار می دهد و آن هم این اســت که تداوم 
روندهای جاری در بازار مسکن ایران سبب خواهد شد 
مشکل عدم توازن عرضه و تقاضا تشدید و تعمیق شود 
که این مســاله خود می تواند گرانی فزاینده مســکن و 
ایجاد چالش های عدیده برای طیف های قابل توجهی از 
مردم کشــورمان را به دنبال داشــته باشد. در این میان، 
یکی از نقدهای جدی که به دولت های مختلف کشورمان 
در طی سال های گذشته وارد بوده این مساله بوده است 
که دولت در حوزه مسکن سازی به خوبی عمل نمی کند 
و اساســاً اگر در این حوزه عملکرد درســت و منطقی 
داشــت، مشــکلات در بازار مســکن تا این حد عمیق و 
جــدی نبودنــد. از این رو، حداقل بــه ۳ دلیل عمده و 
محوری، دولت را نباید مسکن ســازِ خوبی قلمداد کرد. 
اولاً، منابع مالی دولت آن هم در شرایطی که کشورمان 
با مشکلات اقتصادی زیادی دست به گریبان است و در 
عرصه خارجی نیز تحریم های غرب علیه ایران همچنان 
ادامه دارند و انتظار می رود که تشدید هم شوند، چندان 
متنوع و گسترده نیست که با تکیه آن ها بتواند دستورکار 
مســکن ســازی را در کشور با تمرکز کافی به پیش برد. 
در این چهارچوب، دولت ها در شــرایط خاص ترجیح 
می دهند که به جای هزینه کردِ منابع در حوزه ساخت 
و ساز مسکن، آن را صرف حوزه های مهمتر و ضروری تر 
کنند. از این رو، بهتر است که دولت صرفاً منابع محدود 
خود ر ا به نحوی مدیریت کند که زمینه برای فعالیت های 
بخش خصوصی در حوزه مســکن سازی همواره شود. 
تجربه ای که البته در جهان نیز حاکم اســت و اینطور 

نیست که دولت ها خود متولی ساخت بخش قابل توجهی 
از مسکن مورد نیاز در کشورها باشند. نکته دوم اینکه 
سازوکارهای بوروکراتیک در دولت ها پیچیده و زمان برَ 
هســتند. این مســاله در دیگر حوزه هــای حکمرانی 
اقتصادی ایران نیز چالش زا است با این حال، در بخش 
مســکن ماهیت حادتر و جدی تری را به خود می گیرد. 
از این رو، بسیار بیشتر از میزان مشخص و لازم، شاهد 
صَرف شــدن زمان برای اتمام کار ســاخت واحدهای 
مســکونی هستیم که دولت متولی ساخت آن ها است. 
این در حالی اســت که بخش خصوصی دغدغه های به 
مراتــب جدی تری را در مورد ســرمایه خود و ضرورت 
اتمام پروژه های ساخت مسکن در زمان پیش بینی شده 
دارد. و در نهایت سوم اینکه دولت های مختلف هر کدام 
در حوزه مسکن طرح و برنامه های خاص خود را دارند. 
این مساله در مورد کشورمان سبب شده تا در هر دولتی 
شاهد اختراع شدن چرخ باشیم. گاه پیش آمده که اساساً 

نگاه تیم اقتصادی یک دولت با نگاهِ تیم اقتصادی دولت 
ســابق به حوزه مســکن تفاوت هایی از زمین تا آسمان 
داشته و این مساله سبب شده تا روندی که پیشتر آغاز 
شــده خیلی زود به پایان خود برســد و یک روند جدید 
شــروع شــود. این در حالی است که به دلیل منابع مالی 
زیادِ مورد نیاز برای مدیریت بخش مســکن از ســوی 
دولت ها، باید نگاهی ورای حضور دولت های گوناگون از 
طیف های سیاســی مختلف در قدرت به بخش مسکن 
وجود داشــته باشــد تا یک روند درست و ثابت ادامه دار 
باشد و از آن محافظت شود. کما اینکه اگر این موضوع 
به واقعیت نپیوندد، با اتلاف منابع و البته تعمیق هر چه 
بیشــتر مشــکلات در کشورمان رو به رو خواهیم بود. از 
این رو، نه فقط در ایران بلکه در جهان، دولت ها مسکن 
ســازان خوبی نیستند بلکه نقش واقعی و درست آن ها 
این است که روند ساخت مسکن را برای بخش خصوصی 

تسهیل کنند.

سامان سفالگر
روزنامه نگار

اعلام جدیدترین آمار خانه های خالی

مدیرکل دفتر اقتصاد مســکن وزارت راه وشهرسازی 
گفــت: تاکنــون ۱۵۰ هزار خانه خالی شناســایی و 
اطلاعات مالکان این واحدهای مســکونی به سازمان 
امور مالیاتی کشور برای اخذ مالیات ارسال شده است.

ابوالفضل نوروزی مدیرکل دفتر اقتصاد مسکن وزارت 
راه وشهرسازی در گفت وگو با رادیو اقتصاد با بیان اینکه 
تجربــه جهانــی حاکی از آن اســت که کدهای ملی و 
اتصال آنها به کد پســتی اطلاعات هویتی و همچنین 
اطلاعــات مربوط بــه مالکیت مردم را تعیین می کند 
گفت: این اتصال کد ملی به کد پستی هم از نظر آمایش 

سرزمین و هم از نظر سیاست گذاری در حوزه مسکن 
حائز اهمیت است و می تواند به ساماندهی بازار مسکن 
و همچنین برنامه ریزی برای فعالیت های آتی مسکن 

کمک کند.
وی تاکید کرد: با وجود همه مشــکلات تاکنون ۱۵۰ 
هزار خانه خالی شناســایی و به ســازمان امور مالیاتی 

کشــور ارسال شده اســت پیش از این هم ۱۸۲ هزار 
خانه خالی شناسایی و به سازمان امور مالیاتی معرفی 
شــد که با ارســال پیامک به مالکان آنها تمامی این 
واحدها اطلاع رســانی شد. روند شناسایی خانه های 
خالی روزانه انجام می شود و راستی آزمایی آنها به مرور 

انجام می شود.



 پرواز بازار سهام با سیگنال همتی

پایان بورس دیروز با رشد چشمگیر بیش از ۶۰ هزار واحدی شاخص کل رقم 
خورد. گفتنی است، بسیاری از تحلیلگران این صعود را مربوط به واکنش بازار 
ســهام در خصوص صحبت ها و حمایت همه جانبه عبدالناصر همتی، وزیر 
اقتصاد می دانند و معتقدند بازار ســرمایه می تواند به واســطه حمایت خوب 
دولت و وزیر اقتصاد قله های بالاتری را به دست آورد.معاملات دیروزسهم های 
بزرگ بازار خلاف جهت کندل روز معاملاتی گذشته بسته و در پایان بورس 
دیروز، شاخص کل با رشد ۶۰ هزار و ۹۵۸ واحدی، معادل ۲.۵۴ درصد این 
شــاخص، همراه شــد. بر این اســاس شاخص کل در پایان معاملات دیروز در 
سطح دو میلیون و ۴۶۰ هزار واحدی ایستاد.در طرف دیگر، قیمت معاملات 
ســهم های کوچک بازار ســهام نیز افزایش یافته است؛ به طوری که شاخص 
هــم وزن بــازار در پایان بورس دیــروز ۱۷ هزار و ۵۱۰ واحد که معادل ۲.۲۸ 
درصد این شاخص است، افزایش ارتفاع داد و به سطح ۷۸۶ هزار واحد رسید.

حجم و ارزش معاملات خرد ��
گفتنی اســت تابلو بورس اوراق بهادار تهران در روز گذشــته، حجم معاملات 
خرد را ۱۴.۷ میلیارد برگه ســهم و ارزش معاملات خرد )ســهام، حق تقدم و 

صندوق های سهامی( را هفت هزار و ۹۸۰ میلیارد تومان نشان می دهد.

آیفکس ۲ درصد رشد کرد

بازارهای فرابورس دیروز را با رشد چشمگیر حجم و ارزش معاملات و جهش 
۲ درصدی شاخص کل به پایان رساندند.

 در معاملات روز دوشــنبه ۱۲ آذرماه، بازارهای فرابورس با تقویت تقاضا و 
رونق معاملات، یک روز خاص را برای سرمایه گذاران رقم زدند.به این ترتیب 
طی روز گذشته شاخص کل فرابورس با رشدی ۴۹۰ واحدی معادل ۲ درصدی 
در عدد ۲۳ هزار و ۹۴۹ واحد قرار گرفت. همچنین شــاخص قیمت ۱۱۱ و 
شاخص کل هم وزن ۳۰۹۵ واحد صعود را ثبت کردند.در بازار دیروز اکثریت 
نمادهای معاملاتی بازارهای سهامی رشد قیمت و سبزپوشی را تجربه کردند. 
در این میان معاملات مثبت آریا، کگهر، مارون، وســپهر، شــگویا، انتخاب و 
ارفع وزن سنگین تری را در رشد ۲ درصدی آیفکس داشتند.همچنین نمادهای 
تکیمیا، ارفع، سجام، حسیر، بمپنا، ثعمرا و خدیزل صدرنشین بیشترین رشد 
قیمت بودند. دیروزفقط ۴ نماد زماهان، کایزد، داوه و بساما با کاهش قیمت 
و قرمزپوشــی مواجه شــدند.گفتنی است در پایان معاملات دیروز نزدیک به 
۱۳.۵ میلیــارد برگــه انواع دارایی مالی به ارزشــی بالغ بر ۵۰۹ هزار میلیارد 
تومان در ۲۳۳ هزار نوبت معاملاتی دادوستد شدند.ارزش معاملات به تفکیک 
بازارها نشان می دهد در بازار سهام ۴.۵ میلیارد برگه سهم به ارزش بیش از 
۲ هزار و ۳۰۰ میلیارد تومان خریدوفروش شد.همچنین سرمایه گذاران ۴.۶ 
میلیارد واحد صندوق های سرمایه گذاری را دیروز مورد مبادله قراردادند که 
ارزش این مبادلات بیش از ۵ هزار و ۷۰۰ میلیارد تومان بود. در سایر بازارهای 
فرابورس شاهد معامله ۱۴.۵ میلیارد اوراق مالی اسلامی به ارزش یک هزار 
و ۱۰۰ میلیارد تومان بودیم. همچنین در جریان عملیات بازار باز بانک مرکزی 
به روال دوشنبه های هر هفته، ۵.۶ میلیارد برگه به ارزش ۵۰۰ هزار میلیارد 

تومان خریدوفروش شد.

 سهام متوفیان به وراث الکترونیکی می شود

ســپرده گذاری مرکزی اوراق بهادار )ســمات(، روش انتقال الکترونیک سهام 
متوفیان به وراث )به جز سهام عدالت( را اعلام کرد. روابط عمومی سپرده گذاری 
مرکزی، اعلام کرد: در فرایند انتقال الکترونیک سهام متوفیان به وراث )بجز 
ســهام عدالت(، با حذف مراجعه حضوری به دفاتر پیشــخوان خدمات دولت، 
یکی از وراث که ســجامی اســت، در هر زمان و هر مکان می تواند به صورت 
 آنلایــن بــا مراجعه بــه درگاه یکپارچه ذینفعان بازار ســرمایه به نشــانی:

 ddn.csdiran.ir نسبت به تشکیل پرونده اوراق بهادار متوفی خود، اقدام 
کند.بر اساس این گزارش، در مرحله نخست متقاضی می بایست پس از ورود 
به درگاه از منوی میز خدمت الکترونیک گزینه تشکیل پرونده انتقال سهام 
متوفی را انتخاب و ســپس با وارد کردن کد ملی و تاریخ تولد متوفی، گزینه 
استعلام را انتخاب کند.هم چنین متقاضی باید در مرحله دوم با مطالعه شرایط 
و ضوابط نســبت به تایید آن اقدام کرده و ســپس در مرحله آخر با بارگذاری 
مدارک درخواســتی »تصویر گواهی انحصار وراثت، تصویر گواهی پرداخت 
مالیات بر ارث مربوط به ســهام، تصویر کارت ملی و شناســنامه های وراث و 
تصویر گواهی فوت یا مدارک هویتی متوفی«، درخواســت خود را ثبت کند.

طبق اعلام سپرده گذاری مرکزی، متقاضیان پس از ثبت می توانند وضعیت 
درخواست خود را در قسمت میز خدمت الکترونیک مشاهده کنند.گفته شده، 
وضعیت درخواست از طریق پیامک به شماره همراه متقاضی ارسال می شود.

 مدیرعامل مرکز مبادله ارز و طلای ایران:
استفاده از بازار توافقی اجباری می شود

مدیرعامل مرکز مبادله ارز و طلای ایران گفت: در سامانه توافقی ارز فرایند 
تســویه و مچینگ ارزان و ســریع است و اســتفاده از آن از سوم دی اجباری 
می شود.علی سعیدی مدیرعامل مرکز مبادله ارز و طلای ایران در نشست با 
فعالان اقتصادی درباره سامانه توافقی ارز گفت: این بازار به گونه ای طراحی 
شــده که انجام معاملات ارز برای صادرکننده و واردکننده آســان شــود و به 
تدریج تکامل پیدا خواهد کرد.وی افزود: از زمانی که مرکز مبادله تاســیس 
شــد فرض بر این بود که بانک مرکزی نقش سیاســتگذار و تنظیم گر داشته 
باشد و عملیات بازار به مرکز مبادله واگذار شود.سعیدی خاطرنشان کرد: در 
این ســامانه صادرکننده و واردکننده قیمت های موردنظر خود را اعلام می 
کنند و بانک تایید و تضمین می کند که صادرکننده ارز کافی دارد و می تواند 
تسویه کند، تسویه ریالی یک روز پس از انجام معادله و تسویه ارزی چهارده 
روز از زمان معامله انجام می شود و قیمت پایانی در پایان روز براساس پیشنهاد 
خریدار و فروشــنده اعلام می شــود.مدیرعامل مرکز مبادله ارز و طلای ایران 
اظهار کرد: هر روز مشــخص اســت که چه مقدار ارز معامله می شود و قیمت 
پایانی روز قبل معیار سفارش گیری در روز جاری است.وی تاکید کرد: فرایند 
تســویه و مچینگ در این روش ارزان و ســریع است، ریسک طرف معامله در 
تســویه حســاب حذف می شــود، نقش واسطه ها حذف می شود و هزینه در 
انتقال مالکیت ارز کاهش می یابد. این ســامانه همچنین نقش فعالی برای 
نظام بانکی ایجاد می کند.ســعیدی گفت: ســامانه از پنج شهریور به صورت 
پایلوت فعال بود، از ســه آذر شــروع رســمی پیدا کرد و از سوم دی استفاده از 
آن اجباری می شــود.وی اضافه کرد: تاکنون ۱۷ بانک به این ســامانه متصل 

شدند و ۱۰ بانک در آن معامله کرده اند.

تالار

 با توجه به اخبار منتشــر شده، سامانه ارز توافقی 
با قیمت ۶۱ و ۶۲ هزار تومانی از تاریخ ســوم دی 
ماه شــروع به فعالیــت می کند. بانک مرکزی که 
مبتکر اصلی این ســامانه جدید ارزی است اعلام 
کرده که هدف سامانه ارز توافقی این است که به 
کشــف قیمت حقیقی ارز بپردازد. بانک مرکزی 
اعــلام کــرده بود که همه واردکنندگانی که از ارز 
نیمایی استفاده نمی کنند از سوم دی ماه باید ارز 
مــورد نیاز خود را از ســامانه ارز توافقی دریافت 
کننــد. همچنین صادرکنندگان و واردکنندگان، 
باید سفارش های خود را در این سامانه جدید ثبت 
کنند. بانک مرکزی همچنین اعلام کرده که این 
سامانه فقط برای اشخاص حقوقی در نظر گرفته 
شــده اســت. بانک مرکزی در این معاملات هیچ 

نقشــی ایفا نمی کند و قیمت ارز بر اساس فرایند 
عرضه و تقاضا تعین می شود. گفته شده است برای 
اینکه ارز بیشــتری در ســامانه ارز توافقی عرضه 
شود شرکت های صادرات محور نیز بتوانند امکان 
عرضه ارز در این ســامانه را داشــته باشــند. در 
صورتیکه شــرکت های صادرات محور بتوانند در 
ســامانه ارز توافقی، ارز خود را به فروش برســانند 
در آن حالت این شــرکت ها از حاشیه سود بسیار 
خوبی بهره مند می شوند و این می تواند سهام این 
دست از شرکت های حاضر در بازار سرمایه را برای 
سرمایه گذاران جذاب کند و این شرکت ها بتوانند 
نقدینگی قابل توجهی را از راه بازار سرمایه بدست 
آورند. با توجه به سیاست جدیدی که بانک مرکزی 

در دســتور کار خــود قــرار داده اســت می توان 
پیش بینی کرد که ســبب می شــود حاشیه سود 
عملیاتی شــرکت های صادرات محور چه بزرگ و 
چه کوچک در نیمه دوم ســال بهتر از نیمه اول 

باشد.
از آنجا که کســری تــراز تجاری ایران در ۶ ماهه 
اول ســال ۱۴۰۳ در مقایســه با مدت مشابه سال 
گذشته نزدیک به ۴۰۰ میلیون دلار افزایش یافته 
و به بیش از ۶.۸ میلیارد دلار رسیده است، افزایش 
نرخ دلار صادراتی از طریق افزایش صرفه صادرات 
برای تولیدکنندگان و ایجاد انگیزه بیشــتر برای 
صادرکننــدگان می تواند منجر به افزایش ارزش 
صادرات کشور شود. همچنین با توجه به افزایش 

نــرخ دلار وارداتی، انگیزه واردات کاهش می یابد 
کــه در مجمــوع انتظار می رود ســرعت افزایش 
کســری تراز تجاری، برای نیمه دوم ســال جاری 

کاهش یابد.
لازم به ذکر است که در صورت پایین ماندن نرخ 
ارز حاصــل از صــادرات، انگیــزه صادرکنندگان 
کاهش می یابد چرا که درآمد آن ها در مقایســه با 
هزینه هــا کمتــر خواهد بود. در نتیجه در صورت 
عــدم تطابق مناســب نــرخ ارز بــا واقعیت های 
اقتصادی می تواند فشارهای زیادی به تراز تجاری 

وارد شود.
همچنین در پایان باید گفت که محمدرضا فرزین، 
رئیس کل بانک مرکزی اعلام کرده اســت که در 
حال حاضر سیاست فعلی بانک مرکزی این است 
که نرخ ارز نیما متناســب با متغیرهای بنیادین 
اقتصادی کشور تغییر کند و در نهایت دلار نیمایی 

به بازار توافقی ارز خواهد رفت.

حتما لازم نیست برای دیدن تبلیغات خرید و فروش 
وام، با تراکت های تبلیغاتی یا برچســب های روی 
دیوارها مواجه شــده باشید؛ تنها کافی است عبارت 
وام را در ســایت های آگهی جســت و جو کنید و با 
انبوهــی از آگهــی های مختلف مربوط به این حوزه 

روبه رو شوید.
آگهی هایی که عموما شــامل مشــارکت یا خرید و 
فروش وام های تکلیفی مثل اشتغال، فرزندآوری و 
به خصوص ازدواج شــده اســت که به علت بالا بودن 
زمــان بازپرداخت و بهره پایین بســیار محبوب هم 
هستند. محبوبیت این وام ها و سختگیری بانک ها 
در دریافت تضامین باعث به وجود آمدن بازار سیاهی 
بــرای پیدا کردن ضامن و خرید و فروش وام شــده 
اســت؛ آگهی هایی که معمــولا هم با عنوان ضامن 
ثبــت شــده اند اما در حقیقت بــه دنبال خرید وام 
هســتند یــا ضمانت تنها را انجــام نمی دهند و یا با 
قیمت های سرسام آور این کار را می کنند. در ادامه 

تعدادی از این آگهی ها را بررسی کرده ایم.
پــس از خواندن توضیحات تعــدادی از آگهی های 
خرید و فروش وام تقریبا متوجه روند انجام این کار 
شــده بودم؛ اما تصمیم گرفتم با تعدادی از این افراد 
تماس بگیرم و مســتقیما شــرایط را جویا شوم. یک 
آگهی با عنوان »ضامن رســمی وام ازدواج« نظرم را 
جلب کرد مخصوصا این که در توضیحات، خود را به 
عنوان کارمند دولت معرفی کرده و مدعی شده بود 
که با اعتبارســنجی بالا و تضمینی این کار را انجام 
می دهد. با او تماس گرفتم و خودم را به عنوان فردی 
که متقاضی دریافت وام ازدواج است و دنبال ضامن 
اســت و وام را هم می خواهد بفروشد، معرفی کردم. 
پرســید: مقدار وام چقدر است؟ گفتم ۳۰۰ میلیون 

تومان. او ادامه داد: من فقط ضامن نمی شوم، خریدار 
هســتم و وام ۳۰۰ میلیونی را ۱۱۰ میلیون می خرم 
که شما به هیچی آن هم کار نداشته باشی و کسر از 
حقــوق هم می دهیم که قســط ها هم اگر پرداخت 
نشــود خودش از حســاب برداشت کند، البته واریز 
می شود ولی برای این که شما خاطرتان جمع باشد 
نامه هم می دهیم. از او می پرسم که اگر بانک متوجه 
شود مسئله ای پیش نمی آید؟ می گوید: بانک نباید 
بفهمد و متوجه هم نمی شوند. ما به بانک می رویم و 
شما چک یا سفته ای به مبلغ باقی مانده غیر از سهم 
خودتان به ما می دهید پول که به حساب شما واریز 
شد شما سهم خودتان را برمی دارید و زمانی که چک 
بیــن بانکی بــرای انتقال مابقی پول به حســاب ما 
گرفتید، ما چک یا سفته شما را برمی گردانیم. برای 
اقساط هم که من خودم ضامن می شوم و چون نامه 
کسر از حقوق به بانک داده ایم، پول را از حساب من 
کم می کنند. از او می پرســم که کارمند هســتید که 
می گوید: آره من معلم هســتم. از من سوال می کند 
که وام در مشهد است و آیا ثبت نام کرده اید؟ می گویم 
مشــهد هستم و هنوز ثبت نام نکرده ام که می گوید 
هم خودتان می توانید ثبت نام کنید و هم می توانید 
مدارک را بدهید تا ثبت نام را هم برایتان انجام دهیم. 
دربــاره طول مدت این پروســه از او می پرســم که 
می گویــد: الان بودجه ندارند و کمی جلویش گرفته 
شــده است؛ البته بستگی دارد کدام بانک باز باشد و 
انتخاب شعبه با سیستم شبکه بانکی است. شاید به 

این طرف سال برسد و شاید هم نرسد. از او می پرسم 
راهی نیست که بتوانیم کار را زودتر انجام بدهیم که 
می گوید: قسمت اول که سیستمی است و دست ما 
نیست اما خیلی هم فرقی نمی کند. اگر برای تضمین 
چک بخواهند داریم اگر کسر از حقوق بخواهند هم 
هست و اگر ضامن دیگری غیر از خودم هم بخواهند 
بازهم ضامن دارم و همکارانم هماهنگ هســتند و 
ضمانت می کنند. از او می پرسم آیا قبلا هم این کار 
را کرده اید که خیال من از انجام کار راحت باشــد؟ 
پاسخ می دهد: آره من وام برای خودم زیاد برداشته 
ام و برای این که خیالتان بابت پرداخت اقساط راحت 

باشد سفته امانتی هم به شما می دهیم.
در جست و جوی ضامن فروشی! ��

بــا یکــی دیگر از این آگهی ها تماس گرفتم و خودم 
را متقاضــی وام ازدواج ۳۰۰ میلیونی معرفی کردم 
که نیازمند ضامن است که پاسخ داد: ما ضامن فروشی 
نداریم اما خریدار وام هســتیم. از من پرســید وام را 
چند می فروشــی که گفتم قیمت ندارم و شما چند 
می خرید که پاســخ داد: ثبت نام را خودمان انجام 
می دهیم و شــما ۱۲۵ میلیون تومان می گیرید و ما 
اقساط وام را پرداخت می کنیم. ضامن هم خودمان 

می شویم.
به جست و جو درمیان آگهی ها ادامه دادم و با آگهی 
»ضامــن وام« روبه رو شــدم که در توضیحات برای 
ضمانــت دریافــت وام های تکلیفــی مثل ازدواج، 
جانبازی و فرزندآوری اعلام آمادگی کرده بود. با او 

تماس گرفتم و از شــرایط ضمانت برای وام ازدواج 
سوال کردم که گفت: اول باید ثبت نام کنید اسمتان 
که دربیاید، ضامن پیدا می شــود و زیاد اســت. از او 
درباره هزینه ها می پرســم که می گوید بســتگی به 
بانک دارد اگر بانک ضامن کاسب بخواهد ۱۰ درصد 
و اگر کارمند بخواهد با چک ۱۵ درصد و با نامه کسر 
از حقوق ۲۰ درصد مبلغ وام را با عنوان پورســانت 
دریافــت می کنیم که برای یــک وام ۳۰۰ میلیون 

تومانی این مبلغ ۶۰ میلیون تومان می شود!
تخلفی که جرم نیست! ��

مطابق قانون این وام ها قابل انتقال نیســتند، اما با 
توجه به این که انتقال این وام ها توسط قانون جرم 
انگاری نشــده و فرد متخلف تنها خلاف تعهدش با 
بانک رفتار کرده؛ فقط مســئول بازپرداخت اصل و 
ســود پول و جبران خســارات ناشی از شکستن این 
تعهد اســت؛ آن هم در صورتی که بانک متوجه این 
مسئله بشود. علاوه بر این سختگیری های بانک ها 
برای تایید تضامینی که معمولا شامل معرفی ضامن 
کارمند دولت یا ارائه فیش حقوقی معتبر اســت، در 
کنار طولانی بودن روند تخصیص وام باعث شــده تا 
بسیاری از جوانان نیازمند به این وام ها برای یافتن 
ضامــن یا اســتفاده حداقلــی از امتیاز این وام ها به 
ســمت این بازار ســیاه کشیده شوند. این مسئله در 
کوتاه مدت موجب عادی سازی این جنس تخلفات 
مالــی شــده و علاوه بر این کــه متضمن عدم انتفاع 
قشر هدف از تخصیص این وام ها می شود، باعث سر 
در آوردن این پول ها از بازارهای حاشــیه ای مثل 
طلا و ارز می شود که خود در طولانی مدت مشکلات 
اقتصادی و اجتماعی بســیاری را نیز در پی خواهد 

داشت.

قیمتی که بر اساس عرضه و تقاضا تعیین می شود

چشمک ارز توافقی به شرکت های صادرات محور 

سهم حداقلی مردم از واگذاری امتیاز وام؛

بازار سیاه وام های تکلیفی

فرزاد حسن زاده
روزنامه نگار

مهم ترین موانع ورود منابع مالی به 
بازار سرمایه

ورود منابع مالی به بازار ســرمایه ایران در شــرایط 
فعلــی، با وجــود چالش های متعــدد اقتصادی و 
سیاســی، امکان پذیر اســت، اما مســتلزم اجرای 

سیاست های جامع و اقدامات عملیاتی است.
یکی از مهم ترین موانع در این مسیر، نوسانات نرخ 
ارز و تنش های سیاسی منطقه ای است که اعتماد 
سرمایه گذاران را به بازار سرمایه کاهش داده و منابع 
مالی را به ســمت بازارهای موازی مانند طلا، ارز و 

املاک سوق داده است.
نوسانات نرخ ارز که به طور مستقیم از تحریم های 

اقتصــادی، محدودیت های تجــاری و تنش های 
ژئوپولتیکــی تاثیر می پذیرد، به بی ثباتی اقتصادی 
دامن می زند. این مساله نه تنها جذابیت بازار سرمایه 
را کاهش داده، بلکه شرکت های بورسی را نیز تحت 
فشــار گذاشته است؛ به ویژه شــرکت هایی که به 
واردات مواد اولیه یا تجهیزات وابســته هســتند، با 
افزایــش هزینه هــا و کاهــش ســودآوری مواجه 
می شــوند. در نتیجه، ســهام این شــرکت ها برای 

سرمایه گذاران جذابیت کمتری پیدا می کند.
بازارهای موازی مانند طلا و ارز نیز در چنین شرایطی 
به دلیل قابلیت حفظ ارزش در برابر تورم و نوسانات 
اقتصــادی، رقیب جدی بازار ســرمایه محســوب 
می شوند.در کنار این موارد، املاک و مستغلات نیز 
به عنــوان دارایی هــای پایدار، منابع مالی را به خود 
جــذب می کنند. حتی کاهــش نرخ بهره نیز تاثیر 
محدودی بر هدایت سرمایه به بازار سرمایه داشته، 

چراکه اولویت سرمایه گذاران در شرایط پرریسک، 
حفظ ارزش دارایی هاست.برای تحقق هدف هدایت 
منابــع مالی به بازار ســرمایه، دولت باید اقداماتی 
چندجانبــه انجــام دهد. تثبیت نــرخ ارز از طریق 
مدیریــت صحیح منابــع ارزی و کاهش تنش های 
سیاســی اولویت اصلی اســت. ثبات ارزی می تواند 
اعتماد ســرمایه گذاران را افزایش و شــرکت های 

بورسی را در فضایی باثبات تر قرار دهد.
همچنیــن، دولت باید ابزارهــای مالی نوین مانند 
صندوق هــای ســرمایه گذاری مبتنی بر طلا و ارز، 
اوراق بدهی ارزی و اوراق مشــارکت بین المللی را 
معرفی کند. این ابزارها به ویژه برای سرمایه گذارانی 
که به دنبال مدیریت ریســک هســتند، جذابیت 
دارنــد.« او افــزود: »حمایــت از صندوق هــای 
ســرمایه گذاری و کاهــش کارمــزد معاملات نیز 

می تواند منابع خرد را به بازار سرمایه جذب کند.

شــفافیت و اعتمادســازی از دیگر گام های اساسی 
است. الزام شرکت ها به ارائه گزارش های مالی دقیق 
و افزایش نظارت بر فعالیت های بازار سرمایه می تواند 

نقش مهمی در جلب اعتماد عمومی ایفا کند.
در کنار این، ارائه مشوق های مالیاتی مانند معافیت 
مالیاتی برای سرمایه گذاری در بازار سرمایه و کاهش 
مالیات بر سود تقسیمی سهام، می تواند انگیزه ورود 

سرمایه گذاران به این بازار را تقویت کند.
در مجموع، هدایت منابع مالی به بازار سرمایه تنها 
از طریق کاهش نرخ بهره امکان پذیر نیست. ایجاد 
ثبات اقتصادی، تقویت زیرساخت های بازار سرمایه 
و افزایش شفافیت، از جمله اقدامات ضروری برای 
تحقق این هدف است.در صورتی که این سیاست ها 
به صورت هماهنگ اجرا شوند، بازار سرمایه می تواند 
جایگاه خود را به عنوان یکی از ارکان اصلی تامین 

مالی بنگاه های اقتصادی و توسعه کشور بازیابد.

امین شجاعی
 تحلیلگر ارشد 

بازار سرمایه
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بسیاری از 
بانک های ایران 
در حال حاضر 

با زیان انباشته 
مواجه اند. 

فروش 
بنگاه های 

بانکی می تواند 
حداقل در 
کوتاه مدت 

برای بانک ها 
تبعات داشته 
باشد و زیان 

انباشته آنها را 
افزایش دهد.

احتمالاً 
بانک ها به 

دلیل 
زیان هایی که 

متحمل 
می شوند، 

مشکل کمبود 
و کسری موقت 

نقدینگی هم 
پیدا کنند؛ 

بنابراین فروش 
بنگاه های 

بانک ها کار 
آسانی نیست .

لی
 ما

زار
با

عبدالناصــر همتی، وزیر اقتصاد دولت چهاردهم، 
اخیــرا با اشــاره به اینکه امســال، آخرین ســال 
بنگاهــداری بانک هاســت، تاکید کــرد که همه 
بنگاه های بانکی در یک هلدینگ تجمیع و در بورس 
فروختــه خواهند شــد. در گفت وگــو با بهاالدین 
حسینی هاشمی، کارشناس بانکی و کامران ندری، 
کارشــناس اقتصادی، امکان تحقــق برنامه وزیر 
اقتصاد برای حل این مشــکل دیرینه شبکه بانکی 

بررسی  شد.
یکی از مشکلاتی که مدت هاست گریبان گیر نظام 
بانکداری کشور شده، بنگاهداری بانک هاست. به 
گفته کارشناسان اقتصادی، بنگاهداری بانک ها را 
از نقش اصلی شان که ارائه خدمات پولی و اعتباری 
اســت باز می دارد و آنها را وارد فعالیت های دیگر 
برای کسب سود می کند. به این ترتیب، از آنجا که 
اقتصــاد ایــران، اقتصــادی بانک محور اســت، 
بنگاهداری بانک ها می تواند تاثیرات چشــمگیری 
بر نظام اقتصادی کشور بگذارد که یکی از مهم ترین 

آنها افزایش نرخ تورم است.
با توجه به اهمیت حل این مشکل، یکی از اهدافی 
کــه دولت های مختلف در ســال های اخیر در پی 
دســت یافتــن بــه آن بوده اند، خاتمــه دادن به 
بنگاهداری بانک هاســت. اما تلاش دولت ها تا به 
امروز کمکی به حل این مشــکل نکرده و بانک ها 
همچنان به فعالیت بنگاهداری خود ادامه می دهند. 
حال به نظر می رسد این بار نوبت مسئولان دولت 
چهاردهم اســت که برای توقف بنگاهداری بانک 

ها، برنامه های خود را ارائه کنند.
فروش بنگاه های بانکی در بورس؛ برنامه همتی  ��

برای حل مشکل بزرگ شبکه بانکی
عبدالناصر همتی، وزیر امور اقتصادی و دارایی، در 
برنامــه گفت وگوی ویژه خبری با اشــاره به اینکه 
امسال آخرین سال بنگاهداری بانک هاست تاکید 
کرد همه بنگاه های بانکی در یک هلدینگ تجمیع 
و در بورس فروخته خواهند شــد.با اعلام این خبر 
از سمت وزیر اقتصاد دولت چهاردهم و با توجه به 
پیشــینه دولت هــا در ارائه برنامــه برای حل این 
مشــکل، ســوالی که پیش می آید این است که آیا 
راهــکاری کــه همتی ارائه کرده می تواند پایانی بر 

بنگاهداری بانک ها باشد؟
تجارت نیوز برای بررســی این موضوع، با بهاالدین 
حسینی هاشمی، کارشناس بانکی و کامران ندری، 

کارشناس اقتصادی به گفت وگو پرداخته است.
بورس ایــران ظرفیت و توان فروش بنگاه های  ��

زیرمجموعه بانک ها را ندارد
حسینی هاشمی در ابتدا توضیح داد: »معمولاً همه 
روســای جمهوری و روســای کل بانک مرکزی در 
ابتدا این ایده را دارند که بانک ها نباید بنگاهداری 
کنند. وزیر اقتصاد نیز ایده خود را مطرح کرده اما 
بعید است این ایده عملی شود.«او استدال خود را 
چنین بیان کرد: »بنگاه های زیرمجموعه بانک ها، 
ســرمایه گذاری های پراکنده دارند و بورس ایران 
بازاری نیســت که ظرفیت و توان چنین معاملاتی 
را داشــته باشــد.«این کارشناس بانکی همچنین 
توضیح داد: »مســائل حقوقی شــرکت های تحت 
مالکیــت بانک هــا، مانع از آن می شــود که آنها را 
به راحتــی در یک هلدینگ قرار داد. ابتدا باید این 

هلدینگ را با ســازوکار بورس هماهنگ و همســو 
کرد و بعد در بازار بورس عرضه شود.«

بعید است اجرای برنامه همتی آسان باشد ��
کامران ندری، کارشناس اقتصادی و استاد دانشگاه 
امام صادق، درباره طرح وزیر اقتصاد دیدگاه دیگری 
داشــت. او در ابتدا توضیح داد: »فروش بنگاه های 
اقتصادی بانک ها مشکل بنگاهداری بانک ها را حل 
می کند. اگر بانک ها برخلاف مقررات احتیاطی که 
بانــک مرکــزی ابلاغ می کند، به هر دلیلی ناچار از 
ورود به فعالیت بنگاهداری شده اند، باید بنگاه های 
مــازاد را واگذار کنند.«او ادامه داد: »بعید اســت 
اجرای این طرح کار آســانی باشــد؛ زیرا در شرایط 
کنونی، عرضه این بنگاه ها به این معناست که بانک 
هــا بایــد این بنگاه ها را بــا قیمت پایین به فروش 

برسانند تا خریدار داشته باشند.«
آثــار کوتاه مدت و بلندمدت توقف بنگاهداری  ��

بانک ها
این کارشــناس اقتصادی در ادامه به بررســی اثر 
کوتــاه مدت و بلندمدت طــرح وزیر اقتصاد برای 
فروش بنگاه های بانکی پرداخت و گفت: »بسیاری 
از بانک های ایران در حال حاضر با زیان انباشــته 
مواجه اند. فروش بنگاه های بانکی می تواند حداقل 
در کوتاه مدت برای بانک ها تبعات داشــته باشد و 

زیان انباشته آنها را افزایش دهد.«

او اضافه کرد: »احتمالاً بانک ها به دلیل زیان هایی 
که متحمل می شــوند، مشــکل کمبود و کسری 
موقــت نقدینگی هم پیــدا کنند؛ بنابراین فروش 
بنگاه های بانک ها کار آسانی نیست اما اجتناب ناپذیر 
اســت. این کار ممکن اســت در کوتاه مدت زیان 
بانک هــا را افزایش دهــد ولی در بلندمدت هم بر 
عملکرد بانک ها و هم بر اقتصاد کشور تاثیر مثبت 

می گذارد.«
حل مشکل بنگاهداری بانک ها با وجود سختی  ��

و پیچیدگی های بسیار، امکان پذیر است
ندری در ادامه حل مشــکل بنگاهداری بانک ها را 
از منظر سیاسی بررسی کرد و گفت: »انجام چنین 
کاری اراده سیاســی می خواهد و اگر وزیر اقتصاد 
چنیــن قدرتــی را دارند که این کار را انجام دهند، 
باید به فال نیک گرفت و از او حمایت کرد. این کار 
با وجود سختی و پیچیدگی های بسیار، امکان پذیر 
اســت.«این کارشناس اقتصادی خاطرنشان کرد: 
»البته بحث های تکنیکال و فنی هم در این موضوع 
نقش دارند اما مشــخص نیست افرادی که اطراف 
همتی هستند و می خواهند این مساله را مدیریت 
کنند، به اندازه کافی توان فنی و تکنیکی را دارند 
یــا خیــر. به هــر حال این کار باید بــا وجود همه 
پیچیدگی های فنی و سیاســی اقتصاد ایران انجام 

شود.«

مهِردخت میرزایی
روزنامه نگار

نسخه  همتی 
برای 
بنگاه داری 
بانک ها

در گفتگو با کارشناسان 
بررسی شد

مصطفی نیکخواه
روزنامه نگار



شهردار کرمانشاه تاکید کرد:
 تسریع در اتمام عملیات عمرانی ایستگاه مرکزی 

قطار شهری کرمانشاه

نقــش اقتصاد- کرمانشــاه- مریم 
قنبــری: نادر نوروزی در نشســت 
هفتگی بررســی وضعیت ساخت 
قطار شهری کرمانشاه اظهار کرد: 
بــا توجه به اهمیت پــروژه قطار 
شهری کرمانشــاه جلسه بررسی 
وضعیــت ایــن پروژه بــه صورت 
هفتگی در سالن جلسات شهرداری 

برگزار می شــود.وی افزود: همگی تلاش کنیم تا در اجرا و تکمیل پروژه قطار 
شهری کرمانشاه تسریع به عمل آید و قطار شهری هرچه زودتر تکمیل شود.

شهردار کرمانشاه خاطرنشان کرد: سال ها است که تعداد زیادی پایه و ستون 
قطار شهری در معبر اصلی شهر معلق و بدون نتیجه بنا شده است و همه باید 
تلاش کنیم تا هرچه زودتر این پروژه به نتیجه برسد.نوروزی اضافه کرد: تمام 
پیمانکاران این پروژه در فاز نخست که به صورت روگذر است و در تمام ایستگاه ها 
فعالیت می کنند تا هرچه ســریع تر شــاهد تکمیل این پروژه باشیم.وی گفت: 
تسریع در انجام این پروژه برای شهرداری بهتر است، چراکه بیشتر از این درگیر 
تورم سالیانه و گران شدن هزینه ساخت نمی شود.شهردار کرمانشاه عنوان کرد: 
انتظار دارم تمرکز بیشــتری در ایســتگاه مرکزی قطار شهری در میدان آزادی 
به عنوان میدان اصلی شهر برای تکمیل ایستگاه ها به عمل آید و زیبنده نیست 

که بزرگترین میدان شهر سال ها تبدیل به کارگاه عمرانی شده باشد.

تست کیفی جایگاه های عرضه سوخت منطقه ایلام

نقش اقتصاد- ایــلام – براری: مدیر 
شــرکت ملی پخش فرآورده های 
نفتی منطقه ایلام از پایش مستمر 
و انجام تســت کیفی جایگاه های 
عرضه ســوخت به خصوص بعد از 
بارندگی هــای اخیر خبر داد.پرویز 
ایدون گفت: در راســتای صیانت از 
حقوق شــهروندی، ارائه خدمات 

مطلوب سوخت رسانی، تداوم اجرای خط مشی شرکت و باتوجه به بارش های 
شــدید باران طی روزهای گذشــته، جهت اطمینان از عدم ورود آب به مخازن 
سوخت جایگاه ها، به منظور انجام تست آب یابی و آزمایش های کیفی فرآورده ها 
از تمامی جایگاه های سوخت استان توسط واحد مهندسی فرآورده ها و نواحی 
به عمل آمد.ایدون افزود: مطابق برنامه ریزی انجام شــده به طور مســتمر و به 
صورت هفتگی جایگاههای عرضه سوخت استان مورد پایش کیفی قرار می گیرند 
و در بازدیدهایی که توسط روسای نواحی و مهندسی فرآورده ها در این ایام انجام 
گرفت مشکلی در زمینه کیفیت عرضه فرآورده های نفتی مشاهده نشد و مخازن 

سوخت تمامی جایگاه ها فاقد آب و عرضه فرآورده ها مورد تأیید می باشد.

در دیدار مدیران عامل پالایشگاه بید بلند و شرکت آغاجاری 
مطرح شد:

با تعامل و هم افزایی برای رشد اقتصادی و افزایش 
تولید تلاش می کنیم

نقش اقتصاد- خوزســتان- حسین عســکری گراوند: به گزارش روابط عمومی 
شرکت بهره برداری نفت و گاز آغاجاری مهندس پور رضا مدیر عامل شرکت 
پالایشگاه گاز بید بلند ۱ با حضور درشرکت بهره برداری نفت و گاز آغاجاری 

با مهندس دهبان پور دیدار و گفتگو کرد. وی از نقش آفرینی شرکت نفت و 
گاز آغاجاری بعنوان تأمین کننده خوراک پالایشگاه بید بلند قدردانی کرد 
و بیان کرد: در شرایط کنونی با توجه به شرایط کشور و ضرورت تأمین گاز 
زمستانه کشور با تعامل میان شرکت ها برنامه ریزی برای دریافت گاز مورد 

نیاز انجام شده است.
مدیر عامل شرکت نفت و گاز آغاجاری همچنین در ادامه افزود: برای رشد و 
تحول فرهنگی و اقتصادی منطقه با تعامل و هم افزایی ســایر شــرکت های 

مستقر در شهرستان آماده همکاری و مشارکت هستیم.
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گاز طبیعی یکی 
از منابع انرژی 
مهم در کشور 
است که باید 
به طور اصولی و 
منصفانه توزیع 
شود. مصرف 
بیش از حد یا 
بی رویه آن 
می تواند منجر به 
کمبود این منبع 
در مناطق دیگر و 
حتی ایجاد بحران 
در تأمین انرژی 
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که مصرف گاز 
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 نقــش اقتصاد- اراک- عبدی: مهــدی زندیه وکیلی در 
هم اندیشی در زمینه توسعه نیروه گاه های تجدید پذیر 
با مدیرعامل شرکت توزیع برق استان مرکزی به اهمیت 
احداث نیروگاه های خورشــیدی در همه بخش ها اعم 
از صنعت، کشاورزی و ... در استان اشاره و اظهار کرد: 
باتوجه به اینکه ۸۲ درصد مصرف برق استان مرکزی 
در حوزه مولد اســت، ســرعت بخشــی بــه احداث 
نیروگاه هــای تجدیدپذیر در اســتان موجب کاهش 
گازهــای گلخانه ای و کاهــش آلودگی هوا، کم کردن 
هزینه ها و کاهش وابســتگی به سوخت فسیلی، تولید 

برق پاک در مجاورت مصرف و کاهش تلفات در بخش 
انتقال و توزیع برق و همچنین کمک به مرتفع نمودن 
مشــکل ناترازی برق و ایجاد اشــتغال خواهد شد.وی 
بخشــی از ناترازی برق در اســتان را ناشی از توسعه نا 
همگون صنایع و زیرســاخت های تولید برق دانست و 
گفت: باید صنایع بزرگ در احداث و ایجاد نیروگاه های 
تولید برق مشــارکت داشته باشند.مدیرعامل شرکت 
توزیع نیروی برق استان مرکزی هم گفت: اجرای ۴۴۴ 
مگاوات نیروگاه خورشــیدی در قالب طرح »تولید در 
توزیع« در این اســتان هدفگذاری شده است.محمود 

محمــودی اظهار کرد: اجرای ۱۴ مگاپروژه برای عبور 
از اوج بار ســال ۱۴۰۴ تدوین و ابلاغ شــده که احداث 
نیروگاه های تجدیدپذیر به ویژه خورشیدی بخشی از 
جمله این طرح ها است.محمودی بیان کرد: برای تحقق 
دو هــدف »افزایش تولید انرژی برق به منظور کاهش 
ناترازی تولید و مصرف« و »تسهیل و اولویت بندی محل 
احداث نیروگاههای خورشیدی با رویکرد رفع موانع و 
تســهیل در احداث نیروگاههای خورشیدی و تسریع 
در این کار«، وزارت نیرو برنامه های متنوعی را تدوین 

و به شرکت های تابعه ابلاغ کرده است.

استاندار مرکزی:

استان مرکزی باید در توسعه انرژی های تجدید پذیر در کشور پیشتاز شود

خط قرمز شرکت گاز استان چهارمحال و بختیاری برای مشترکین بد مصرف و پرمصرف
مدیر عامل شرکت گاز استان چهارمحال و بختیاری مطرح کرد:

نقش اقتصــاد- چهارمحال و بختیــاری- زهرا مصطفوی: 
مهندس ســلیمیان مطرح کرد: شــرکت گاز اســتان 
چهارمحال و بختیاری به عنوان یکی از ارگان های مهم 
تأمیــن انرژی در این اســتان، همــواره با هدف حفظ و 
مدیریت بهینه مصرف گاز طبیعی در میان مشــترکین 
خود تلاش کرده است. با توجه به اهمیت کاهش مصرف 
بی رویــه و جلوگیری از هدررفت منابع گاز طبیعی، این 
شرکت خط قرمزهایی را برای مصرف کنندگان بد مصرف 
و پر مصرف در نظر گرفته است. خط قرمز مذکور به ویژه 
در خصوص ارگان های دولتی و غیر دولتی مطرح می شود 

که مصرف غیر بهینه ای دارند و در راستای منافع عمومی 
و حفظ منابع ملی، قطع گاز این مشــترکین به صورت 

حتمی در نظر گرفته شده است.
دلایــل و ضرورت ها برای اعمال خط قرمز: مدیریت  ��

بهینه منابع گاز: گاز طبیعی یکی از منابع انرژی مهم در 
کشور است که باید به طور اصولی و منصفانه توزیع شود. 
مصرف بیش از حد یا بی رویه آن می تواند منجر به کمبود 
این منبع در مناطق دیگر و حتی ایجاد بحران در تأمین 
انرژی شــود. به ویژه در فصول ســرد سال که مصرف گاز 
افزایش می یابد، ضروری اســت که مصرف به درســتی 

مدیریت شــود تا همه مشــترکین از این منبع بهره مند 
شوند.
حفظ منابع ملی: گاز طبیعی به عنوان یک منبع غیر  ��

تجدیدپذیر در حال اســتخراج اســت و باید با دقت و 
مسئولیت پذیری از آن استفاده شود. شرکت گاز استان 
چهارمحــال و بختیاری در راســتای حفظ این منابع و 
جلوگیــری از هدررفت آن، بــه ارگان های دولتی و غیر 
دولتی که در مصرف گاز به طور نامناسب عمل می کنند، 
هشدار می دهد که در صورت عدم اصلاح الگوی مصرف، 

گاز این مجموعه ها قطع خواهد شد.
ارگان ها و مشترکین هدف: ��

ارگان های دولتی: این ارگان ها که به صورت مســتقیم 
تحت نظر دولت قرار دارند، باید به عنوان الگوی مصرف 
برای ســایرین عمل کنند. مصــرف بی رویه گاز در این 
ارگان ها نه تنها موجب هدررفت منابع ملی می شود بلکه 
باعث ایجاد فشار مضاعف بر شبکه گاز استان خواهد شد. 
از این رو، تأکید بر رعایت استانداردهای مصرف در ادارات 
دولتــی و همچنین بازبینــی و اصلاح الگوهای مصرف 

ضروری است.
مشــترکین غیر دولتی: این گروه شــامل ســازمان ها و 
شرکت های خصوصی، مجتمع ها، صنایع و دیگر نهادهای 
غیر دولتی می شود. در بسیاری از موارد، این سازمان ها 
ممکن است در مصرف گاز دقت لازم را نداشته باشند و 
باعث فشــار مضاعف به شبکه گاز شوند. در صورت عدم 
توجه به هشدارها و ادامه مصرف بی رویه، قطع گاز برای 

این گروه نیز اجتناب ناپذیر خواهد بود.

*اقداماتی که برای جلوگیری از قطع گاز باید انجام شود:
آموزش و اطلاع رسانی: شرکت گاز استان چهارمحال و 
بختیاری باید ارگان ها و نهادهای دولتی و غیردولتی را 
از پیامدهای مصرف بی رویه آگاه سازد و راهکارهای بهینه 

مصرف گاز را معرفی کند.
نصب تجهیزات هوشمند: به منظور کنترل دقیق مصرف 
گاز، پیشــنهاد می شود که ادارات دولتی و صنایع بزرگ 
به نصب تجهیزات هوشــمند مصرف گاز روی آورند تا 

بتوانند به طور دقیق مصرف خود را مدیریت کنند.
اعمــال جریمــه برای بد مصرف هــا: به عنوان یک اقدام 
تکمیلی، می توان جریمه هایی برای نهادهایی که به طور 
مستمر از میزان مجاز مصرف خود فراتر می روند، در نظر 
گرفــت. این جریمه ها می تواند یک عامل بازدارنده مؤثر 

در کنترل مصرف گاز باشد.
نظارت و ارزیابی دوره ای: شــرکت گاز باید نظارت های 
دوره ای بر روی مصرف گاز مشترکین دولتی و غیر دولتی 
داشته باشد و در صورت مشاهده تخلف، اقدامات قانونی 

لازم را انجام دهد.
در نهایت، شــرکت گاز اســتان چهارمحال و بختیاری با 
اعمال خط قرمز برای قطع گاز مشــترکین بد مصرف و 
پر مصرف، به دنبال مدیریت بهتر و بهینه تر منابع گاز و 
ایجاد توازن در توزیع آن اســت. این اقدامات نه تنها به 
حفــظ منابع ملی کمــک می کند بلکه باعث ایجاد یک 
فرهنگ مصرف مسئولانه و ایمن خواهد شد که در نهایت 
به نفع تمام شهروندان و بهبود شرایط زندگی در استان 

خواهد بود.

اقدامات ذوب آهن اصفهان برای تولید فولاد سبز و حفظ محیط زیست
در فصول سرد سال صورت گرفت

ذوب آهن اصفهان در راستای تولید سازگار با محیط 
زیســت و تولید فولاد ســبز که در فصول سرد سال 
اهمیت آن بیشتر نمایان می شود، اقدامات مختلفی 

را انجام داده است.
مهدی کوهی مدیرعامل ذوب آهن اصفهان در این 
خصــوص گفت: ذوب آهن اصفهان همواره تعامل 
با شرکت های دانش بنیان را برای تعریف و اجرایی 
شدن پروژه های مختلف در سطح مجتمع به صورت 
ویژه دنبال می کند و بدین منظور دو روش را مورد 
توجه قرار داده اســت. ابتدا اینکه معاونت علمی و 
اقتصاد دانش بنیان ریاست جمهوری شرکت های 
دانش بنیان زیر مجموعه که پتانسیل و رزومه قوی 
دارنــد به ذوب آهن معرفــی می کند و دوم اینکه 
شــرکت های دانش بنیان بــه این مجتمع عظیم 
صنعتی دعوت می شــوند و ضمن بازدید و سایت 
ویزیــت کامل ذوب آهــن، پروژه هایی که توانایی 
 اجــرای آنهــا را دارنــد پیشــنهاد می کننــد.

معاونــت علمــی و اقتصاد دانش بنیان ریاســت 
جمهــوری، تضمیــن کننــده پــروژه اصــلاح 
الکتروفیلترهــا وی افزود: اصلاح الکتروفیلترها به 
عنوان یک پروژه زیست محیطی بزرگ، هم اکنون 
بــا تضمین معاونت علمــی و اقتصاد دانش بنیان 
ریاســت جمهوری در ذوب آهن اصفهان در حال 
انجام است و از پیشرفت خوبی برخوردار می باشد 
کــه در بخش آب، خاک و هــوا تاثیرگذاری قابل 

توجهی دارد.
مدیرعامــل ذوب آهن اصفهــان تصریح کرد: این 
مجتمع عظیم صنعتی تفاهم نامه های بسیاری را با 
معاونــت علمــی و اقتصــاد دانش بنیان ریاســت 
جمهوری در راســتای قانون جهش تولید به امضا 
رســانده اســت که مزایایی از قبیل برخورداری از 
حمایت صندوق معاونت علمی و اقتصاد دانش بنیان، 
دوم اینکــه معادل قیمــت پروژه می توانند از تهاتر 
مبلــغ با بدهی مالیاتی اســتفاده کنند و در نهایت 
اینکه پروژه توســط معاونت علمی و اقتصاد دانش 

بنیان تضمین می شود.
پروژه دانش بنیان پاشــش ســرباره در اوج  ��

تحریم ها به بهره برداری رسید
مهدی کوهی در ادامه به پروژه پاشش سرباره اشاره 
کرد و گفت: این پروژه درکشــورهای مختلف دنیا 
انجام می شود و پیشنهادهایی نیز برای پیاده سازی 
آن در مجتمع به ما ارائه شــد اما این پروژه عظیم 
دانــش بنیــان بــرای اولین بار در کشــور و در اوج 
تحریم های ظالمانه به دست توانمند نیروی انسانی 
مجرب مجتمع به منصه ظهور رسید که همین جا 
ایــن موفقیت بزرگ را بــه همکاران تبریک عرض 

می نمایم.
وی کاهش آلایندگی زیست محیطی که به ویژه در 
فصل زمســتان بیشتر احســاس می شود، کاهش 
مصرف نســوزها و ارتقاء تولید را از جمله مهمترین 

دستاوردهای این پروژه عنوان کرد.
پــروژه PCI از طریق کاهش مصرف کک، قیمت 
تمام شده را  کاهش می دهد.مدیرعامل ذوب آهن 
اصفهان پروژه دانش بنیان دوم را، راه اندازی کارگاه 
تزریق پودر زغال به کوره بلند )PCI( معرفی نمود 
و اظهار داشت: این پروژه در گذشته تا حدودی اجرا 
شــد اما به دلیل وجود چالش های مختلف به بهره 
برداری نرسیده بود لذا از ابتدای امسال برنامه ریزی 
به منظور بهره برداری کامل از این پروژه در دست 

اقدام قرار گرفت که مزایایی نظیر کاهش آلایندگی 
و کاهش مصرف کک را به همراه دارد که این موضوع 
در کاهش قیمت تمام شــده مجتمع نقش بســیار 

کلیدی دارد.
پروژه تصفیه خانه ذوب آهن در آســتانه بهره  ��

برداری
وی بیــان کــرد: پروژه دانش بنیان دیگر ذوب آهن 
که در بعُد مسئولیت اجتماعی نیز قابل توجه است، 
تصفیه پســاب شهرها و روستاهای مجاور کارخانه 

اســت که با جدیدترین تکنولوژی روز دنیا و توسط 
شــرکت مپنا انجام شــده است و در آینده نزدیک با 

حضور مقامات کشوری به بهره برداری می رسد.
مهــدی کوهــی اظهــار داشــت: این پســاپ در 
حوضچه های این پروژه تصفیه شده و در خط تولید 
شــرکت مورد اســتفاده قرار می گیرد. این پروژه دو 
مزیت مهم بهداشــتی )مربوط به شهرهای اطراف( 
و صنعتی )پســاب داخل مجتمع اســت که در این 
تصفیه خانه طی فرایندها نوین تصفیه می شود( را 

دارا می باشد.
ریل ذوب آهن ضامن ایمنی و تسهیل در تبادلات 
تجــاری مدیرعامــل ذوب آهن اصفهان در ادامه به 
تولید ریل در این مجتمع پرداخت و گفت: با افتخار 
اعلام می کنم که تنها تولید کننده ریل در غرب آسیا 
هســتیم و کلیــه خطــوط مترو کشــور و راه آهن 
سراسری با ریل این مجتمع تجهیز شده و برخی از 
خطــوط نیــز در حال نصب هســتند تا ذوب آهن 
اصفهان در توســعه و عمران کشــور و تســهیل در 
تبادلات تجاری با کشــورهای همســایه نیز نقش 

آفرین باشد.
وی اضافه کرد: مترو کلان شهرهای مشهد، اصفهان 
و تهران و همچنین راه آهن چابهار- زاهدان، همدان 
– سنندج و رشت - انزلی نیز از جمله خطوط هستند 

که با این محصول استراتژیک ملی تجهیز شدند.
تولیــد آرک در ذوب آهن ثمره شناســایی  ��

هوشمند بازار در راستای ایمن سازی معادن
مهــدی کوهی، تولید آرک های فولادی را از جمله 
دیگــر محصــولات ارزش افزای ذوب آهن اصفهان 
معرفی کرد و گفت: در گذشته آرک های چوبی در 
ســقف معادن استفاده می شد که از استانداردهای 
لازم برخــوردار نبود لذا این مجتمع عظیم صنعتی 
با شناســایی نیازهای بــازار و بخش های مختلف 
زنجیره تولید فولاد کشور، تولید آرک های معدنی 
را نیز به سبد متنوع محصولات خودش اضافه کرد 
و در این زمینه ســفارش تولید بســیاری از معادن 
اقصی نقاط کشور دریافت کرده است که جلوگیری 
از خــروج ارز از کشــور و ایمنــی معادن را همزمان 

محقق می نماید.
وی در خصــوص تولیــد تیرآهن بال پهن نیز اظهار 
داشت: با توجه به زلزله خیز بودن کشورمان تولید 
تیرآهن بال پهن به عنوان یک محصول ایمن برای 
ســاختمان ســازی در این مجتمع مورد توجه قرار 
گرفت که تسریع در ساخت ساز، کاهش قیمت تمام 
شــده، ایجاد فضای مفید در ســاختمان و ایمنی از 
جمله مهمترین مزایای آن می باشد.مهدی کوهی 
گفت: تنوع بخشی به سبد محصولات ذوب آهن با 
رویکــرد عبــور از محصــولات ســنتی و توجه به 
محصــولات آلیــاژی با جدیت تمام در این مجتمع 
عظیــم صنعتی دنبال می شــود که در این فرصت 

اندک به برخی از آنها اشاره شد.



آگهی موضوع ماده 3 قانون و ماده ۱3 آئین نامه قانون تعیین تکلیف 
وضعیت ثبتی و اراضی و ساختمانهای فاقد سند رسمی 

برابر رای شماره 14۰۳6۰۳۰1۰5۷۰1۰۳8۳ هیات اول موضوع قانون تعیین تکلیف وضعیت 
ثبتی اراضی و ساختمانهای فاقد سند رسمی مستقر در واحد ثبتی حوزه ثبت ملک شهریار 
تصرفات مالکانه بلامعارض متقاضی آقای رضا نوری فرزند علی بشماره شناسنامه ۳ صادره 
از ششــدانگ یک قطعه باغ به مســاحت ۳۰5 متر مربع پلاک قسمتی از 1۰86 فرعی از 5۰ 
اصلی واقع در شــهریار خریداری از مالک رسمی خانم صغری رهگذر محرز گردیده است. 
لذا به منظور اطلاع عموم مراتب در دو نوبت به فاصله 15 روز آگهی میشود در صورتی که 
اشــخاص نسبت به صدور سند مالکیت متقاضی اعتراضی داشته باشند میتوانند از تاریخ 
انتشار اولین آگهی به مدت دو ماه اعتراض خود را به این اداره تسلیم و پس از اخذ رسید، 
ظرف مدت یک ماه از تاریخ تســلیم اعتراض دادخواســت خود را به مراجع قضایی تقدیم 
نمایند. بدیهی اســت در صورت انقضای مدت مذکور و عدم وصول اعتراض طبق مقررات 

سند مالکیت صادر خواهد شد.م الف 11۷۷۳   
تاریخ انتشار نوبت اول : 14۰۳/۰8/۲8 -  تاریخ انتشار نوبت دوم : 14۰۳/۰۹/1۳ 

مهدی ناصری رئیس ثبت اسناد و املاک شهریار  

آگهی موضوع ماده 3 قانون و ماده ۱3 آئین نامه قانون تعیین تکلیف 
وضعیت ثبتی و اراضی و ساختمانهای فاقد سند رسمی

 برابر رای شماره 14۰۳6۰۳۰1۰5۷۰۰۷۲1۳ هیات اول موضوع قانون تعیین تکلیف وضعیت ثبتی اراضی 
و ســاختمانهای فاقد سند رسمی مســتقر در واحد ثبتی حوزه ثبت ملک شهریار تصرفات مالکانه 
بلامعارض متقاضی آقای علیرضا ابراهیمی اشــلقی فرزند رحیم بشماره شناسنامه 5۲۷۳ صادره از 
تهران سه دانگ مشاع از ششدانگ یک باب ساختمان مساحت ۲4۳.6۲ متر مربع پلاک 4۰8 فرعی 
از 5۳ اصلی واقع در شهریار خریداری از مالک رسمی آقای محمد یوسفی صدر -مالک مشاعی محرز 
گردیده است. لذا به منظور اطلاع عموم مراتب در دو نوبت به فاصله 15 روز آگهی می شود در صورتی 
که اشخاص نسبت به صدور سند مالکیت متقاضی اعتراضی داشته باشند میتوانند از تاریخ انتشار 
اولین آگهی به مدت دو ماه اعتراض خود را به این اداره تسلیم و پس از اخذ رسید ظرف مدت یک ماه 
از تاریخ تسلیم اعتراض دادخواست خود را به مراجع قضایی تقدیم نمایند. بدیهی است در صورت 
انقضای مدت مذکور و عدم وصول اعتراض طبق مقررات سند مالکیت صادر خواهد شد.م الف 11۷۷4   

تاریخ انتشار نوبت اول : 14۰۳/۰8/۲8  - تاریخ انتشار نوبت دوم : 14۰۳/۰۹/1۳ 
                                       مهدی ناصری رئیس ثبت اسناد و املاک شهریار

آگهی فقدان سند مالکیت
سند مالکیت ششدانگ عرصه و اعیان یک قطعه ساختمان نوع ملک طلق با کاربری 
به پلاک ثبتی 5۲۷ فرعی از 4 اصلی ، مفروز و مجزا شــده از فرعی از اصلی مذکور ، 
قطعه 14۰ در طبقه و واقع در بخش 1۷ ناحیه ۰۰ حوزه ثبت ملک الموت شرقی)معلم 
کلایه ( استان قزوین به مساحت ۲۰1.۰1 متر مربع با شماره مستند مالکیت 5۹6 تاریخ 
1۳۹5/۰6/۰۹ موضوع ســند مالکیت اصلی بشماره چاپی 6۳5۷16 سری د سال ۹4 
با شــماره دفتر الکترونیکی 1۳۹5۲۰۳۰۹۰۰۹۰۰۰۳۳4 ثبت گردیده است. مالکیت 
احترام / رضائی فرزند روح اله شماره شناسنامه 581 تاریخ تولد 1۳۳۳/1۰/1۷ صادره 
از الموت شرقی دارای شماره ملی 58۰۹65۲۳11 با جز سهم 6 از کل سهم 6 بعنوان 
مالک شش دانگ عرصه و اعیان ثبت و صادر گردیده است. سپس مالکیت احترام / 
رضائی فرزند روح اله شماره شناسنامه 581 تاریخ تولد 1۳۳۳/1۰/1۷ صادره از الموت 
شرقی دارای شماره ملی 58۰۹65۲۳11 با 6 از کل سهم 6 بعنوان مالک شش دانگ 
عرصه و اعیان با ارائه دوبرگ شــهادت شــهود شده که سند مالکیت مذکور بعلت 
جابجایی مفقود گردیده و تقاضای صدور سند مالکیت المثنی و تقاضای صدور سند 
مالکیت المثنی را نموده مراتب باســتناد تبصره یک الحاقی به ماده 1۲۰ آئین نامه 
قانون ثبت اعلام تا هر کس بنحوی از انحاء نسبت به املاک مذکور حقی داشته و یا 
معاملاتی بنفع او شــده و یا مدعی وجود ســند در نزد خود باشــد از تاریخ آخرین 
انتشاراگهی تامدت ده روز ضمن مراجه به این اداره اعتراض خود را با ارائه اصل سند 
مالکیت و یا ســند معامله تســلیم نماید و اگر ظرف مدت مقرر اعتراض به این اداره 
نرسید و یا در صورت اعتراض اصل سند ارائه نگردد اداره ثبت سند مالکیت المثنی 
را طبق مقررات صادر و به متقاضی تســلیم خواهد نمود. این اگهی در یک نوبت به 
شناسه آگهی: 18۰۰15۳ تاریخ زیر منتشر خواهد شد.  
رمضانعلی کاظمی الموتی- مدیر واحد ثبتی حوزه ثبت ملک الموت شرقی )معلم کلایه(

آگهی فقدان سند
آقای قــدرت کورانی بموجب وکالتنامه شــماره ۹5864 مورخ 14۰۳/۰5/16  
دفترخانه ۲ نورآباد به اســتناد دو برگ استشهادیه محلی مصدق شده در دفتر 

اســناد رسمی شماره ۲۹ شهریار با شناسه یکتا 14۰۳۰۲154518۰۰۰۳68 و رمز 
تصدیق 8۹1۹51 مدعی اســت ســند مالکیت یک دستگاه آپارتمان مسکونی 
بمســاحت  54/۷5  متر مربع قطعه ۳ تفکیکی به شــماره ۲488۷ فرعی از 4۷ 
اصلی مفروز و مجزا شــده از پلاک ۲511 فرعی از اصلی مزبور ، واقع در شــهریار 
که به شــماره چاپی ۹8۷۲۷5 ســری ه ســال ۰1 ذیل دفتر الکترونیک شماره 
14۰۲۲۰۳۰1۰5۷۰۳61۷1 به نام شــامراد مسافری علی آبادی ثبت و سند صادر 
گردیده اســت و برابر سند شماره ۳1۳66 مورخه 14۰۲/11/۲8 دفترخانه اسناد 
رسمی شماره ۳4 شهر اندیشه در مالکیت مالک متن قرار گرفته است و به علت 
سهل انگاری مفقود گردیده تقاضای صدور سند مالکیت المثنی نموده است لذا 
مراتب باســتناد ماده 1۲۰ آیین نامه قانون ثبت در یک نوبت آگهی میشــوند تا 
چنانچه کسی مدعی انجام معامله نسبت به پلاک فوق و یا سند مالکیت نزد خود 
میباشد از تاریخ انتشار آگهی ظرف مدت ده روز اعتراض خود را کتباً به ضمیمه 
سند معامله به این اداره تسلیم و رسید دریافت نمایند در غیر اینصورت پس از 
انقضای مدت مذکور و نرســیدن واخواهی نسبت به صدور سند مالکیت المثنی 

طبق مقررات اقدام خواهد شد.م الف 118۲۹     
مهدی ناصری - رئیس واحد ثبتی حوزه ثبت ملک شهریار   

آگهي مفقودي مدارك خودرو
 برگ سبزوسندکمپاني سواري خودروي  وانت زامیاد مدل:1۳8۹ رنگ:آبي روغني  شماره 
موتور:8۰۰1۳114 شماره شاسي:NAZDL104TJK009729 کدملي:۳۷۲۰۲46۲۷۲ 
شــماره پلاک :8۹۳ط5۹ایران 18  بنام مهران فرهادي چیلک مفقود واز درجه  اعتبار 
کردستان ساقط است. 

آگهی مفقودی برگ سبز خودرو
 برگ سبز خودروی سواری کار سیستم نیسان تیپ پاترول دو درب  مدل 1۳۷۷  به رنگ 
مشکی روغنی به شماره موتور Z24047004Z به شماره شاسی PNK15Z620315به 

شــماره پلاک 15 د ۹45 ایران 4۹  به نام  پرویز مرتضوی به شــماره ملی 4۲۲۰5۲۳18۹ 
مفقود و از درجه اعتبار ساقط می باشد. 

  یاسوج

آگهی مفقودی سند کمپانی
 سند کمپانی خودروی سواری سیستم سمند تیپ  ایکس ۷  مدل 1۳8۲  به رنگ نقره ای 
دو گانه سوز تبدیلی  به شماره موتور ۳۲۹۰8۲۲4۷۲۹ به شماره شاسی ۰۰8۲۲۳41۷5 
به شماره پلاک ۳1 د 41۲ ایران 4۹ به نام زهرا  دولتی تل زالی به شماره ملی 4۲۳16۷۳616 

مفقود و از درجه اعتبار ساقط می باشد. 
یاسوج  

 آگهی دعوت به مجمع عمومی موسس انجمن صنفی کارفرمایی

 شرکت های خدماتی و پشتیبانی  شهرستان دنا 
 به اســتناد ماده 1۳1  قانون کار جمهوری اســلامی ایران و آیین نامه مصوب ه یات 

وزیران انتخابات  ه یات مدیره انجمن مذکور در روز  چهارشنبه مورخ 14۰۳/۹/۲8 

در ساعت 1۲ ظهر    با حضور  نماینده اداره  کل کار و رفاه اجتماعی  استان به آدرس 

نجف آباد  خیابان سپهر  روبرو گلشن ۲ برگزار میگردد  بنابراین از کلیه اعضای واجد 

شــرایط در صنف مربوطه دعوت میشود  در جلسه مجمع عمومی موسس شرکت 

نمایند و به کاندید مورد نظر خود رای دهند .

 دستور کار جلسه: 

الف .  انتخاب اعضای اصلی و علی البدل هیات مدیره و بازرسان انجمن 

ب . تصویب اساسنامه 

ه یات موسس انجمن صنفی کارفرمایی شرکت های خدماتی شهرستان دنا
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کاهش سرقت تجهیزات صنعت برق

مدیرعامل شرکت توزیع برق استان تهران از کاهش سرقت تجهیزات 
صنعت برق خبر داد و گفت: طی سه سال اخیر حدود ۲۴ هزار ماینر 
غیر مجاز با مصرف ۵۰ مگاوات را جمع آوری کردیم و از همه مشترکان 
تقاضا داریم اگر صداهای ناهنجار شنیدند حتماً گزارش دهند و بابت 
هر ماینری که کشف می شود یک میلیون تومان پاداش نقدی بدون 
اینکه نام آن ها فاش شــود، دریافت کنند. قاســم شهابی در حاشیه 
مراســم ارزیابی صلاحیت حرفه ای نیروهای پیمانکاری در پاسخ به 
سؤال ایسنا، در خصوص وضعیت سیمبانان و میزان حوادثی که در 
طول ســال برای آن ها اتفاق می افتد، اظهار کرد: شــرکت توزیع برق 
استان تهران با ۳۲۰۰ نیرو که بخش اعظم آن ها در بخش بهره برداری 
هستند، بیش از ۶۰۰ نفر نیروی سیمبان دارد که در گرمای تابستان 
و سرمای زمستان در فضای آزاد برای تأمین برق تلاش می کنند و 
گاها نیز جان خود را کف دست خود می گذارند و کار را پیش می برند. 
شهابی در پاسخ به سؤال دیگر، در خصوص میزان سرقت تجهیزات 
صنعت برق در استان تهران، اظهار کرد: تا زمانی که سیم های مسی 
لخت در دســترس باشد شاهد سرقت تجهیزات برقی هستیم، طی 
سه سال گذشته حدود ۱۵۰۰ کیلومتر از سیم های باقی مانده را به 
کابل های خودنگهدار تبدیل کردیم به همین دلیل تقریباً ســرقت 
ســیم هوایی صفر شــده اســت، درب تابلوها را نیز تجهیز کردیم اما 
هنوز تمام نشــده، در مجموع باید گفت که میزان ســرقت ها سالانه 
حدود ۲۰ تا ۲۵ میلیارد تومان است که امسال به دلیل ایمن سازی 

که صورت گرفته کاهش محسوسی پیدا کرده است.

تابستان امسال ۱۷۵۰۰ مگاوات خاموشی داشتیم

ایلنا: عضو انجمن انرژی های تجدیدپذیر گفت: در تابســتان امسال 
در زمان پیک میزان مصرف به ۷۹ هزار و ۸۰۰ مگاوات رسیده بود 
و ۱۷۵۰۰ مگاوات کســری و یا خاموشــی داشتیم، برای اینکه این 
میزان کســری نداشــته باشیم باید ۲۵ هزار مگاوات نیروگاه احداث 

کنیم و در این صورت درواقع صنعت برق صفر-صفر می شود.
امین زنگنه، درباره حل ناترازی برق از مســیر تجدیدپذیرها اظهار 
داشــت: در تابســتان امسال در زمان پیک میزان مصرف به ۷۹ هزار 
و ۸۰۰ مگاوات رسیده بود و ۱۷۵۰۰ مگاوات کسری و یا خاموشی 
داشتیم، برای اینکه این میزان کسری نداشته باشیم باید ۲۵ هزار 
مــگاوات نیــروگاه احداث کنیم و در این صورت درواقع صنعت برق 

صفر-صفر می شود.
 وی تصریح کرد: ما سالی هم ۵ درصد رشد مصرف برق داریم یعنی 
ظرفیت شبکه برق که حدود ۹۰ هزار مگاوات است عملًا باید سالی 
۷ درصد رشد کند به این معنا که باید سالانه ۷ هزار مگاوات نیروگاه 
احداث کنیم تا پاسخگوی رشد مصرف زمان پیک باشد، ضمن اینکه 
تعداد زیادی نیروگاه فرسوده داریم که بخاطر کمبود منابع مالی و 

عدم رسیدگی؛ سرعت از مدار خارج شدنشان بیشتر می شود.

 قطع گاز ۲۱۵ اداره دولتی

نقش اقتصاد: مدیر هماهنگی امور گازرســانی شرکت ملی گاز ایران 
اعلام کرد: از ابتدای اجرای طرح پایش مصرف گاز ادارات )اول آبان( 
تاکنــون، وضعیت مصرف گاز ۵۱ هــزار و ۱۸۷ اداره دولتی، اماکن 
عمومی و مراکز تجاری در کشــور بررســی و از این تعداد، گاز ۲۱۵ 

اداره پرمصرف قطع شد.
به گزارش شــرکت ملی گاز ایران، هوشــنگ صیدالی با اشــاره به 
اجرای طرح پایش مصرف گاز ادارات دولتی، اماکن عمومی و مراکز 
تجاری، اظهار کرد: با توجه به روند کاهشی دما، اجرای طرح بازرسی 
وضعیت مصرف و پایش دمای ادارات دولتی، اماکن عمومی و مراکز 
تجاری با شــدت بیشــتری انجام و برخورد با سازمان های متخلف 
در این حوزه با جدیت صورت خواهد گرفت. وی با اشاره به انجام 
بازدیدهای ادواری از ســوی تیم های کارشناسی شرکت ملی گاز 
ایران، بر لزوم رعایت حفظ دمای ۱۸ درجه سانتیگراد در تمامی 
فضاهــای اداری، اماکــن عمومی و مراکز تجاری تأکید کرد.مدیر 
هماهنگی امور گازرسانی شرکت ملی گاز ایران در رابطه با نحوه 
برخورد با ادارات متخلف گفت: از ابتدای آبان تاکنون، دمای ۵۱ 
هزار و ۱۸۷ اداره دولتی پایش شــده که ۲۹۰ مرکز از پایش خود 
ممانعــت بــه عمل آورده و گاز ۲۱۵ اداره دولتی، اماکن عمومی و 
مراکز تجاری که با وجود صدور اخطار، به اصلاح مصرف مبادرت 

نکردند، قطع شد.

روسیه در 
توافقات قبلی با 

ایران بدعهدی 
بسیاری داشته 

است و از 
سرنوشت ۷ 

قرارداد 
بسته شده با 
روسیه برای 

توسعه میادین 
گاز و نفت در 

سال های 
گذشته خبری 

نیست و آخرین 
بدعهدی روسیه 

در خصوص 
ساخت نیروگاه 
برق سیریک در 

کشور بوده 
است.

علی شــهرکی، نماینده سیستان و بلوچستان و 
عضو کمیســیون انرژی مجلس شورای اسلامی 
در گفت و گو با مهر در خصوص طرح بنزین به 
نفر و تغییر شــیوه تخصیص بنزین گفت: »این 
طــرح یکــی از اقدامات ضروری بــرای بهبود 
وضعیت سوخت در کشور است. در استان هایی 
مانند سیستان و بلوچستان که به دلیل قاچاق 
سوخت با مشکلات زیادی روبه رو هستیم، طرح 
تخصیص بنزین به نفر و تغییر شــیوه تخصیص 
می توانــد تأثیرات مثبتــی در کاهش قاچاق و 

مدیریت بهتر مصرف سوخت داشته باشد.«
وی ادامه داد: »در استان سیستان و بلوچستان 
که مدت هاســت این طرح اجرا شــده، مردم به 
یک تعادل در مصرف بنزین رسیده اند. برخی از 

مــردم مصرف بنزین خود را با کارت ســوخت 
تنظیــم کرده اند و این اقدام باعث شــده که از 
قاچاق بنزین جلوگیری شود. همچنین با توجه 
به اینکه در این استان ها کارت های آزاد سوخت 
وجود ندارد، مردم از سوخت های قاچاق که در 
بازار غیررســمی به فروش می رســد استفاده 
نمی کنند.«عضو کمیســیون انرژی مجلس، به 
مزایای این طرح در سایر استان ها نیز اشاره کرد 
و گفت: »اگر این طرح در سراسر کشور به ویژه 
در اســتان های دیگر نیز اجرا شود، می تواند به 
کاهــش واردات ســوخت و کاهــش فشــار بر 
درآمدهای ارزی کشــور کمک کند. این طرح 

باعث می شــود که دولت مجبور نباشــد برای 
تأمیــن بنزین وارداتی اقدام کند، بلکه با تغییر 
شــیوه تخصیــص، مصرف ســوخت بــه نحو 
مطلوب تری مدیریت شــود.«وی با اشــاره به 
تجربــه موفق اســتان های مرزی در این زمینه 
افزود: »در اســتان های مــرزی به دلیل وجود 
قاچاق سوخت، این طرح چند سال است که در 
حال اجراست و مردم به نوعی خودشان تعادل 
در مصرف بنزین را پیدا کرده اند. این روش باعث 
می شود که مردم از سوخت های قاچاق استفاده 
نکنند و در عوض مصرف خود را تنظیم کنند.«

شــهرکی در پایان تأکید کرد: »ما به شــدت از 

دولت می خواهیم که طرح بنزین به نفر و اعطای 
یک لیتر بنزین به هر نفر در هر روز را در سطح 
کشــور اجرایی کند و تخصیص بنزین به نفر را 
در دســتور کار قرار دهد تا مشــکلات مربوط به 
قاچاق ســوخت و عدم مدیریت صحیح مصرف 

بنزین به تدریج کاهش یابد.«
این عضو کمیسیون انرژی گفت: در حال حاضر 
بودجهٔ کلانی صرف واردات بنزین می شــود در 
حالــی که می توان بــا اجرای این نوع طرح ها و 
اصــلاح برخــی دیگر از مؤلف هــا مثل کیفیت 
خودروها مصرف بنزین را در کشور کاهش داد 
و بودجه ای که در این حوزه صرف می شــود را 
صرف توســعه زیر ســاخت ها و ســایر مسائل 

ضروری کشور کرد.
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 عضو کمیسیون انرژی مجلس شورای اسلامی:
طرح بنزین به نفر، قاچاق سوخت و واردات بنزین را کاهش می دهد
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نگاه به شرق و تاکید بر توسعه روابط با همسایه شمالی 
یعنی روســیه برای رفع مســائل گازی ایران، به نظر 
می رسد سیاستی شکست خورده باشد. مدت هاست 
ایران با مشکلات ناترازی در حوزه انرژی از جمله گاز 
دســت و پنجــه نرم می کند و در ایــن میان، اولین 
گزینه ای که در بخش دیپلماسی انرژی دنبال می شود 
مذاکره با روسیه که بزرگترین تولیدکننده گاز جهان 
شناخته می شود، است. نگاهی که در دولت قبل بیش 
از پیش به آن پرداخته شد ولی حاصلی دربرنداشت.

تیرماه سال جاری بود که وزیر نفت دولت سیزدهم 
خبر از توافق انتقال گاز روسیه به ایران خبر داد. جواد 
اوجــی خبــر داده بود کــه »با حضور سرپرســت 
ریاســت جمهوری و رئیــس هیات مدیره شــرکت 
گازپروم روسیه، آقای الکسی میلر، تفاهم نامه انتقال 
گاز روســیه به ایران از ســوی شرکت ملی گاز ایران و 
شــرکت گازپروم روســیه به ارزش ۴۰ میلیارد دلار 

امضا شد.«
سایت وزارت نفت هم در همین ایام از قول مدیرعامل 
شرکت ملی نفت ایران خبر داده بود: توسعه میدان 
گازی کیــش و پــارس شــمالی از جمله محورهای 
تفاهم نامــه ایران با گازپروم اســت که با توســعه و 
ســرمایه گذاری حدود ۱۰ میلیارد دلاری در این دو 
میــدان بیــش از ۱۰۰ میلیون مترمکعب گاز تولید 

خواهد شد.
محسن خجسته مهر گفته بود: مذاکرات برای توسعه 
۶ میدان نفتی با گازپروم پس از امضای این تفاهم نامه 
آغاز شده است که فشارافزایی در میدان پارس جنوبی 
برای نگهداشت و افزایش تولید بسیار مهم و حیاتی 
است که در بزرگ ترین میدان گازی دنیا با حدود ۱۵ 

میلیارد دلار ارزش انجام می شود.
پس از این توافق، مسئولان گازپروم روسیه در مهرماه 
نیز دیداری با دبیر شــورای عالی امنیت ملی ایران 
داشتند که گفته می شد با هدف آشنایی با تیم جدید 
در وزارت نفت است. با وجودی که مقامات کشور ابراز 
امیــدواری کرده بودند توافقــات گازی بین ایران و 
روســیه هرچه زودتر عملیاتی شــود، اما روسیه در 
خصوص چند و، چون این توافقات و زمان اجرای آن 
ســکوت کرده بود. چنانکه روابط عمومی شــرکت 
گازپروم هم دربارهٔ ســفر رئیس این شرکت، و هیات 
همراه به ایران تنها به این نکته که »همکاری در عرصهٔ 
گاز و رایزنی ِ درباره آن مورد بررسی قرار گرفته است« 

اکتفا کرد.
روسیه، رقیب بزرگ و بدعهد برای ایران ��

اما اکنون وضعیت گازپروم، غول گازی جهان چگونه 

است؟ هفته گذشته یعنی اول آذرماه جاری بر اساس 
اقــدام وزارت خزانــه داری آمریکا، بانک گازپروم که 
بخشی از شرکت گاز گازپروم روسیه است، از سیستم 
بانکی آمریکا خارج شد، و در پی آن تجارت این بانک 
با شهروندان آمریکایی ممنوع شد. این در حالی است 
که برخی از کشورهای اروپای مرکزی از بانک گازپروم، 
برای پرداخت پول گاز به مســکو استفاده می کردند. 
این تحریم ها، باعث شده است عرضه گاز روسیه در 
معرض قطع شدن قرار گیرد. در این شرایط برخی از 
مشــتریان گاز روســیه در اروپا امیدوارند که آمریکا 
بتوانــد به مشــتریان خــاص گازپــروم مجوزهای 
محدودی برای ادامه پرداخت از طریق گازپروم بانک 

بدهد.
با این حال پس از جنگ روسیه و اوکراین ارزش سهام 
گازپــروم به پایین ترین میزان در بیش از ۱۰ ســال 
گذشته رسید. همچنین در سال گذشته این شرکت 
با زیان هفت میلیارد دلاری ســود خود مواجه شــد. 
اکنون بزرگ ترین و سودآورترین شرکت روسی، در 
پــی تحریم های غرب، و تعطیل شــدن پروژهٔ نورد 
استریم ۲، تخریب خطوط لولهٔ انتقال گاز نورد استریم 
۱ و تصمیــم کرملیــن بــرای توقف فــروش گاز به 
مصرف کنندگانــی کــه از پرداخت بهای آن به روبل 
خودداری کرده اند، با چالش های زیادی درگیر است.

اما با وجود مشکلاتی که این ابرشرکت حوزه انرژی 
در اثر تحریم دارد، هنوز هم بسیاری از صاحبنظران 
ایــن عرصه در کشــور معتقدند نباید بدعهدی های 
روســیه را از یــاد بــرد و از طرفی نباید امنیت انرژی 
کشــوری که خــود دارای بالاترین منابع نفت و گاز 

جهان است را به روسیه سپرد.
روســیه در توافقات قبلی با ایران بدعهدی بســیاری 
داشــته است و از سرنوشــت ۷ قرارداد بسته شده با 
روســیه برای توسعه میادین گاز و نفت در سال های 
گذشــته خبری نیست و آخرین بدعهدی روسیه در 
خصوص ساخت نیروگاه برق سیریک در کشور بوده 

است.
حتی برخی تحلیلگران در روســیه از تبلیغاتی بودن 
برخی از دیدارها و توافقات گازی روسیه با ایران خبر 
می دهند. میخائیــل کروتیخین، صاحب نظرعرصهٔ 
انرژی، بر این باور اســت که یگانه هدف گازپروم از 
اعلام طرح های بزرگ در ایران »ترساندن اروپا« است.

او پیشتر در نشریه مسکوتایمز نوشته بود: روسیه به 
عنوان صادرکنندهٔ نفت و گاز رقیب ایران است و تنها 
هدف طرح های بلندپروازانهٔ روسیه و ایران در عرصهٔ 
نفت و گاز تبلیغات اســت. در ایران نیز بســیاری از 
کارشناسان بر این باورند که بهتر است به جای خرید 
و یا ســواپ گاز گازپروم به فکر تولید و صادرات گاز 
باشــیم و توان خود را صرف دیپلماسی انرژی کشور 

و رشد سرمایه، تولید و بازاریابی کنیم.
نه خط لوله وجود دارد و نه تکنولوژی / روســیه  ��

نمی تواند به ایران کمک کند
مرتضی بهروزی فر، کارشناس موسسه مطالعات بین 
المللــی انــرژی در این زمینه به اقتصادآنلاین گفت: 
انتقال گاز روسیه به ایران در حد یک توافق بوده است 
و چیــزی به نام تفاهمنامه و امضای قرارداد برای آن 
وجود ندارد. روســیه تاکنون نشــان داده اســت که 
هیچوقت کمکی به ما نکرده اســت. روسیه کشوری 
اســت که در زمینه تکنولوژی و تجهیزات و امکانات 
صنعــت نفت اصلًا حرفی بــرای گفتن ندارد. حتی 
صنعت آلان جی آن هم غربی است و احداث خطوط 
لولــه عمیقــی هم که در دریا کشــیده شــده مثل 
نورداســتریم، را غربی ها کشــیدند و عملًا در مسائل 
تکنولوژی و دانش فنی نمی تواند مدعی باشــد. در 
زمینه تفاهم با ایران هم که در دولت آقای رییســی 

اتفاق افتاد کارشناســان همان زمان اعلام می کردند 
کــه امکان ندارد کشــوری که خودش تولید کننده 
بزرگ نفت و گاز دنیاســت بیاید به ما کمک کند که 
ما در صنعت نفت و گاز توسعه پیدا کنیم. تاریخ ۲۰۰ 
ساله کشور هم نشان می دهد که روسیه هیچگاه به 

دنبال توسعه ایران نبوده است.
وی در مورد صادرات گاز روســیه به ایران هم بیان 
کرد: هرچند ما الان دچار مشــکل هستیم و ناترازی 
داریم، اما اینجا دو مسئله وجود دارد. اولاً اگر بخواهیم 
کل ناترازی را با واردات تأمین کنیم، حدود ۲۰ تا ۲۵ 
میلیــارد دلار بایــد هزینه واردات بدهیم که الان در 
شرایطی که مشکلات اقتصادی داریم اصلًا برای ایران 
پرداخت این مبلغ امکانپذیر نیســت. دوم هم اینکه 
حتی اگر ما هزینه آن را هم داشته باشیم امکان واردات 
گاز از روسیه را نداریم. روسیه از چه مسیری می خواهد 
به ایران گاز بدهد؟ از ترکمنستان یا آذربایجان؟ که 
اصلًا زیرساختی برای آن ندارد که این حجم از گاز، 
مثــلًا انتقال ۱۵۰ میلیــون مکعب در روز که جمعاً 
سالی ۴۰ تا ۵۰ میلیارد مکعب گاز می شود را انجام 
دهد، چرا که خط لوله ای با هزینه ۴۰ تا ۵۰ میلیارد 

دلار می خواهد که در خشکی ساخته شود.
بهروزی فر افزود: برخی هم می گویند می شود از بستر 
دریای خزر خط لوله کشیده شود تا از این طریق گاز 
روسیه به ایران منتقل شود. در حالیکه سواحل ایران 
در دریــای خزر جزو عمیق ترین بخش آن اســت و 
حدود ۹۰۰ متر عمق دارد. احداث خط لوله در چنین 
عمقی اولاً دانش فنی آن در روسیه نیست و در اختیار 
شرکت های معتبر بزرگ آمریکایی و اروپایی است و 
دومــا از همه مهم تــر امکان گذر این خط از ولگا که 

بیاید داخل ایران اصلًا امکان پذیر نیست.
این کارشناس حوزه انرژی ادامه داد: دومین مشکل، 
دعوای حقوقی ما و آذربایجان است که نزدیک به دو 
دهه ســابقه دارد. دعوا هم بر ســر این است که چون 
رژیم حقوقی دریای خزر هنوز قطعی نشده شما حق 
ندارید از بستر دریای خزر یک خط لوله بکشید. حتی 
ترکمنســتان مترصد آن اســت که در اولین فرصت 
ممکن یک خط لوله از دریای خزر به آذربایجان بکشد 
و کل گاز و نفت خامی که دارد را مستقیم وارد بازار 
اروپــا کنــد؛ بنابراین اگر ما این را حتی بر روی کاغذ 
بیاوریم که قرار اســت چنین خطی را احداث کنیم، 
بــدون تردید ترکمنســتان و آذربایجــان از این امر 
استقبال می کنند و تمام رشته های ما پنبه می شود. 
یعنی اصلًا امکان واردات گاز از روسیه وجود ندارد.

امید واهی به روسیه برای تأمین گاز و تجهیزات  ��
زیرساختی

مرتضــی بهروزی فر تاکید کــرد: برای ما به عنوان 

دومین دارنده ذخایر گاز دنیا، باعث سرافکندگی و 
سرشکستگی است که بگوییم ما نه تنها نتوانستیم 
وارد بازار بزرگ دنیا شویم و به اروپا و جنوب شرقی 
آســیا گاز صادر نکردیم، بلکه برای تأمین مصرف 

داخلی هم دچار مشکل شدیم.
وی در مورد راهکارهای موجود برای حل مشــکل 
تأمین گاز ایران هم تصریح کرد: ما دو راه داریم. یکی 
ســرمایه گذاری در بخش بالادســتی برای افزایش 
تولیــد اســت و دوم در بخش پایین دســتی برای 
بهینه ســازی مصرف انرژی اســت. ما در چهار دهه 
گذشــته اســاس اقتصاد کشورمان را بر مصرف گاز 
گذاشتیم. یعنی تمام مصرف بخش صنایع و خانگی 
و نیروگاه هایمان را بر مبنای گاز توسعه دادیم. یکی 
از راهکارهایی که ســریعتر از همه جواب می دهد 
بهینه ســازی مصرف انرژی در داخل کشــور است. 
همچنین بهبود وضعیت نیروگاه ها و صنایع ماست 
تــا مصرف داخلی کاهش پیدا کند. ما نتوانســتیم 
متناســب با ذخایرمان ظرفیت تولید ایجاد کنیم و 
تحریم ها باعث شده نتوانیم تأمین مالی پروژه ها را 
انجام دهیم؛ بنابراین تا مسئله تحریم ها کامل حل 
نشود و شرکت های معتبر دنیا در بخش بالادستی 
و پایین دســتی ما ســرمایه گذاری نکنند مشکل 
ناترازی در ایران حل نخواهد شد. اینکه ما فکر کنیم 
روسیه می تواند به ما در تأمین گاز و توسعه صنعت 
گاز و بهینه سازی انرژی به ما کمک کند امید واهی 

است.
کارشناس موسسه مطالعات بین المللی انرژی افزود: 
اکنون که روســیه برای صادرات گاز به اروپا دچار 
تحریم شده سراغ ما آمده است. متاسفانه برخی در 
کشــورمان یا اینها را نمی فهمنــد یا دارند خیانت 
می کنند. اصلًا بی معنی است کشوری که صادرکننده 
گاز است به ما کمک کند. مثل اینکه ما با عربستان 
توافق کنیم که در حوزه نفتی در ایران سرمایه گذاری 
کند و آن را توســعه بدهد. هرگز برای اینکه برای 
خودش رقیب نتراشد دست به چنین کاری نمی زند. 
چــون روســیه اصــلًا تکنولوژی صنعــت نفت در 
اختیارش نیســت که به ما کمک کند. اگر هم این 
تکنولوژی را دشــاته باشد احمق نیست که بخواهد 
آن را به ما بدهد. متاســفانه روســیه همواره با برگ 
ایران چه در سازمان ملل، چه شورای امنیت و مساله 
اوکراین دارد بازی می کند و برخی در ایران خود را 
به ندانســتن زده اند. شــرکت گازپروم یک شرکت 
خصوصی نیست که به منافع سهامدارانش فکر کند 
بلکه یک شرکت دولتی است و هر چه رییس جمهور 
روســیه بگوید به آن عمل می کند و طبیعی اســت 

تمام این توافقات بیشتر حالت نمایشی است.

فرشته رضایی
روزنامه نگار

 افسانـه 
توسعه 
 روسی

توافق های گازی روسیه  تا چه اندازه 
به واقعیت نزدیک است؟
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شهردار نقده- سلیمان صابری

شهرداري نقده درنظر دارد  مطابق بودجه  سالجاری   و بر اساس  مصوبه 
شــماره 56۹ مورخه 14۰۳/۰۷/۲4 طی نامه شماره ۰۳/4844/ص مورخ 
14۰۳/۰۷/۲۷تعــداد ی از زمینهــاي خود را ازطریق مزایده عمومي  و با رعایت آئین نامه مالی 
شــهرداریها بشرح جدول زیر بفروش برساند ۰ لذا متقاضیان مي توانند تقاضاي کتبي خودرا 

مطابق شرایط مندرج دراین آگهی به دبیرخانه شهرداري تسلیم نمایند۰
1-مهلت ثبت نام وشــرکت درمزایده از زمان انتشــار این آگهي از مورخه 14۰۳/۰۹/1۲ تا آخر 
وقت اداری روز چهارشنبه مورخه   ۲8/ ۰۹  /14۰۳   میباشد و به تقاضاهاي ارائه شده بعداز وقت 
مقرر هیچگونه ترتیب اثري داده نخواهدشــد۰ ) متقاضیان بایســتي تا تاریخ  18 /  ۰۹ /14۰۳ از 
طریق ســامانه ستاد  نســبت به دانلود اسناداقدام نمایند بعد تاریخ قرائت شده سامانه اجازه 

شرکت  در مزایده را نخواهد داد. (
۲-  سپرده شرکت در مزایده به استناد بند ۲ ماده 5 آیین نامه مالی شهرداری ها که متقاضیان  
بایدحداقل  5 درصد قیمت پایه قطعه مورد نظر را بعنوان سپرده بحساب شماره  ۰1۰8۷۷85۰۹۰۰۰ 
شهرداري نقده نزد بانک ملی شعبه مرکزی واریز وفیش مربوطه را بهمراه پیشنهاد کتبي خود 

از طریق سامانه اقدام نماید . 
۳- متقاضیان می توانند جهت واریز سپرده به دایره املاک و درآمد شهرداري مراجعه وبعداز 

تحویل فیش مربوطه نسبت به واریز آن بـرابربند ۲ اقدام نمایند۰
4- متقاضیــان می تواننــد دروقت اداری ایام مقرر جهت دریافت کروکی واطلاعات مربوط به 

هرقطعه به دایره املاک شهرداری مراجعه نمایند.
تبصره 1: واگذاری قطعات کلا بصورت نقدی میباشد.

5-  سپرده نفرات اول تاسوم هرقطعه تا انجام معامله قطعي درحساب سپرده شهرداري نگهداري 
خواهدشد ودرصورت انصراف نفراول سپرده وي بنفع شهرداري ضبط وبانفردوم قرارداد منعقد 

خواهدشد ودرصورت انصراف نفرات دوم وسوم با آنها نیز همانند نفراول رفتارخواهد شد۰

6- مطابق ماده 8آئین نامه مالی و معاملاتی شــهرداریها ،  برنده مزایده بایستی حداکثر ظرف 
یک هفته پس از ابلاغ نتیجه مزایده ، نســبت به واریز بهای زمین به حســاب شهرداری اقدام 
نماید در غیر اینصورت سپرده وی بنفع شهرداری ضبط  و پیشنهاد معامله به نفر بعدی مطابق 
شرایط نفر اول داده خواهد شد که در صورت عدم قبول وی نیز قطعه مذکور مجددا به مزایده 

گذاشته خواهد شد.
۷-  شهرداري در رد  یا قبول هریک از پیشنهاد ها مختاراست۰

8- به پیشــنهادات مبهم ، مشــروط  ، مخدوش ،فاقد سپرده ،ناقص و بعد از موعد مقررترتیب 
اثرداده نخواهد شد۰

۹- قطعاتی که داراي سند رسمی  مالکیت میباشند، سند آنها پس از طی مراحل وموانع قانونی 
مربوطه و  حداکثر ظرف یکسال بنام برنده مزایده بصورت قطعی انتقال داده خواهد شد. ضمناً 
تمامی هزینه های مربوط به انتقال سند برعهده خریدار )برنده مزایده(خواهد بود وهمچنین 
قطعاتی که داراي سند عادی )فاقد سند رسمی مالکیت ( میباشنددرموردآنها شهرداری چه 
درحال وچه درآینده هیچگونه تعهدی مبنی براخذوارائه سند به خریدارنمی نماید،لیکن هرگاه 
خریدار خودازطریق  قانون ثبت اقدام به اخذ سند مالکیت نماید پرداخت کلیه هزینه ها ونیزطی 

کلیه مراحل اداری و قانونی مربوطه بعهده خریدارخواهد بود.
1۰- هرگاه برنده مزایده جهت اخذ پروانه ســاخت ویا انجام  ســایرامورات اداری به شهرداری 
مراجعه نماید بایســتی  نســبت به پرداخت  عوارض وحقوق قانونی شهرداری مطابق ضوابط و 

مقررات جاری  اقدام نماید.
11-  پیشنهادات واصله راس ساعت 16 روز پنجشنبه مورخه    ۲۹  / ۰۹  /14۰۳  باحضور اعضاي 

کمیسیون معاملات شهرداري بازوقرائت  شده و مورد رسیدگی قرار خواهد گرفت.
1۲- کلیه اسناد مزایده در سامانه ستاد ایران به ادرس www.setadiran.ir قابل رویت و 

دانلود می باشد. تاریخ انتشار آگهی: مورخ 14۰۳/۰۹/1۲

آگهی مزایده عمومی فروش زمین شهرداری نقده

آدرس قیمت هر متر مربعمساحت کاربری شماره قطعه ردیف

۲4 متری کمربندی دفاع مقدس - زمینهای بادنی - خیابان 1۰ متری۲۰۰1۲6/۰۰۰/۰۰۰ سند - تجاری8  1

۲4 متری کمربندی دفاع مقدس - زمینهای بادنی - خیابان 1۰ متری۲۰۰1۲6/۰۰۰/۰۰۰سند - تجاری۲1۳

خیابان حافظ - تفکیک فرهنگیان - کوچه 8 متری۲۰5/۳۹1۲6/۰۰۰/۰۰۰ سند - مسکونی۳۲

انتهای بلوار ستارخان - پلاک 45 - خیابان 1۲ متری184/۳88۰/۰۰۰/۰۰۰ سند - مسکونی41۷

انتهای بلوار ستارخان - پلاک 45 - خیابان 1۲ متری188/۷4۷8/۰۰۰/۰۰۰ سند - مسکونی518

انتهای بلوار ستارخان - پلاک 45 - خیابان 1۲ متری1۹۳/۲6۷6/۰۰۰/۰۰۰ سند - مسکونی61۹

انتهای بلوار ستارخان - پلاک 45 - خیابان 1۲ متری181/۲88۲/۰۰۰/۰۰۰ سند - مسکونی۷1۰

انتهای بلوار ستارخان - پلاک 45 - خیابان 1۲ متری1۷۹/۷68۳/۰۰۰/۰۰۰ سند - مسکونی811

انتهای بلوار ستارخان - پلاک 45 - خیابان 1۲ متری1۷8/۲484/۰۰۰/۰۰۰ سند - مسکونی۹1۲

انتهای بلوار ستارخان - پلاک 45 - خیابان 1۲ متری1۷6/۷۳85/۰۰۰/۰۰۰ سند - مسکونی1۰1۳

انتهای خیابان شیخ شلتوت ۲ - زمینهای گوزلی۳۰/18۷15۰/۰۰۰/۰۰۰ عادی - مسکونی1115

انتهای کارگاههای صنعتی - کوچه 8 متری1۷۰/۲8۷/۰۰۰/۰۰۰ سند - مسکونی1۲۷

-لیست زمین های مزایده ) نوبت دوم ( :

شماره:2۴6۰۰
تاریخ: ۱۴۰3/۰9/۱۱

)نوبت اول- اگهی دوم(

دهیاری لاهیجان رفسنجان

دهیاری لاهیجان به منظور زیر سازی خیابان شهید نظری و کوچه های  فرعی روستای لاهیجان بخش مرکزی  تصمیم به انتخاب پیمانکار واجد شرایط از 
طریق مناقصه عمومی رادارد

از پیمانکاران واجد شرایط دعوت میشود حداکثر تا تاریخ ۲۷ آذر جهت دریافت اسناد مناقصه  به دهیاری روستا اقای ارمان پور مراجعه نمایند .بدیهی است دهیاری در انتخاب 
یا رد پیشنهادات مختار میباشد . زمان عودت اسناد مناقصه حداکثر ۳ روز پس از پایان زمان مناقصه می باشد.

آگهی مناقصه عمومی 

در مکتب دکتر عالیخانی
درس ششم: قیمت گذاری گاز صادراتی به شوروی

علینقی عالیخانی )۹۸-۱۳۰۷( وزیر اقتصاد ایران   در فاصله سالهای ۱۳۴۱-۴۸ 
اســت. وی یکی از تکنوکرات های برجســته ایرانی ســت که در دو دوره وزارت 
او، ایران به رشــد اقتصادی ۱۱.۵ درصدی همزمان با نرخ تورم ۲.۶ درصدی 
دست یافت؛ عملکرد درخشانی که پس از او در هیچ دولتی تکرار نشد. به همین 
دلیل خاطرات او ارزش مطالعه دارد. خاطراتی که طی پروژه تاریخ شــفاهی 
دانشــگاه هاروارد به کوشــش حبیب لاجوردی مصاحبه، جمع آوری و منتشر  

شده است.
در اینجا تلاش شده برداشت هائی را از این کتاب که می تواند برای مدیران و 
مهندسان امروز مفید باشد در چند بخش بصورت دنباله دار بازنویسی شوند. 

هر بار با یک موضوع.
 درس امروز: قیمت گذاری گاز صادراتی به شوروی ��

می توانم بگویم که بالاترین نقطه نزدیکی ایران و شوروی این قراردادهائی بود 
که شانس مذاکره و بستنش را من و همکارهایم داشتیم )قرار داد فروش گاز 

در مقابل ساخت ذوب آهن و ماشین سازی(.
در بازگشــت، غروب همان روزی که از ســفر مســکو به دفترم آمدم به حضور 
اعلیحضرت شرفیاب شدم و ایشان تشویق خیلی زیادی کردند و محبت خیلی 
زیادی از خودشان نشان دادند و مرتب هم سرشان را تکان می دادند و می گفتند 
خیلی خوب بود، خیلی خوب بود. در صورتی که شاه عادت نداشت که اصولاً 
از کاری تعریــف بکنــد. البتــه یک مورد هم واقعاً برایشــان جالب بود و آن هم 
قیمتی بود که ما برای گاز توانستیم بگیریم چون دستورالعملی که من داشتم 
این بود که اگر برای هر فوت مکعب توانستیم بالای پانزده سنت قیمت تعیین 
کنیم کاملًا برای ایران قابل قبول اســت و اعلیحضرت حتی به من گفتند که 
شما هر قیمتی را تمام بکنید مورد تأئید من خواهد بود. ولی من از همان موقع 
هم به ایشــان گفتم که بر اســاس حسابهائی که کردم فکر می کنم باید قیمت 
بالاتری را بدســت بیاوریم و توانســتیم هیجده سنت و خرده ای هر هزار فوت 
مکعب را بفروشــیم که بیســت درصد بالای حدی بود که بعنوان دستورالعمل 
برای من تعیین شــده بود. نکته ای که اســتفاده کردم ارتباط خصوصی ای بود 
که با رئیس شــرکت گاز دوفرانس فرانســه داشتم، بهمین دلیل هم در هنگام 
رفتن به مسکو این شخص را مطلع کردم و گفتم که مایل هستم چند ساعتی 
او را ببینم و او هم بســیار لطف کرد و بعد از ظهر خودش را بکلی برای من در 
پاریس خالی گذاشــت و خودش با دو نفر از کارشناســانش تقریباً تمام مسائل 
خرید و فروش گازی که در منطقه اروپای غربی داشــتند به من گفت و این 
خدمت بسیار بزرگی برای من بود. رئیس گاز دو فرانس تمام این اطلاعات را 
در اختیار من گذاشت و وقتی ما در مسکو با روسها مذاکره می کردیم چندین 
بار آنها از اشــاره من به توافق هائی که با کشــورهای اروپای غربی کرده بودند 
اظهار تعجب و بی اطلاعی کردند و واقعاً هم در بعضی موارد بی اطلاع بودند و 
روز بعد باز می گشتند و حرفی را که من به آنها زده بودم تأیید می کردند. ولی 
در تمام این مدت اینها این تعجب برایشــان بود که ما بیشــتر از آنها راجع به 
کارهای خودشان اطلاع داریم و این خودش از اول یک قدرت چانه زنی بیشتری 
به ما داده بود. بعد هم البته یک سیســتم تعیین قیمت بصورت متغیر تدوین 
کردیم که اگر قیمت نفت تغییر بکند با یک نسبتی قیمت گاز هم تغییر بکند. 
در آن روز روسها متوجه معنی این کار نبودند ولی وقتی قیمت نفت بالا رفت 
فهمیدند که چه بلایی به سرشان آمده و بقدری این موضوع برایشان ناراحت 

کننده بود که وزیر گازشان را از کار برکنار کردند.
یکی دو هفته بعد از آن با تعجب دیدم که بعضی از روزنامه هائی که خواننده ای 
هم نداشتند شروع به انتقاد از کارهای من کردند و عکس من با سفیر شوروی 
را انداختند و در زیرش نوشته بودند که تکیه وزیر اقتصاد بر روسیه تا کی ادامه 
خواهد داشت و چیزهائی شبیه این که من البته چون با روزنامه نگاران حساب 
خاصی نداشتم حق حسابی هم به آن ها نمی دادم، بنابراین با آنها کاری نداشتم 
ولی یک بار از یکی از مقامات وزارت تبلیغات پرسیدم که آیا این کار با اطلاع 

آنها انجام می گیرد یا بی اطلاع آنها؟ او هم لبخندی زد و پاسخ نداد!!!
درس آموخته ها: ��

۱- برای مذاکرات اقتصادی، کارشناسان مطلع و وطن پرست را گسیل کنید.
۲- کارشناسان و مدیران و وزرا باید با همتایان خود در کشورهای دیگر روابط 

خوب برقرار کنند و به روز باشند.
۳- اگر برای کشورتان کار می کنید، به تهمت ها و آنچه اینجا و آنجا علیهتان 

میگویند و می نویسند توجه نکنید.
ادامه دارد...  

به این ماکارانی ها لب نزنید

سازمان استاندارد درمورد انتشار خبری در فضای مجازی مبنی بر »مرگ چند 
کودک در اثر مصرف ماکارونی آلوده اعلام کرد: انواع ماکارونی مشمول مقررات 
اجرای اســتاندارد اجباری هســتند.این سازمان یکشنبه شب ۱۱ آبان ۱۴۰۳ 
تصریح کرد: در پی انتشار خبری در فضای مجازی مبنی بر »مرگ چند کودک 
در اثر مصرف ماکارونی آلوده«، به آگاهی می رســاند، انواع ماکارونی مشــمول 
مقررات اجرای اســتاندارد اجباری می باشــد و همواره سازمان ملی استاندارد 
ایــران تولیــد، تمرکز، توزیع و فروش فراورده های مورد نظر را از منظر ویژگی 
های کیفی، ایمنی، بهداشــتی و میکروبی با الزامات مندرج در اســتانداردهای 
ملی مربوطه مورد پایش، کنترل و نظارت قرار می دهد.براســاس اعلام دفتر 
نظارت بر اجرای اســتاندارد صنایع غذایی و بهداشــتی سازمان ملی استاندارد 
ایران، فرآورده هایی مانند ماکارونی و برنج پس از پخت محیط مناسبی برای 
رشد باکتری باسیلوس سرئوس محسوب می شود. باسیلوس سرئوس، نوعی 
باکتری گرم مثبت هوازی اسپوردار مقاوم به حرارت است که سم حاصل آن 
در غذاهای پخته می تواند موجب بروز مســمومیت غذایی با علائم اســهال و 
اســتفراغ شــود. اســپور این باکتری در گرم کردن های مکرر غذا، زنده مانده و 
مجدد تکثیر می شــود.لذا توصیه می شــود، حداکثر یک ساعت پس از پخت، 
غذای باقیمانده را در یخچال قرار دهید، همچنین پیشــنهاد می شــود، غذای 
پخته شــده را بیش از یک روز در یخچال نگهداری نکنید.با توجه به اجباری 
بودن فراورده ماکارونی پیشنهاد می شود، در هنگام خرید و مصرف این دسته 
از فراورده ها به تاریخ تولید و انقضای درج شده برروی برچسب محصول دقت 
شود و از خرید فراورده های فاقد نشان ملی استاندارد با کد ده رقمی و یا خرید 
فراورده های فاقد بسته بندی )فله( خودداری شود.همچنین توصیه می شود، 
برای اطمینان از محصولات خریداری شده، کد ده رقمی زیر نشان استاندارد 
را به سامانه پیامکی ۱۰۰۰۱۵۱۷ ارسال نمایند تا از اعتبار و اصالت پروانه نشان 
ملی اســتاندارد ایران اطمینان حاصل نمایند و در صورت مشــاهده هرگونه 
مغایرت به ادارات کل استاندارد استان مربوطه مراجعه یا از طریق سامانه ۱۵۱۷ 
یا پورتال سازمان به نشانی http://www.inso.gov.ir اعلام شود تا اقدام 

لازم به عمل آید.

سعید قصابیان
کارشناس  حمل و نقل

شهرهای مدرن و توسعه فن آوری

شهرهای مدرن امروزی مجالی برای استقرار و توسعه فن آوری های جدید 
محســوب می شــود. در رویکردهای امروزی صاحب نظران بر این باورند که 
در حــوزه مدیریــت و برنامه ریزی شــهری برای ارتقــای کیفیت زندگی 
شــهروندان و کنترل آلودگی های شــهری، توسعه فن آوری های جدید در 
حمل ونقــل، می تواند راهگشــای مدیران شــهری باشــد. بهره گیری از 
فناوریهای جدید یکی از زیرساخت های مهم گسترش حمل ونقل عمومی 
و در نتیجه توســعه پایدار شهرهاســت. دراین بین و به منظور جذب منافع 
حاصل از استقرار فن آوری های جدید در حمل ونقل عمومی، انتقال و پیاده 
سازی کارآمد آن ضروری به نظر می رسد. از سوی دیگر مفاهیم نوین ناشی 
از فراگیر شدن فن آوری های اینترنت نظیر اینترنت اشیاء توانسته ایده های 
خلاقانه ای را برای اداره شهرها و توسعه فن آوری های حمل ونقل فراروی 
مدیران شهری قرار دهد. از سوی فن آوری های نوین با کارآمدسازی فرایند 
تصمیم گیری، امکان بهره گیری اصولی از منابع انسانی و فیزیکی سازمان ها 
را میســر نموده اســت. براساس سند چشــم انداز ۲۰ ساله ایران باید رتبه 
نخســت منطقه را در زمینه فن آوری به دســت آورد. یکی از مصادیق فن 
آوری های نوین در مدیریت شــهری، اســتقرار شهرهای الکترونیکی است 
که از طریق کاهش ترددهای درون شهری و کاهش مسائل زیست محیطی، 
مدیریت شهری را اثربخش تر نموده است. فن آوری های جدید و تغییراتی 
کــه در نتیجــه کاربرد آنها بوجود آمده اســت. علاوه بر ایجاد فرصت انجام 
مؤثر کارها، امکان مداخله شــهروندان در نظام حکمرانی را فراهم نموده 
اســت. با این حال یکی از چالش های عمده اســتقرار فن آوری های نوین، 
منابع انســانی با کیفیت اســت که از طریق آموزش و به روز نمودن عامل 
انسانی فراهم می شود. رفاه اجتماعی در وهله اول مستلزم ریشه کن نمودن 
فقر در اجتماع است و برخورداری از این امتیاز خود نیازمند ایجاد توانمندی 
و ظرفیت عمومی برای اســتفاده از فن آوری های نوین اســت. تحقیق و 
توســعه بدون وجود زمینه های فن آورانه قابل تصور نیســت. تغییرات فن 
آوری می تواند منابع رقابتی در صنایع را متأثر نموده و رشــد اقتصادی را 
در اقتصادهای جهانی سبب شود. این بدان علت است که کشورهای توسعه 
یافته، اســتقرار و پیاده ســازی فن آوری های نوین را ســرمایه گذاری بلند 
مدت و سودمند یافته اند که از طریق مشارکت بخش های خصوصی میسر 
شــده اســت. در اســتقرار فن آوری های نوین لازم است به نکاتی از قبیل 
سودآوری، رضایت کاربران و کمک به توسعه اقتصادی کشور مد نظر قرار 
گیرد. سرمایه گذاری در ایجاد تأسیسات و زیرساخت های رایانه ای و غلبه 
بر موانع از ملزومات توســعه فن آوری اســت که بهره وری و ارتقای کیفیت 
را در کشــورهای در حال توســعه سبب می شود. استفاده از نتایج و ثمرات 
فن آوری برای کشورهای در حال توسعه مستلزم تدوین سیاست و سرمایه 
گذاری اســت. از ســوی دیگر توســعه فن آوری یکی از راهبردهای حیاتی 
برای دســتیابی به اقتصاد دانش محور در کشــور است. دراین بین توجه به 
مفاهیم توســعه فن آوری از قبیل انتقال فن آوری و چرخه حیات آن در 
خلق ارزش اقتصادی و توســعه پایدار کشــور نقش آفرین است. صرف نظر 
از مبادی فن آوری که می تواند واحدهای دانشگاهی، پژوهشی و یا تحقیق 
و توسعه باشد، فقدان زمینه های فن آوری در کشور خود یک عامل بازدارنده 
محســوب می شــود. از ســوی دیگر لازم است در نظر داشت که توسعه فن 
آوری خود محصول فرایندهایی اســت که ایجاد، انتقال، بومی ســازی و 
گســتزش فن آوری را در بر می گیرد. همچنین وجود اکوسیســتم مناسب 
می تواند زیرساخت های صنایع، سیاست های دولت و برنامه های مدیریت 
شــهری را بــه هم پیوند بزند. تعامل مؤثر میــان مؤلفه های محیطی نظیر 
زیرساخت ها، سیاست های دولت، سرمایه های اجتماعی، فرهنگی و مالی 
محیطی مناسبی برای حذف موانع و ایجاد محیط رقابتی را بر اساس الگوها 
و سیســتم های ارزش افــزا فراهــم می آورد. هم افزایی میــان مؤلفه ها و 
محرک های فن آوری قادر اســت ارزش اقتصادی پایدار را برای کشــور به 
ارمغان داشته باشد. از سوی دیگر یکی از مراحل مهم در خصوص توسعه 
فن آوری تصمیم گیری در خصوص فن آوری های منسوخی است که باید 
از محیط عملیاتی سازمان خارج شود. گاه حاصل این تصمیم حذف پیش 
از موقع یک فن آوری است که می تواند هزینه های فراوانی را برای سازمان ها 
به همراه داشته باشد. ازاین رو زمانبندی های مناسب اقدامات فرایندی را 

برای پیشگیری از هدر رفت منابع مالی سبب می شود.
انتقال فن آوری از روش های متعددی نظیر نوآوری، نفوذ و نظایر آن صورت 
می گیرد که می تواند باتوجه به میزان گســتردگی فعالیت ها، توســعه فن 
آوری را برای ســازمان و مدیران امکان پذیر نماید. نبود زیرســاخت های 
فیزیکــی، اجتماعــی، اقتصادی و نبود اطلاعات کافــی دررابطه با منابع و 
امکانات به محدودیت های قانونی و اجتماعی برای اســتقرار فن آوری های 
جدید منتهی می شود. لازم است توجه شود که انتقال فن آوری مفهومی 
مبتنی بر نوآوری اســت؛ لذا انطباق نظام مند با فرایندهای پشــتیبان نظیر 
واحدهای تحقیق و توسعه و یا مراکز پژوهشی بر اثربخشی و کارایی تأثیر 
می گذارد. در حوزه خدمات شــهری انتقال فن آوری هنگامی موفق اســت 
که جلوه ارائه خدامت در مدیریت شــهری را دگرگون نماید. در غیر این 
صورت فرایند انتقال فن آوری ناموفق بوده و به رفع نیازهای مشــتریان و 
جامعه منتهی نمی شــود. دراین بین یک راهبرد مناســب برای بهره گیری 
اثربخش از چرخه توســعه فن آوری مشــارکت تمامی عوامل و عناصر در 
ســطوح صنعتی و ســازمانی اســت که به توســعه فن آوری صبغه ای پویا 
می بخشــد. ازاین رو توســعه فن آوری در کشــور بیش از هر چیز به تقویت 
توانایی ها و ایجاد ســاختارهای مناسب باتوجه به ویژگی های خاص محلی 

بستگی دارد.
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جزیره میلیارد دلاری بن سلمان اولین موتور کوانتومی ساخته شد جواهر فرازمینی در مقبره فرعون
منتخبی از ســرمایه گذاران، از سراســر جهان به جزیره 
سنداله رفتند، اولین پروژه ای که درهای خود را در شهر 
برنامه ریزی شده نئوم باز می کند.این استراحتگاه اکنون 
میزبان هتل های فوق العاده لوکس و ســواحل دســت 
نخورده، به علاوه ۸۶ اســکله تفریحی اســت که در آن 
ثروتمندان می توانند قایق های تفریحی خود را در آنجا 
مســتقر کنند و در آب های شفاف دریای سرخ شیرجه 

بزنند. ساخت سنداله و منطقه وسیع تری در شمال غربی پادشاهی که به نئوم تغییر 
نام داده شــده اســت و انتظار می رود برای ســاخت آن از ۵۰۰ میلیارد دلار تا ۱.۵ 
تریلیون دلار هزینه شــود، جســورانه ترین اقدام ولیعهد محمد تاکنون است. کارن 
یانگ، محقق ارشد پژوهشی در مرکز سیاست انرژی جهانی دانشگاه کلمبیا، گفت: 

هنوز تلاش قابل توجهی برای مشارکت و سرمایه گذاری وجود دارد.

در یک جهش بزرگ علمی، دانشــمندان موفق به ســاخت 
اولین موتور کوانتومی جهان شده اند که به جای سوخت های 
فسیلی سنتی، از اصول عمیق مکانیک کوانتومی استفاده 
می کند. براســاس گزارش گجت نیوز، دانشمندان در یک 
پیشــرفت بزرگ، موفق به ســاخت اولین موتور کوانتومی 
جهان شده اند. این موتور به جای سوخت های فسیلی مانند 
گاز یا نفت، از اصول عجیب و غریب مکانیک کوانتومی برای 

تولید انرژی استفاده می کند.یکی از راه های ساخت این موتورها، استفاده از برهم کنش 
بین فرمیون ها و کندانس های بوز-اینشتین است. این موتورها به جای استفاده از گرما، 
از خواص کوانتومی ذرات برای دستیابی به راندمان ۲۵ درصدی بهره می برند.تیمی از 
آکادمی علوم چین نیز پیشرفت دیگری را به نمایش گذاشتند: یک موتور کوانتومی که 

به طور کامل توسط درهم تنیدگی کوانتومی نیرودهی می شود. 

تکه شیشه های عجیبی که در سال ۱۹۳۳ میلادی در صحرای 
لیبی کشف شده، احتمالا تکه هایی از یک شهاب سنگ هستند؛ 
اما هنوز محل برخورد آن به این بخش از کره زمین پیدا نشده 
است.اولین بار در مقاله ای علمی در سال ۱۹۳۳ به وجود این 
شیشــه ها اشاره شــد و این بخش از صحرا، به عنوان صحرای 
شیشــه لیبی لقب گرفت. کلکســیونرهای مواد معدنی، این 
شیشه ها را به خاطر کمیاب بودنشان و رمز و رازی که در آنها 

نهفته است، ارزشمند می دانند. آویزی که در مقبره توت عنخ آمون، فرعون مصر یافت شده 
است نیز حاوی یک تکه از همین شیشه است.شیشه های طبیعی در نقاط مختلفی از دنیا 
یافــت می شــوند و نمونه هایــی حاوی مولداویت ها در دهانه رایــس در اروپا و تکتیت ها در 
ساحل عاج یافت شده اند. اما هیچ یک از آنها به اندازه شیشه های پیدا شده در صحرای لیبی، 

مملو از سیلیس نیستند و در این مقادیر زیاد مشاهده نشده اند.
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